
یوان در تعقیب دلار
خریدار  پایگاه خبــری ژئوپالیتیکال مانیتور در 
گزارشی می نویسد مساله دلارزدایی و رونق واحد 
پولی یوان چیــن بیش از پیش در جهان شــدت 

گرفته است.
 پاکســتان اخیرا اقداماتــی را با هــدف کاهش 
وابســتگی خود به دلار آمریکا انجام داده اســت و 
برای پرداخت هزینه ۱۰۰ هزار تن از نفت روسیه، 
از واحد پولی یوان اســتفاده می کنــد. این اقدام، 
اولین معاملات بین المللی این کشور به شمار می 

آید که با یک واحد پولی بجز دلار انجام می شود.
به همین ترتیــب، »ماتیــاس تومبولینی« وزیر 
تجــارت آرژانتیــن نیز اخیــرا در شــبکه های 
اجتماعــی اعلام کرد کــه کشــورش معاملاتی 
تجاری به ارزش ۲.۷۲۱ میلیارد دلار را با استفاده 

از واحد پولی یوان به چین پرداخت کرده است.
یکی از نکات قابل توجه این گزارش آن اســت که 
۱۹ درصد از واردات آرژانتین در ماه های آوریل و 
مه )اردیبهشــت-خرداد( به یوان انجام شده است 
و تامبولینــی ادعا کرد که این تغییر اســتراتژیک 
ذخایر ارزی آنها را بیــش از پیش تقویت می کند و 
سبب می شود این کشور کنترل بیشتری بر چشم 

اندازهای اقتصادی داشته باشد.
در نتیجــه، در ۲۶ آوریل )۶ اردیبهشــت(، دولت 
آرژانتین واحد پولی یوان را بــرای انجام مبادلات 
تجاری با چین انتخاب کرد و گفت این مساله می 

تواند ضربه مهلکی را به دلار وارد سازد.
بر اســاس این گزارش، این دو مثال نشان دهنده 
روند رو به رشد حرکت به سوی ارزهای جایگزین 
و فرسایش بالقوه تســلط دلار آمریکا را نشان می 
دهد.بنابــر این مادامــی که کشــورهایی مانند 
پاکستان و آرژانتین سیســتم های پرداخت غیر 
دلاری را در انجــام معاملات بــزرگ تجاری خود 
پذیرفته اند، این مساله سبب کاهش وابستگی به 

واحد پولی آمریکا شده است.
بنابر این بنظر می رسد چشــم انداز مالی جهانی 
کم کم با تغییراتی روبرو خواهد شد و در دراز مدت 
این مســاله برتری طولانی مدت دلار آمریکا را به 
چالش می کشد..اخیرا، چین و برزیل به یک توافق 
مهمی برای انجام مبادلات تجارتی خود با استفاده 
از ارزهای داخلی دست یافته اند که این مساله نیز 

برتری دلار را به چالش خواهد کشید.
این مســاله حاکی از بروز تغییرات جدید در روابط 
تجاری بین این دو قدرت اقتصادی اســت. حجم 
مبادلات تجاری میان چین و برزیل در سال ۲۰۲۲ 

به ۱۵۰ میلیارد دلار افزایش یافت.
همچین این مساله ســبب شده است جایگاه یوان 
به عنوان دومین ذخیره ارزی بیــن المللی بزرگ 
برزیل تضمین شــود. به عبارت دیگــر، این تغییر 
استراتژیک می تواند سبب گسترش نقش یوان در 

عرصه بین المللی شود.

از دیگر ســو، روند گســترش ارزهــای جایگزین 
برای کاهش وابســتگی به دلار از طریق ســازمان 
های مانند اتحادیه کشــورهای جنوب شرق آسیا 
)آســه آن( و کشــورهای عضو پیمان بریکس به 
سرعت در حال افزایش اســت و این مساله سبب 
شده است کشورهای بیشــتری برای پیوستن به 
این ائتلافهای منطقه ای از خود میل و رغبت نشان 
دهند.به عبارت دیگر، پیمان میــان اقتصادهای 
نوظهــور جهان، موســوم بــه بریکــس )برزیل، 
روسیه، هند، چین، آفریقای جنوبی(، جدیدترین 
رقیبی اســت که به مصاف دلار آمریکا رفته است، 
بخصوص اینکه کشــورهای جدیــدی خواهان 
پیوستن به بریکس شــده اند و این موضوع باعث 

شده تا این مبارزه شکل جدی تر به خود بگیرد.
بنابراین در میان ۵ کشــور چین، هند، روســیه، 
برزیل و آفریقای  جنوبی، کشور چین بزرگ ترین 
اقتصاد را دارد و بدون شــک محوریــت اصلی ارز 
جدید در برابر خواهد بود؛ و به نظر می رســد این 
کشور به همراه هند و روســیه در مرحله بعدی به 
تاسیس یک ارز جدید با بانک مشترک مستقر در 

یکی از این کشورها رضایت دهند.
علاوه بر این، برزیل و آرژانتیــن نیز اخیرا تصمیم 
خود را مبنــی بر آغــاز اقدامات اولیــه در زمینه 
تشکیل ارز مشترک اعلام خواهند کرد؛ تصمیمی 
که به گفته مقامــات، کاهش وابســتگی به دلار 
و ارتقــای همکاری هــای تجاری منطقــه ای در 

آمریکای لاتین را هدف قرار می دهد.
بصورت کلی این تحولات نشــان دهنده فرسایش 
تسلط دلار آمریکا و ظهور ارزهای موازی ، به ویژه 

یوان چین است.
 پاکستان طی ســال های اخیر به ویژه از زمان آغاز 
طرح راهروی مشترک اقتصادی پاکستان و چین 
)CPEC( تحت فشار شــدید دولت های غربی از 
آمریکا برای کاهش مناســبات تجاری و اقتصادی 

با پکن رقیب سرسخت واشــنگتن قرار دارد، حال 
در این وضعیت اســلام آباد مصمم به حذف دلار از 
معاملات تجاری با پکن و مسکو، جهت روان سازی 

همکاری ها خود با این دو کشور است.
ابتکار سوآپ ارزی اخیرا از ســوی رئیس شورای 
بازرگانی پاکستان در سازمان همکاری شانگهای 
مطرح شــد که هدف آن کاهش فشار دلار آمریکا 
بر ارزهای ملی ســایر کشــورها و از همه مهم تر، 
استفاده بهتر کشــورها از پتانسیل های متقابل در 

توسعه تجارت فی مابین می باشد.
با توجه سیر صعودی مناسبات چین و کشورهای 
آفریقایی نیز روابط رو به رشــد چین و کشورهای 
آسیای مرکزی، به نظر می رسد روند دلار زدایی از 
تجارت جهانی به حوزه مناسبات اقتصادی آفریقا 
و آســیای مرکزی با چین و حتی با سایر کشورها 

نیز گسترش یابد.
در نتیجه، تحولات ماه هــای اخیر در منطقه غرب 
آســیا و افزایش تمایــل اعراب به ســمت چین و 
کاهش وابستگی شــان به آمریکا، افزایش گرایش 
کشــورهای حوزه آمریکای لاتین به سمت روابط 
با چین و روســیه و اعــلام خبر تمایــل آرژانتین 
برای اســتفاده از ارز یوان در همکاری های تجاری 
با چین، تمایل برزیل به عنــوان بزرگترین قدرت 
اقتصادی منطقه آمریکای لاتین به سمت افزایش 
همکاری ها با کشــورهای بلوک شــرق از جمله 
چین، تکاپوی قدرتهــای نوظهور حوزه بریکس به 
کنار گذاشــتن دلار از معاملات تجاری و استفاده 
از ارزهای ملی یا یــک ارز واحد، تلاش های جدی 
ســازمان همکاری شــانگهای برای دلار زدایی از 
همکاری های تجاری میان اعضا ... همگی حکایت 
از آن دارد که جهان تک قطبی و دوره ســلطه دلار 
بر تجارت جهانی به پایان راه خود رســیده و نظم 
نوین جهانی با محوریت قدرتهای آسیایی و شرقی 

در حال شکل گیری است.

 انحصار فعلی انحصار نظام سوداگری است

و دلالان؛ منتفع اول صنعت خودر
ساخت ۴ میلیون واحد 
مسکونی؛  وعده ای درست 
وشی اشتباه ر
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 رهبرمعظم انقلاب در پیامی به  مناسبت کنگره عظیم حج
 تصریح کردند

حج، آئین زندگی بخش جهانی بر پایه 
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ایرادات مجمع ایراد نیست
جعفر قادری ایراداتی که هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت به 
تناسبی شدن انتخابات گرفته واقعا ایراد نیست، آنها می گفتند نظام انتخابات 
تناسبی عادلانه نیست در صورتی که هرکس که به نظام های انتخاباتی اشراف 

داشته باشد نظام تناسبی را عادلانه ترین نظام می داند.
 این نظام اکثریتی که ما در کشــور داریم در هیچ جای دنیــا وجود ندارد و این 
نظام صرفا برای حوزه های تک نماینده ای است و اگر بخواهیم در تهران نظام 
اکثریتی داشته باشیم باید تهران را به سی حوزه تک نماینده ای تقسیم کنیم 
ولی اینکه بیاییم دقیقا در حوزه های چند نماینــده ای اکثریتی را اجرا کنیم 
کاملا غلط اســت، دقیقا در حالت نظام اکثریتی نه تنهــا حاکمیت اکثریت بر 
اقلیت نیســت، بلکه در حاکمیت اقلیت منسجم بر اکثریت غیر منسجم است.

در نتیجه نظام اکثریتی کاملا غیر عادلانه است .

یادداشت

عید سعید قربان مبارک باد

صفحه 3

آگهی مناقصه عمومی 
شماره 2002005265000137

  اداره امور قرارداد ها و پیمانها – شهرداری کرج

شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط 
واگذار نماید.

مبلغ پروژه شرح پروژهردیف 
به ریال

مبلغ سپرده
 به ریال

نحوه پرداخت رتبه لازم
قرارداد

نقدی5 ابنیه یا 5 راه و ترابری36/000/000/0001/800/000/000مرمت بهسازی پارک بوستان جهان – منطقه نه – تا سقف اعتبار 1

سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روش ها ذیل ارائه گردد : ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد و یا واریز 
فیش نقدی به مبلغ فوق  به حساب 700786948623 بانک شهر 

برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبظ خواهد شد.
مبلغ 1/000/000 ریال به عنوان هزینه خرید اسناد به حساب 700785313795 به نام شهرداری کرج از طریق سامانه الکترونیک دولت ) ستاد( به آدرس 

WWW.SETADIRAN.IR  می بایست واریز گردد.
متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 13:00 تاریخ 1402/4/12 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند .

شرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد . نسبت به تحویل اصل ضمانت نامه تا ساعت 13:00 تاریخ 
1402/4/22 به آدرس کرج - میدان توحید - بلوار بلال - شهرداری کرج طبقه هفتم اداره امور پیمانها و قرارداد ها اقدام نمایند.

در صورت بروز هرگونه تناقص در موارد  مندرج در آگهی با سامانه ستاد . ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود .
پیشنهادات رسیده در مورخ 1402/4/22 در کمیسیون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل. برنده مناقصه اعلام خواهد شد. لازم 

بذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پاکات خواهند بود 
هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 35892423-026 تماس و یا به سایت WWW.KARAJ.IR مراجعه نمائید.  89 



رهبر انقلاب در دیدار رئیس و مسئولان قوه قضائیه:

اکثریت قاطع قضات و کارکنان قوه قضائیه انسان های شریفی هستند

رهبرمعظم انقلاب در پیامی به  مناسبت کنگره عظیم حج تصریح کردند

حج، آئین زندگی بخش جهانی بر پایه معنویت و اخلاق

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ایرادات مجمع ایراد نیست
جعفر قــادری ایراداتی که هیــات عالی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت به تناسبی شــدن انتخابات گرفته واقعا ایراد نیست، آنها می 
گفتند نظام انتخابات تناسبی عادلانه نیست در صورتی که هرکس که 
به نظام های انتخاباتی اشراف داشته باشد نظام تناسبی را عادلانه ترین 
نظام می داند. این نظام اکثریتی که ما در کشور داریم در هیچ جای دنیا 
وجود ندارد و این نظــام صرفا برای حوزه های تک نماینده ای اســت و 
اگر بخواهیم در تهران نظام اکثریتی داشــته باشیم باید تهران را به سی 
حوزه تک نماینده ای تقســیم کنیم ولی اینکه بیاییــم دقیقا در حوزه 
های چند نماینده ای اکثریتی را اجرا کنیم کاملا غلط اســت، دقیقا در 
حالت نظام اکثریتی نه تنها حاکمیت اکثریت بر اقلیت نیست، بلکه در 
حاکمیت اقلیت منســجم بر اکثریت غیر منسجم است.در نتیجه نظام 
اکثریتی کاملا غیر عادلانه است .در نظام تناسبی هر جریانی متناسب 
با سهم خود از کل آرا می تواند کرسی بگیرد و کاملا عادلانه است. ایراد 
دیگری که گرفته اند این اســت که انتخابات تناسبی مخالف شایسته 
سالاری است در حالی که نظام تناســبی عین شایسته سالاری است ، 
به لحاظ اینکه در نظام اکثریتی کل افراد لیســت رای می آورند و حتی 
اگر چوب خُشــک هم در لیست باشــد رای خواهد آورد و این شایسته 
سالاری نیست، ولی در نظام تناســبی هر جریانی متناسب با وزن رای 
خود کرسی می گیرند و افراد ضعیف فهرست رای نمی آورند و این افراد 

توانمند و شاخص هستند که رای می آورند.
ایراد دیگر اینکه گفته اند این تبعیض اســت ،چرا فقط تهران ولی بقیه 
حوزه ها نه ؟این در حالی اســت که اگر حوزه دیگــری را در نظر گرفته 
بودیم و می گفتیم شــیراز یا مشــهد می گفتند چرا این شهرها و بقیه 
نه؟این ایرادی اســت که اصلا ایراد نبود. متاســفانه درجلسه گذشته 
گفتند نظام تناســبی باید بیشتر به فهرســت ها بها بدهد و به افراد بها 
ندهد و ما با اصلاحاتــی که انجام دادیم نقش فهرســت ها را پر رنگ تر 
کردیم و به جلســه آوردیم و در این جلسه برعکس جلســه قبل ایراد 
می گرفتند که سیاست های کلی کشــور در حمایت از افراد است چرا 
آمده اید رنگ حزب ها را پــر رنگ کرده اید. در صورتی که خودشــان 
می دانند در نظام تناســبی افراد دیگر کنار فهرست ها قرار نمی گیرند 
و نظام تناسبی دقیقا نظام رقابت فهرســت ها است.فهرست می تواند 
باز یا بسته باشــد ولی اینکه ما بیاییم کنار فهرست اســم افراد را هم به 
صورت منفرد بیاوریم در هیچ جای دنیا مرســوم نیست. تناقضاتی که 
در مطالبات آقایان وجود دارد ما را ناچار می کند که یک مدل اختراعی 
ابتکاری را درســت کنیم که در این مدل اختراعی ابتکاری ممکن است 
بعضی بخش ها را درست می کنیم ممکن است بعضی بخش ها مشکل 
داشته باشــد. در مجموع آنها می خواهند با عینک حداکثری به مدل 

تناسبی نگاه کنند و این اصلا شدنی نیست.

جنتی:
رییس قوه قضاییه در برخورد با فساد تلاش  

جدی دارد
دبیر شورای نگهبان با اشــاره به هفته قوه قضاییه گفت: به مسئولین و 
کارکنان خدوم قوه قضاییه به خصوص رییس محترم قوه قضاییه جناب 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای که تلاش  جدی در برخورد با 

فساد دارد و روش مردم داری در پیش گرفته ، خداقوت می گویم.
 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی شــورای نگهبان، آیت الله احمد جنتی 
دبیر شــورای نگهبان در ابتدای جلسه این شورا با گرامیداشت شهادت 
امام باقر )ع(، اظهار داشت: دیروز سالروز شهادت امام باقر )ع( بود. این 
مناسبت را تسلیت می گویم و امیدوارم معارفی که آن حضرت در جهت 

بسط آن ها تلاش کردند، در جهان اسلام حاکم شود.

وی خاطرنشان کرد: بســیاری از محدثین آن زمان با دیدن تلاش های 
بی دریغ امام باقر )ع( برای حفظ و بســط معارف دینی، اقدام به ثبت و 
نگهداری ســخنان آن امام کردند. از این رو بخش زیادی از احادیثی که 

به یادگار مانده از امام باقر )ع( است.
دبیر شــورای نگهبان در بخش دیگــری از صحبت هایش به ســالروز 
شهادت آیت الله دکتر بهشــتی و ۷۲ تن از یاران امام خمینی )ره( اشاره 

کرد و هفته قوه قضائیه را گرامی داشت.
وی در این باره گفت: یاد و خاطره شــهدای حادثه هفتــم تیر به ویژه 
آیت الله بهشتی را گرامی می دارم و به مســئولین و کارکنان خدوم قوه 
قضاییه به خصــوص رییس محترم قوه قضاییه جناب حجت الاســلام 
والمسلمین محســنی اژه ای که تلاش  جدی در برخورد با فساد دارد و 

روش مردم داری در پیش گرفته ، خداقوت می گویم.
جنتی در ادامه برای مســئولان و کارکنان دســتگاه قضایی کشور در 

انجام وظایف مهم و سختی که برعهده دارند، آرزوی توفیق کرد.
دبیر شــورای نگهبان همچنین بیان داشــت: روزهای تیرماه، یادآور 
مظلومیت مردم ایران و حقانیت انقلاب اسلامی است؛ از ترور مسئولین 
نظام تا بمباران شــیمیایی سردشــت و شــهادت غمبار ۲۹۸ مسافر 
هواپیمای مسافری جمهوری اسلامی ایران با شلیک موشک ناو جنگی 
آمریکایی بر فراز خلیج فارس. این اتفاقات اســناد محکم و متقنی است 
که نشــان می دهد آمریکا و هم پیمانانش به هیچ وجه صلاحیت سخن 

گفتن از حقوق بشر ندارند.

و   تاثیر مصوبه مجلس بر کاهش قیمت دار
و کالاهای اساسی

نماینده مردم چابهار در مجلس شــورای اســلامی گفت: در سال مهار 
تورم مصوبه مجلس مبنی بر کاهش مالیات بــر ارزش افزوده کالاهای 
اساســی و همچنین معافیت دارو از پرداخت این مالیات اهمیت زیادی 

دارد.
معین الدین ســعیدی، درباره مصوبه مجلس مبنی بــر اینکه واردات 
داروهای ضروری و تجهیزات پزشــکی فاقد مشــابه تولیــد داخل از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف و نرخ مالیات کالاهای اساســی 
یک درصد تعیین شــد، گفت: مالیات بر ارزش افزوده ۹ درصد تعیین 
شده بود که دولت لایحه کاهش مالیات بر ارزش افزوده دارو و کالاهای 
اساسی را ارائه داد و مجلس نیز آن را به تصویب رساند که این مصوبه در 

سال مهار تورم اهمیت زیادی دارد.
وی با اشــاره به اینکه این مصوبه بعد از قانونی شــدن تأثیر مستقیمی 
بر کاهش قیمت کالاهای اساســی خواهد داشت، گفت: متأسفانه الان 
قیمت بســیاری از کالاهای اساسی بالاســت، اما این مصوبه منجر به 

کاهش قیمت کالاهای اساسی خواهد شد.
ســعیدی درباره معافیت واردات دارو از مالیات بــر ارزش افزوده، بیان 
کرد: این کار باعث می شــود مشــکلاتی که بعضــاً در تأمین داروهای 
اساسی خانوارها وجود دارد، مرتفع شود. این مصوبه حتماً تأثیر مثبت 

خودش را روی کاهش قیمت کالاهای اساسی و دارو می گذارد.

یادداشت

تریبون

 رئیــس مرکز ارتباطــات مردمی ریاســت جمهوری 
از ارزیابی بیش از هشــت عضو کابینه بــا نگاه مردمی 
خبر داد و گفت که دولت ســیزدهم پاسخگو و پیگیر 
درخواســت های مردمی چــه در داخل کشــور و چه 
هموطنانمان در خارج کشــور با هر عقیــده و نگاهی 

است.
حجت الاســلام احمــد صالحــی، دربــاره ارزیابی 
عملکرد وزارتخانــه در دور دوم حضور مســئولان در 
پاسخگویی به تماس های مردمی گفت: پس از حضور 
رئیس جمهــور در این مرکــز و تاکید بــر اینکه مرکز 
ارتباطات مردمی ریاست جمهوری به عنوان تب سنج 
دولت که باید گزارشــات در دســتور کار دستگاه ها و 
مدیران دولتی قرار بگیرد، این ارزیابی از ۳۰ بهمن ماه 

سال گذشته آغاز شده است.وی افزود: رئیس 
جمهور تاکید دارد که این ارزیابی ها شــفاف 
و بدون تعاوف با مســئولان، به مــردم ارائه 
شود که سبب می شود دســتگاه ها از میزان 
رضایت مندی مردم از آن دســتگاه بر اساس 
شــاخص های که این مرکز ارزیابــی و ارائه 

کرده است، مطلع شوند.
رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری گفت:  
تاکنون ارزیابی بیش از هشــت عضو کابینه بر اســاس 
شــاخص ها و با نگاه مردمی انجام و این باعث شــده تا 
وزرا در جریان عملکرد مدیران میانی و دستگاه ها قرار 

بگیرند.
وی این کار را نقطه عطفی در دولت ســیزدهم توصیف 

کرد که سبب می شــود مردم بدون واسطه 
حرف بزننــد و مســئولان بدون واســطه 
هــم ارزیابی شــوند و این روند بــدون هیچ 

ملاحظه ای ادامه دارد.
صالحی درباره به روز رســانی آخرین آمار از 
ثبت مطالبــات مردمی در دولت ســیزدهم 
گفت: تــا امــروز بیــش از چهــار میلیون 
درخواســت، تماس، طرح و مطالبات مردمی دریافت 
کردیم که بالای ۸۶ درصد از مــوارد انجام و ۱۴ درصد 

در حال پیگیری است.
رئیس مرکــز ارتباطــات مردمی ریاســت جمهوری 
درباره مطالبات ایرانیان خارج از کشــور در سفرهای 
رئیس جمهــور هم گفت: ایرانیان مقیم در ســفرهای 

رئیس جمهور با وی دیــدار کرده و مطالبــات خود را 
مطرح می کنند که عمده درخواســت ها، کنســولی، 
قضایی، فردی و شخصی در زمینه سربازی است و حتی 
درخواست های عمومی هم در سفر آیت الله رئیسی به 
سوریه، آمریکای لاتین و چین داشتیم که دفتر ریاست 
جمهوری موضوعات را دسته بندی و به مجموعه های 
مختلف ارجاع دادند که بخشــی از آنها هم به دست ما 
رسیده اســت.صالحی با تاکید بر اینکه این موضوعات 
پیگیری و از طریق وزارت امور خارجه به ایرانیان خارج 
کشور ارائه می شــود، خاطرنشــان کرد: تلاش بر این 
است تا در دولت سیزدهم با توجه به اینکه عنوان دولت 
مردمی دارد، پاســخگو و پیگیر درخواست همه افراد 

چه در داخل و چه در خارج کشور باشیم.

دولت

خریدار  رهبــر معظم انقلاب اســلامی 
گفتند: اکثریت قاطع قضات و کارکنان قوه 
قضائیه، انسان های شــریفی هستند که با 
درآمد واقعاً کم ســخت ترین کارها را انجام 
می دهند اما سوء اســتفاده اقلیتی کوچک 
در هر نقطه کشــور، چهره قــوه قضائیه را 

مخدوش می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار حجت 
الاسلام والمســلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای رئیــس قــوه قضاییه و شــماری از 
مســئولان، قضات و کارکنان دستگاه قضا 
که در آســتانه ســالگرد حادثــه هفتم تیر 
۱۳۶۰ و شــهادت آیت الله بهشتی و ۷۲ نفر 
از اصحاب امــام در بمب گــذاری منافقین 
صورت گرفت، اظهار داشتند: اینکه یک عده 
با اســتفاده از فضای مجازی یا غیرمجازی 
روی اعصاب مردم راه بروند و امنیت ذهنی 
مردم را به هم بزنند و مردم را بترسانند، این 
خلاف مقتضای احیای حقوق عامه اســت. 
قوه قضائیه باید بــا برنامه ریزی، انضباط و با 

قاعده وارد بشود. 
ایشــان، با تاکید بر اهمیت کــم نظیر این 
قــوه، اجرای کامل ســند تحول دســتگاه 
قضا، مبــارزه بــا فســاد در درون و بیرون 
این دســتگاه، احیای حقــوق عامه، تامین 
آزادی های مشــروع، و پیشــگیری از وقوع 
جرم را از جملــه وظایف مهم قــوه قضائیه 
خواندنــد و افزودند: مــلاک اصلی داوری 
درباره فعالیــت همه دســتگاه ها، نتیجه و 
محصول نهایی اســت که به دســت مردم 

می رسد.
حضرت آیــت الله خامنه ای در ایــن دیدار 
دکتر بهشــتی را دارای رتبــه عالی علمی 

حوزوی، بســیار پرکار، مصــداق بارز نظم، 
مبتکر، پر حوصله برای شــنیدن حرف ها 
حتی حرف هــای مخالفان و بــدور از ریا و 
تظاهر برشــمردند و گفتنــد: خصوصیات 
اخلاقی و کاری بهشتی امروز هم، برای همه 

درس آموز است. 
ایشان آشــنایی دقیق با زوایای قوه قضائیه 
را از محسنات آقای محسنی اژه ای دانستند 
و این قوه را از مهمترین ارکان و ستون های 
اصلی نظام خواندند کــه اقدامات مثبت آن 
تاثیرات شــگرفی بر زندگی مردم و پیشبرد 
اهــداف نظــام دارد و اقدامــات احتمالی 
منفی اش، اختلال و ضربــات مهم به همراه 

می آورد. 
رهبــر انقلاب پیشــرفت دســتگاه قضا در 
عمل به بخشــی از مســائل مطرح شده در 
دیدار سال گذشــته با قوه قضائیه را خوب 
ارزیابی کردنــد و در عین حــال گفتند: در 
برخی بخش ها هم پیشــرفتی نبوده است و 
به هر حال مهم این است که قضاوت درباره 
فعالیت های قوه قضائیه و هر دستگاه دیگر، 
بر آمارهــا و کمیت ها متمرکز نباشــد بلکه 
خروجی و نتیجــه نهایی کار که به دســت 
مردم می رســد، باید معیار و منشاء داوری 

باشد. 
حضرت آیت الله خامنه ای بار دیگر با استناد 
به دیدگاه متخصصان و کارشناســان، سند 
تحول در قوه قضائیه را سندی مهم و متقن 
برشــمردند و با اشــاره به تجربیات متراکم 
دستگاه قضا در بعد از انقلاب افزودند: از این 
تجربیات ارزشــمند باید برای ایجاد تحول 
یعنی تقویت نقاط مثبت و به صفر رساندن 

نقاط منفی استفاده شود.

تغیــرات ضــروری ســازمانی، تغیرات 
احتمالــی در جهت گیری هــا و یا برخی 
مدیران، تامین بودجه لازم با کمک دولت 
و مجلس، تصویــب قوانین لازم و تکمیل و 
روزآمدی ســند، نکات مهمی بود که رهبر 
انقلاب به عنــوان لوازم عملیاتی شــدن 
ســند تحول به مسئولان دســتگاه قضا 

خاطرنشان کردند.
ایشان، جانشین پروری و پرورش نیروهای 
کارآمــد و متخصص را هم لازمــه تحول و 
پیشرفت کارهای دســتگاه ها خواندند که 

باید مورد توجه جدی همه مسئولان باشد.
مبارزه با فســاد در بیرون و درون دســتگاه 
قضا نکته مهم دیگری بــود که رهبر انقلاب 
با تاکید بر آن گفتنــد: اکثریت قاطع قضات 
و کارکنان قوه قضائیه، انســان های شریفی 
هســتند که با درآمد واقعاً کم سخت ترین 
کارها را انجام می دهند اما ســوء اســتفاده 
اقلیتی کوچک در هر نقطه کشــور، چهره 
قــوه قضائیه را مخــدوش می کنــد و مایه 
قضاوت نادرست درباره کُل این قوه می شود 
بنابرایــن باید بــا هرگونه فســاد در درون 

دستگاه با جدیت برخورد شود.
ایشان، شایعات افراد مغرض و مریض القلب 
را علیه دستگاه قضا، بسیار بیشتر از واقعیت 
دانستند، اما گفتند: فســاد درون قوه را هر 

قدر هم کم باشد باید ریشه کن کنید.
حضرت آیــت الله خامنــه ای، با اشــاره به 
مُسری بودن فســاد در صورت عدم برخورد 
افزودند: در مقوله مقابله با فســاد در بیرون 
دستگاه قضا، قوا و دســتگاه های دیگر هم 
باید فعال باشــند و با سرمنشــاء و مبادی 
فســاد در مجموعه های تحت مســئولیت، 
برخورد جدی کنند تا کار به دســتگاه قضا 

کشیده نشود.
رهبر انقلاب در نکته ای مهم، معاملات غیر 
رســمی اموال غیر منقول را از منشاءهای 
بزرگ فساد خواندند و تاکید کردند: باید از 
اینگونه معاملات سلب اعتبار شود و اگر هم 
از دیدگاه شورای نگهبان به مصوبه مجلس 
ایرادی هســت، مصلحت قطعی کشــور و 

نظام، تصویب نهایی این قانون است. 
حضــرت آیــت الله خامنــه ای وظایف قوه 
قضائیــه در قانون اساســی از جمله احقاق 
حقوق عامه را بسیار مهم دانستند و گفتند: 
جلوگیری از ترســاندن و بر هم زدن امنیت 
روانی مردم در فضای مجازی و غیر مجازی 
از مظاهــر تامین حقــوق عامه اســت که 
دســتگاه قضا باید با برنامه ریزی و انضباط و 
قاعده، این وظیفه دشــوار را به خوبی انجام 

دهد.
رهبر انقلاب تامین آزادی های مشروع مردم 
را هم مهم دانستند و گفتند: بر اساس تعبیر 
دقیق قانون اساســی، همه آزادی هایی که 
شــرع اجازه می دهد باید برای مردم تامین 

شود که دستگاه های قدرت معمولا معارض 
این آزادی ها می شــوند و قوه قضائیه باید به 

وظایفش در این زمینه عمل کند.
ایشــان برنامه ریــزی و ایجــاد ســازوکار 
سنجیده و اندیشیده را لازمه عمل دستگاه 
قضایی به وظیفه قانونی پیشــگیری از جرم 
خواندند و گفتند: اینگونــه کارهای مهم با 
اقدامات فردی، موردی و ریاستی به نتیجه 

لازم نمی رسد و برنامه نیاز دارد. 
»ضرورت برخورد خوب با مراجعان« نکته 
دیگری بود که رهبر انقــلاب با تأکید بر آن 
گفتند: کســی که به دادگســتری مراجعه 
می کند اگر با اخم مواجه شــود دل شکسته 
بیرون می آید حتی اگر به کار او رســیدگی 
شــود، بنابراین باید وظیفه برخورد خوب با 

مردم را با صبر و تحمل انجام داد.
حضرت آیت الله خامنــه ای در نکته پایانی، 
تصویر رسانه ای قوه قضائیه را تصویر خوبی 
ندانستند و گفتند: از رسانه و تبلیغات برای 
نشان دادن و اطلاع رســانی کارهای فراوان 
انجام گرفته در این قوه به درســتی استفاده 
نمی شود که بخشــی از این ضعف ناشی از 
صداوسیما و دستگاه های رسانه ای است اما 
بخش دیگر آن مربوط به خــود قوه قضائیه 

است.
ایشــان ، نشســت های رئیس قوه قضائیه با 
قشرهای مختلف را بســیار مهم خواندند و 
افزودند: جلسات با حقوقدانان، کارشناسان 
سیاسی و اقتصادی، دانشــجویان و جوانان 
اهل فکر و نظر، اساتید، روحانیون و کسبه، 
موجب گسترش افق های تازه در مقابل قوه 
قضائیه می شود که این مباحث باید به شکل 

درست انعکاس رسانه ای داشته باشند.

ارزیابی هشت عضو کابینه با نگاه مردمی

خریدار   رهبــر انقلاب آئیــن حج را یک 
فراخــوان جهانی بــرای تعالی انســان ها 
و زمینه ســاز اعتــلای معنــوی و اخلاقی 
بشریت خواندند و تاکید کردند: شرط لازم 
اثرگــذاری جهانی حج، درک و شــناخت 
صحیح امت اسلامی از خطاب زندگی بخش 
این فریضه پــر رمز و راز برمبنــای دو رکن 

وحدت و معنویت است.
حضرت آیــت الله خامنــه ای در پیامی به 
مناســبت کنگره عظیم حــج وحدت امت 
اســلامی را به معنــای گفت وگــو، ارتباط 
فکری و عملی، هم افزایی و نزدیک شــدن 
جهت گیری ها، همکاری و پیوند اقتصادی 
کشــورهای اســلامی خواندند و افزودند: 
بعُد دیگر این وحــدت، گفت وگوی علمای 
مذاهب اســلامی بــر مبنای حســن ظن، 
مدارا ، انصاف و ارتبــاط تنگاتنگ نخبگان 

کشورهای مسلمان است.
رهبر معظــم انقلاب درخصــوص وحدت 
این نکته را هم متذکر شــدند که پیشروان 
سیاسی و فرهنگی کشورهای اسلامی باید 
هماهنگ با یکدیگر خود را آماده شــرایط 
نظم جهانی پیش رو کنند تا امت اســلامی 
جایگاه شایســته خود را بازیابد و تجربه تلخ 
مهندسی سیاسی و سرزمینی پس از جنگ 

جهانی اول تکرار نشود.
ایشــان »معنویت« را که یکــی دیگر از دو 
رکن اثرگذاری ندای جهانی حج اســت، به 
معنی ارتقاء اخلاق دینی و مقابله با افسون 
اخلاق منهای دیــن غربی ها دانســتند و 
خاطرنشــان کردند: امروز که »وحدت« و 
»معنویت« امت اســلامی به دلیل مخالفت 
آمریکا و دیگر قطب های ســلطه استکبار با 
تفاهم کشورهای مســلمان و تدین و تشرع 
نسل جوان این کشــورها، بیش از گذشته 
در معرض دشمنی است، وظیفه همه ملت 
ها و دولت های مسلمان مقابله با این نقشه 

خباثت آلود است.
رهبر انقلاب اســلامی در پایان پیام خود به 
مناســبت کنگره عظیم حج امت اسلامی را 
به تقویت روحیه برائت از مشــرکین و نشر 
و عمق بخشی آن در محیط زندگی توصیه 

کردند.متن پیام رهبر انقلاب اســلامی به 
این شرح است:

بسم اللهّ الرّحمن الرّحیم
و الحمــد لّله ربّ العالمیــن و صلّی الّله علی 
الرّســول الاعظم محمّد المصطفــی و آله 
الطّیّبیــن و صحبــه المنتجبین.صــلای 
ابراهیمیِ حــج و فراخوان جهانــیِ آن، بار 
دیگر از دل تاریخ، همه ی گیتی را مخاطب 
ســاخت و دلهای مســتعد و ذاکر را به شور 
و شــوق افکند. ندای دعوت کننده، خطاب 
ن فیِ النّاسِ  به همه ی آحاد بشر اســت: و اذَِّ
باِلحَجّ، و کعبه، میزبــانِ مبارک و رهنمای 
همه ی انســانها اســت: انَِّ اوََّلَ بیَتٍ وُضِعَ 
ةَ مُبارَکاً وَ هُدیً للِعالمَین. للِنّاسِ للََّذی ببَِکَّ
کعبه به عنــوان نقطه ی مرکــزی و محور 
اصلی توجّهات آحاد مسلمانان، و آئین حج 
همچون نمونه ی کوچک از گستره ی متنوّع 
دنیای اســلام، میتواند در خدمــت تعالیِ 
جامعه ی بشری و ســلامت و امنیّت همه ی 
انسانها باشــد. حج میتواند به کل بشریت، 
اعتلای معنــوی و ارتقاء روحــی و اخلاقی 
برســاند؛ و این، نیاز حیاتی بشر امروز است. 

حج می توانــد همه  برنامه های اســتکبار و 
صهیونیسم برای سقوط اخلاقی بشر امروز و 
فردا را باطل و بی اثر کند.شرط لازم برای این 
اثرگذاری جهانی، آن اســت که مسلمانان 
در گام نخســت، خطاب زندگی بخشِ حج 
را خود بدرســتی بشــنوند و همه ی همّت 
خود را برای عملی کــردن آن به کار گیرند. 
دو پایه ی اصلی این خطــاب، »وحدت« و 

»معنویت« است. 
وحدت و معنویــت، ضامن ارتقــاء مادّی و 
معنوی جهان اســلام و نورافشــانیِ آن به 
همه ی گیتی است.وحدت به معنیِ ارتباط 
فکری و عملی است؛ به معنی نزدیک شدن 
دلها و اندیشــه ها و جهتگیری ها اســت؛ به 
معنی هم افزایی علمی و تجربی اســت؛ به 
معنی پیوند اقتصادی کشــورهای اسلامی 
اســت؛ به معنی اعتماد و همکاری دولتهای 
مسلمان اســت؛ به معنی همیاری در برابر 

دشمنان مسلّم و مشترک است.
وحــدت بدین معنی اســت که نقشــه ی 
طرّاحی شــده ی دشــمن نتواند فرقه های 
اســلامی، یــا ملتّهــا و نژادهــا و زبانها و 

فرهنگهای متنوّع جهان اســلام را در برابر 
یکدیگــر قرار دهــد. وحدت بدیــن معنی 
اســت که ملّتهای مســلمان یکدیگر را، نه 
از راه معرّفیِ فتنه انگیز دشــمن، بلکه از راه 
ارتباط و گفتگو و رفت و آمد بشناســند؛ از 
امکانات و ظرفیّتهای یکدیگر آگاه شــوند و 
برای بهره بــرداری از آن برنامه ریزی کنند. 
وحدت بدین معنی اســت که دانشمندان و 
دانشگاه های جهان اســلام دست در دست 
یکدیگر نهنــد؛ علمای مذاهب اســلامی 
با حُســن ظن و مدارا و انصاف بــه یکدیگر 
بنگرنــد و ســخنان یکدیگر را بشــنوند؛ 
نخبگان در هر کشــور و هــر مذهب، آحاد 
مردم را با مشــترکات یکدیگر آشنا و آنان را 

به همزیستی و برادری تشویق کنند.
وحدت همچنیــن بدین معنی اســت که 
پیشروان سیاسی و فرهنگی در کشورهای 
اســلامی، به گونــه ای هماهنــگ، خود را 
آماده ی شــرایط نظــم جهانــیِ پیش رو 
کنند؛ جایگاه شایســته ی امّت اســلامی 
را در تجربــه ی جدید جهان که سرشــار از 
فرصتها و تهدیدها است، به دست خود و به 

اراده ی خود تعیین کنند؛ نگذارند تجربه ی 
تلخِ »مهندسی سیاســی و سرزمینیِ غرب 
آسیا به دســت دولتهای غربی پس از جنگ 

جهانی اوّل« تکرار شود.
معنویتّ به معنی ارتقاء اخلاق دینی است. 
افســونِ اخلاق منهای دین کــه مدّتها از 
ســوی منابع فکری غربی ترویج میشــد، 
سرانجامش همین سقوط بی مهار اخلاقی 
در غرب اســت که همه در دنیا شاهد آنند. 
معنویـّـت و اخــلاق را از مناســک حج، از 
ساده زیســتی در احرام، از نفــی امتیازات 
موهــوم، از »وَ اطَعِمُوا البائـِـسَ الفَقیر«، از 
»لا رَفَث وَ لا فُســوقَ وَ لا جِدال«، از گردش 
همه ی امّــت بر گِرد محــور توحید، از رمی 
شیطان و برائت از مشــرکان باید آموخت.
برادران و خواهــران حج گزار! از فرصت حج 
برای تدبـّـر و تعمّــق در راز و رمزهای این 
فریضــه ی بی نظیر بهره گیرید و توشــه ی 
همه ی عمــر خود ســازید. »وحــدت« و 
»معنویـّـت« در این مقطع زمــان بیش از 
گذشــته در معرض دشــمنی و کارشکنی 
استکبار و صهیونیســم است. آمریکا و دیگر 
قطبهای ســلطه ی اســتکباری، با وحدت 
مســلمانان، با تفاهــم ملّتها و کشــورها و 
دولتهای مســلمان، و با تدینّ و تشرّع نسل 
جوان این ملّتها بشــدّت مخالفنــد و با هر 
وسیله بتوانند با آن مقابله میکنند. وظیفه ی 
همه ی مــا و همــه ی ملّتهــا و دولتهای ما 
ایستادگی در برابر این نقشه ی خباثت آلود 

آمریکایی و صهیونیستی است.
از خداوند علیــم و قدیر کمــک بخواهید؛ 
روحیــه ی برائــت از مشــرکین را در خود 
تقویت کنید؛ و خود را به نشر و عمق بخشیِ 

آن در محیط زندگی خود موظّف بدانید.
توفیق همگان و حجّ مقبول و مشکور را برای 
شــما حجّاج ایرانی و غیر ایرانی از خداوند 
متعال مســئلت میکنم و دعای مستجاب 
حضرت بقیّة اللهّ الاعظم )ارواحنــا فداه( را 

برای همگان آرزو مینمایم.
والسّلام علیکم و رحمة الّله
ششم ذی الحجّة ۱۴۴۴
۴ تیرماه ۱۴۰۲



 انحصار فعلی انحصار نظام سوداگری است

و دلالان؛ منتفع اول صنعت خودر
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 هدفگذاری یک میلیارد دلاری تجارت ایران
 و قزاقستان در حوزه کشاورزی

قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی که بــه همراه یک هیــات تجاری به 
قزاقستان ســفر کرده اســت، هدفگذاری تجارت دو کشــور در حوزه 

کشاورزی و صنایع غذایی را یک میلیارد دلار برآورد کرد.
به نقل از وزارت جهاد کشــاورزی، علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر 
جهاد کشــاورزی که به همــراه مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی و 
هیأتی متشــکل از فعالان اقتصــادی در حزه های مرتبط کشــاورزی 
و دامپروری برای گسترش همکاری های مشــترک به قزاقستان سفر 
کرده اســت، در دو نشســت تخصصی تجاری و معرفــی فرصت های 
جدید تجارت و سرمایه گذاری مشــترک در آلماتی و آستانه که برای 
پیگیری الزامات مورد نیاز برای تسهیل همکاری های مشترک در حوزه 

کشاورزی بین دو کشور انجام شد، حضور یافت.
وی در نشســت های تخصصی با معاون نخســت وزیر قزاقستان، وزیر 
تجارت، وزیر کشاورزی و اســتاندار آلماتی، ضمن معرفی فرصت های 
جدید همکاری در حوزه صادرات میوه و تره بــار، لبنیات و آبزیان و نیز 
تأمین نیازهای ایران در خصوص گندم و گوشــت به صورت مستقیم از 
قزاقستان و همچنین توافق در خصوص کشت فراسرزمینی به گفتگو و 

ارائه راهکار پرداخت.
حل چالش های پیش روی دو کشــور در حوزه دامپزشکی، لجستیک، 
نقل و انتقالات مالی و تضامین مربوط به قراردادهای تجاری با محوریت 
محصــولات کشــاورزی و دامپــروری از جمله محورهــای مذاکرات 

پیمان پاک و مقامات قزاقستانی بود.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در نشست تخصصی با حضور بیش از ۸۰ 
فعال تجاری حوزه کشاورزی ایران و قزاقستان به توافق رؤسای جمهور 
دو کشور برای دســتیابی به تجارت ۳ میلیارد دلاری ظرف ۲ سال آتی 
اشــاره و ســهم حوزه کشــاورزی و صنایع غذایی را از این هدفگذاری 

حداقل ۱ میلیارد دلار برآورد کرد.

سخنگوی سازمان مالیاتی اعلام کرد
 ۳۵ میلیون تومان میانگین مالیات

 پرداختی پزشکان
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه مالیات بالغ بر 
۵۰ درصد از مودیان مشــاغل صفر بوده اســت، گفت: میانگین مالیات 

مقطوع تبصره ۱۰۰ پزشکان و دندانپزشکان ۳۵ میلیون تومان است.
به گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، مهدی موحدی بک نظر در مورد 
آخرین عملکرد تبصره ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم گفت: تا کنون 
ســه میلیون و ۵۵۲ هزار و ۸۶۹ پرونده صاحبان اصناف و مشــاغل از 
طریق فرم تبصره ۱۰۰ قانون مالیات تعیین تکلیف شدند و یک میلیون 
و ۸۴ هزار و ۸۰۴ پرونده هم اقــدام به ارائه اظهارنامــه کرده اند که در 
مجموع چهــار میلیون و ۶۰۰ هــزار نفر از صاحبان اصناف و مشــاغل 
مالیات عملکرد آنها برای سال ۱۴۰۱ در سال جاری مشخص و تعیین 

تکلیف شده است.
موحدی بک نظر یادآوری کرد: سال گذشته حدود ۳ میلیون و ۸۸ هزار 
نفر از تسهیلات تبصره ۱۰۰ اســتفاده کرده بودند و ۱.۳۷۰ میلیون نفر 
هم اظهارنامه مالیاتی ارائه کرده بودند و جمع افراد شامل تبصره ۱۰۰ و 

اظهارنامه بیش از ۴ میلیون و ۴۵۰ هزار نفر بوده است.

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: میانگین مالیات ابرازی اصناف 
برای عملکرد ۱۴۰۰ حدود دو میلیــون و ۶۰۰ هزار تومان بوده، و برای 
عملکرد ۱۴۰۱ ایــن رقم پنج میلیون و ۸۰۰ هزار تومان می باشــد که 
با مالیات پرداختی کارمندی با حقوق ۱۱ میلیــون تومان در ماه برابر 
اســت.وی گفت: ســال گذشــته تا پایان خرداد ماه که مهلت قانونی 
اســتفاده از تبصره ۱۰۰ بود، حدود ۴چهارمیلیــون و ۴۵۰ هزار نفر از 
صاحبان مشاغل و اصناف از تبصره ۱۰۰ استفاده کرده و یا اقدام به ارائه 
اظهارنامه مالیاتی کرده بودند، بنابراین امسال نسبت به سال گذشته با 
رشد ۱۰۵ درصدی مواجه هستیم که ۵ درصد بیشتر از کل پرونده های 

مالیاتی اصناف و مشاغل در سال گذشته بوده است.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه رویکرد ســازمان امور 
مالیاتی گرفتن مالیات از دانه درشــت ها و عدم فشــار به مشاغل خرد 
می باشــد، اظهار داشــت:  مالیات بالغ بر ۵۰ درصد صاحبان اصناف و 
مشاغل، صفر بوده است و میانگین مالیات مقطوع تبصره ۱۰۰ پزشکان 

۳۵ میلیون تومان می باشد.
وی بر داده محــوری و اتکا به اطلاعات متقن در ســازمان امور مالیاتی 
برای تشخیص مالیات ها اشاره کرد و از رشــد ۱۴۰ درصدی در میزان 
مالیات مقطوع تبصره ماده ۱۰۰ و مالیات ابرازی اظهارنامه در عملکرد 

سال ۱۴۰۱ خبر داد.
گفتنی اســت آخرین مهلت ارائــه اظهارنامه مالیاتی و یا اســتفاده از 
تسهیلات تبصره ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم با تصویب شورای 

هماهنگی سران قوا تا ۱۰ تیر ماه سال جاری تمدید شده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
ترخیص قطعات هواپیما تسهیل شد

به گفته رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری، مسیر ورود قطعه هواپیما 
به کشور تسهیل شده که به روند سریع تر شدن سرخط آمدن هواپیماها 
کمک می کند؛ با وجود این درخواســت برای بلیــت هواپیما چند برابر 

ظرفیت موجود است که باعث کمبود بلیت می شود.
محمد محمدی بخش درباره علت کمبود بلیت در برخی از مسیرهای 
پرتردد توضیح داد: در حال حاضر در فصل تابســتان هستیم و حجم 
پروازهایی که مورد درخواست اســت، افزایش یافته و البته عرضه  ما 
هم نســبت به ســال ها و ماه های قبل نه تنها کمتر نشده، بلکه بیشتر 
هم شده اســت؛ با وجود این با توجه به پروازهای داخلی و خارجی که 
وجود دارد، درخواســت مردم چند برابر ظرفیت ماست و تا زمانی که 
ناوگان به ظرفیت مورد نظر نرسد، در این ایام همیشه با کمبود مواجه 

هستیم.
محمدی بخش درباره مشــکل تامین قطعه برای هواپیماها که منجر به 
بروز مشکل در برخی پروازها و لغو و تاخیر شــده، توضیح داد: موضوع 
ترخیص قطعات اخیرا در شورای عالی هواپیمایی مطرح شد و برخی از 
مشکلاتی که شرکت های هواپیمایی داشتند توسط گمرک جمهوری 
اسلامی ایران و بانک مرکزی برطرف شده و مسیر را برای ورود قطعه به 

کشور تسهیل کرد تا ترخیص سریع تر انجام شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی در پاسخ به اینکه آیا تســهیل در خروج 
قطعات هواپیمایی از گمرک تاثیری در افزایش ظرفیت پروازها خواهد 
داشــت، گفت: هرچه این موارد تسهیل گری شــده و ترخیص و ورود 
قطعات به کشور روان تر شــود، به روند سریع تر شــدن سرخط آمدن 

هواپیماها کمک می کند.

بازار

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی اســتان تهران فرآیند 
غیرحضــوری ارائــه  اطلاعــات و مــدارک، دریافت 
اســتعلامات و اخذ مجــوز کســب و کار از درگاه ملی 
مجوزها را تشریح کرد. داود طبرسا، با اشاره به مهمترین 
کارکردهای درگاه ملی مجوزهای کســب و کار کشور 
اظهار کرد: درگاه ملی مجوزها برای همه کسب و کارها، 
شرایط، مدارک، زمان و هزینه صدورمجوز را اعلام کرده 
و به طور کاملا غیرحضوری درخواســت مجوز را ثبت و 
اطلاعات اولیه را از متقاضی می گیرد. سپس او را هدایت 

می کند تا از درگاه صادرکننده مجــوز، فایل مجوز را به 
صورت غیرحضوری، طی زمان اعلامــی دریافت کند. 
درگاه ملی مجوزها بر اســاس ماده هفت قانون اجرای 
سیاست های اصل ۴۴ قانون اساســی مصوب ۱۳۸۷ و 

اصلاحات بعدی آن، طراحی و راه اندازی شده است.
وی با بیان اینکه اخذ اســتعلام برخط و شبانه روزی از 
QR� )مجوزهای صادر شده با اســتفاده از شناسه یکتا 

CODE( امکان پذیر است، گفت: با الکترونیکی شدن 
فرآیند صدور مجوزها، همه امضاها از مجوزهای کسب 

وکار حذف خواهد شــد. مهمترین کارکردها و خدمات 
درگاه ملی مجوزها  معرفی مرجــع اصلی صادرکننده 
مجــوز کســب و کار، ثبــت درخواســت متقاضیان 
دریافت مجوز به صورت کاملا الکترونیک، پشــتیبانی 
و راهنمایی متقاضیــان دریافت مجوز به صورت برخط 
در درگاه، ثبــت شــکایت متقاضیــان در درگاه ملی 
و پیگیری توســط تیــم حقوقی درگاه ملــی مجوزها 
و نیز تعیین شعبه ویژه دادســتانی در استان ها جهت 
رســیدگی به تخلف دســتگاه های صادر کننده است.

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان تهران همچنین 
تعیین محدودیت زمانی جهت صدور یا رد درخواســت 
متقاضی، اعلام دلیــل رد درخواســت متقاضی، اخذ 
استعلام های پایه به صورت الکترونیک و غیرحضوری 
)احراز هویت، نظــام وظیفه، ایثارگــری، مالیات و ...( 
بدون نیاز به کپی مدارک شناسایی و برگه اخذ استعلام 
از اداره ها و امکان دسترسی ۲۴ ساعته به فرایند صدور 
مجوزها در درگاه ملی مجوزها به نهادهای نظارتی را از 

دیگر کارکردها و خدمات درگاه ملی مجوزها برشمرد.

مجوز

سمیه رســولی  دولتها طی سالهای قبل 
شــیوه های مختلفی برای فــروش خودرو 
داشــتند اما هیچیک از این شیوه ها نه تنها 
نیاز واقعی مردم را پاســخ نــداد بلکه منجر 
به زیاندهی خودروســاز، افزایش تقاضای 

کاذب و جولان دلالان شد.
 یکی از عمده مشکلات صنعت خودروسازی 
کشــور که گریبان مصرف کنندگان را نیز 
گرفته اســت مربــوط به وضعیــت فروش 
خودرو می شــود؛ شــیوه های که تاکنون 
دولت بــه کار گرفته نــه تنهــا کمکی به 
تولیدکننده نکرده بلکه منجــر به افزایش 
روز به روز تقاضای نهفته و کاذب هم شــده 
اســت. وضعیت در صنعت و بــازار خودرو 
به گونه ای جلــو رفته که امروز شــاهد این 
هســتیم که حرف اول و آخــر را دلالان و 
سوداگران می زنند و در جایی که نه دولت، 
نه تولیدکننده و نه مصرف کننده ســودی 
نمی برد، سوداگران هر روز سودهای کلانی 
به جیب می زننــد.در گفت و گویی تفصیلی 
با سعید مدنی کارشــناس صنعت خودرو و 
مدیرعامل اسبق خودروســازی کشور، به 
بررســی وضعیت فروش و دلایــل افزایش 

تقاضای کاذب و سوداگری پرداخته ایم.

آقای مدنی با توجه به حساســیتی 
که روی قیمت، بــازار و صنعت خودرو 
برای  وجود دارد، روش های مختلفی 
فروش خــودرو داشــته ایم. لطفاً در 
مورد شــیوه های فعلی فروش خودرو 
در ایران -از طریق ســامانه- توضیح 
بدهید. آیا این شیوه ها نتیجه مثبتی 

در بر داشته است؟
مدنی: تاکنــون شــیوه های مختلفی برای 
فروش خودرو تســت شــده اســت؛ قبلًا 
خودروســازان از طریق ســامانه های قرعه 
کشی خودشان، خودرو می فروختند و بعد 
این سامانه تبدیل به سامانه یکپارچه شد و 
در ادامه نیز با ورود شــورای رقابت به مساله 
قیمت گذاری خــودرو، ســامانه یکپارچه 
فروش خودروهــای داخلــی محل عرضه 
محصولات شــد. با این شــیوه ها علاوه بر 
اینکه تعهدات سنگینی برای خودروسازان 
ایجاد شــد، شــاهد افزایش تقاضای کاذب 
هم بوده ایم. در واقع در شــیوه های فروش 
ســامانه ای درصد بســیار کمی از مصرف 
کنندگان واقعی با قیمت کارخانه توانستند 
خودرو بخرنــد و بیــش از ۹۰ درصد تقاضا 

برای سوداگری و حفظ ارزش پول و… بود.
بنابرایــن تقریباً می توان گفــت که نتیجه 
مثبت صد در صدی از این روش ها اخذ نشد 
زیرا دقیقاً همان مشــکل قبلــی که مربوط 
به تقاضای کاذبِ ناشــی از رانــت قیمتی 

می شود، هنوز هم وجود دارد.
از ســویی دیگر فروش از طریق سامانه یک 
فروش غیرشــرعی و غیرعرفی اســت زیرا 
قیمت نهایی این خودروها مشخص نیست. 
به نظر می رســد این شــیوه صرفاً تبدیل به 

بودجه ای برای تأمین کمبودها شده است.

 این موضوع، روی تولید چه تأثیری 
گذاشت؟

به دلیل اینکه گردش نقدینگی خودروساز با 
این شیوه های فروش، افزایش نیافته، تولید 
خودرو نیز با زیان زیادی همراه شــده است.

در حالت نســبتاً عادی خودروســاز مبلغ 
پیش فروش را می گیرد و بــا این نقدینگی 
قطعه می خرد و به تولید خودرو می پردازد 
اما این ۱۰۰ میلیون تومان هــا که در بانک 
بلوکه شــدند اصلًا به دســت خودروســاز 
نرســید و پول صرفاً در بانک ماند. بنابراین 
روش ســامانه یکپارچه برای افزایش تولید 

هم مناسب نیست.
حتی می تــوان به وضعیت خودروســازان 
بخش خصوصی هم اشاره کرد؛ تجربه چند 
سال گذشــته نشــان داده که تا زمانی که 
خودروسازان بخش خصوصی ما آزاد بودند 
به دنبــال افزایش تولید بودنــد. طبق آمار 
تولید خودروسازان بخش خصوصی در بهار 
امسال دو برابر شد و اگر آزاد باشند احتمالاً 
تولید آنها تا پایان سال به ۲۰۰ هزار دستگاه 
هم برســد ولی اگر دولــت دخالت کند این 

اتفاق نمی افتد.
تعداد مونتاژکاران زیاد اســت و ظرفیت ها 
بالا رفته و تنوع محصولات زیاد شده زیرا در 

آن بخش، نظام قیمت گذاری وجود نداشت 
اما اگر قیمت گذاری دستوری شود و شیوه 
فروش نیز به همین شکلی فعلی ادامه یابد، 

تمام این اتفاقات متوقف می شود.

 به نظــام قیمت گذاری دســتوری 
اشاره کردید؛ لطفاً بفرمائید که اثر این 
نظام بر فروش یا تولید خودرو چه بوده 

است؟
به هر حال دولت حــق قیمت گذاری کالاها 
را دارد اما معمولاً در رابطه با خودرو در هیچ 
کشــوری این اتفاق نمی افتد؛ در مســائل 
دارویی، پزشــکی، غــذا و امثالهم دولت ها 
بــه تولیدکنندگان و واردکننــدگان اعلام 
می کنند که مــا به التفاوت قیمت و ســود 
منهای فروش را به عنوان سوبسید می دهند 
اما در مقابل قیمت را به صورت دســتوری 
تعیین کنند.امــا در رابطه با خــودرو علی 
رغم اینکه این قانــون را داریم که اگر قیمت 
اجبــاری و تکلیفی شــد و خودروســازان 
مجبور شــدند خودرو را با قیمت زیر قیمت 
تمام شده بفروشند دولت باید ما به التفاوت 
را بپردازد تا خودروســاز مجبور نشود این 
سوبسید را از جیب خود بدهد. اما این اتفاق 
نیفتــاده و نتیجه این شــده کهدر صنعت 
خودروســازی با زیان انباشــته بالای ۱۳۰ 

هزار میلیارد تومانی مواجه شده ایم.
از ســویی دیگر اگرچه تقاضای کلی خودرو 
در بازار ایران بین یک تا ۱.۵ میلیون خودرو 
در سال است اما با توجه به کاهش تولید طی 
چند سال گذشته که عمده دلیل آن قیمت 
گذاری دستوری بوده، شاهد انباشت تقاضا 
و در واقع تقاضای نهفتــه در کنار تقاضای 

کاذب هستیم.
به صورت دقیق تر باید اشاره کنم که اثر نظام 
قیمت گــذاری تکلیفی این اســت که همه 
برای خرید خودرو با قیمت کارخانه هجوم 
می آورند اما اگر قیمت بــازار و کارخانه بهم 
نزدیک باشد انگیزه سوداگری کنار می رود 
و تقاضــای کاذب کم خواهد شــد و عملًا 

خودروساز هم راحت است.
در حال حاضــر اگر یخچال را چــه از درب 
کارخانه بخرید چه از بــازار آزاد فرقی ندارد 
زیرا قیمت ها برابر و متناسب با تورم است و 
کسی با هدف سوداگری لوازم خانگی نمی 
خرد اما خــودرو از همان زمــان که تحویل 
مشتری می شودریال مشــتری می تواند با 
ســود ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومانی در بازار 

بفروشد.

 تقاضای نهفته چقدر است؟
در حال حاضر تقاضــای نهفته خودروهای 
داخلی به حــدود ۳ تا ۴ میلیون دســتگاه 
می رســد. همچنین با توجه به ممنوعیت 
واردات خودرو از ســال ۹۷ حــدود ۳۰۰ تا 
۴۰۰ هزار دســتگاه تقاضــای نهفته هم در 
این بخش داریــم که اثر خــود را بر قیمت 
خودروهای داخلی هم گذاشــته و موجب 

بالا رفتن غیرمعقول قیمت ها شده است.
بنابراین قیمــت گذاری دســتوری کاری 
کرده کــه نیز تقاضــای نهفتــه از تقاضای 

کاذب بسیار بیشتر شود.

 بنابراین شــما موافق آزادســازی 
قیمت خودرو هستید؟

بله؛ زیرا اولین اثری که آزادســازی قیمت 
دارد از بین رفتن سوداگری و دلالی در بازار 
خودروی ایران است. در حال حاضر تفاوت 
قیمت کارخانه و بازار فاحش اســت و کسی 
که حتی ۴ خودرو هم دارد باز اقدام به ثبت 
نام برای خرید خودرو از کارخانه می کند تا 

از این طریق سود کسب کند.

 این مســاله منجر به افزایش شدید 
قیمت خودرو نمی شود؟

اشــتباه همه در همین جاســت زیرا نظام 
قیمت گذاری دســتوری اســت که باعث 
افزایش قیمت در بازار آزاد می شــود. دقت 
کنید که وقتی تقاضا بالا باشــد قیمت بالا 
مــی رود و این اتفــاق به دلیل ســوداگری 
می افتــد، بنابراین در صورتــی که قیمت 
گذاری آزاد و سوداگری حذف شود عملًا نه 
تنها شیوه های بهینه ای برای عرضه خودرو 
همچون فروش اقســاطی خواهیم داشت 
بلکه خودروساز برای جذب تقاضا مجبور به 
کاهش هزینه های تولید و در نهایت قیمت 

خودرو می شود.
به صورت دقیق تــر باید بگویــم که وقتی 
قیمت خودرو آزاد شــود عملًا ســوداگری 
و تقاضــای کاذب از بین مــی رود و با توجه 
به اینکــه خودروســازان نمی توانند تمام 
محصــولات خــود را بفروشــند بنابراین 
مجبور به فروش اقساطی خودرو مانند همه 

کشورهای دنیا می شوند
وقتــی قیمــت خــودرو آزاد شــود عملًا 
ســوداگری و تقاضای کاذب از بین می رود 
و با توجه به اینکه خودروسازان نمی توانند 
تمام محصولات خود را بفروشــند بنابراین 
مجبور به فروش اقســاطی خــودرو مانند 
همه کشورهای دنیا می شــوند. چه بسا که 
در اواخر دهه هشتاد هم در ایران شاهد این 
اتفاق بودیم.بنابراین اگر نظام قیمت گذاری 
آزاد و تقاضای کاذب حذف شــود، خودرو با 
قیمتی بین قیمــت فعلی کارخانــه و بازار 
آزاد و در بیشــتر موارد به صورت قسطی به 
دســت مصرف کننده واقعی خواهد رسید. 
متأســفانه دخالت دولت به جــای نظارت 
بر صنعت خودروســازی باعث حاد شــدن 

مساله شده است.

 نکته ای که در اینجا وجود دارد این 
اســت که به دلیل ممنوعیت واردات، 
بازار خودروی ایران به نوعی انحصاری 
شده است، بنابراین شــورای رقابت 
با همین اســتدلال خود را موظف به 
قیمت گذاری خودرو می داند. به نظر 
شــما انحصار فعلی در بازار خودروی 
ایران می تواند دلیل موجهی برای این 

شیوه قیمت گذاری باشد؟
موضوعی که متأســفانه مــورد غفلت واقع 
شده این است که دولت خود این انحصار را 
ایجاد کرده زیرا دولت خــود جلوی واردات 
خودرو را گرفته است و خودروسازان تمایلی 
به ممنوعیــت واردات ندارند. اگــر در این 
سال ها، سالی ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو به 
کشور وارد می شــد عملًا تعداد خودروهای 
خارجی عرضه شــده به بازار بــه ۵۰۰ هزار 
دستگاه می رســید که همین مساله موجب 
شکسته شدن قیمت خودروهای کارکرده 
می شد و رقابت ایجاد می کرد. منتهی دولت 

خود جلوی واردات را گرفته است.
شــورای رقابت باید ابتدا معنــای انحصار 
را دقیق شــرح دهد؛ زیرا واقعیت این است 
که انحصار توسط شــرکت ها ممکن است 
رخ دهد به این صورت که خــودرو را تولید 
کنند و با هم دســت به یکی کنند و بگویند 
می خواهنــد خــودرو را با قیمــت ایکس 
بفروشــند که این مســاله موجــب انتفاع 
خودروساز می شود. اما در حال حاضر کدام 
یک از خودروسازان ما این کار را می کنند؟ 
خودروسازان ما در حال حاضر با زیان تولید 
می کنند و مصرف کننــدگان نیز مجبور به 
خرید خــودرو با قیمت بازار آزاد هســتند. 
از ســویی دیگر حتــی دولت هــم منتفع 
نمی شــود. این چــه انحصاری اســت که 

هیچیک از طرف ها منتفع نمی شوند؟
بنابراین باید گفت که بــازار خودروی ایران 
انحصاری نیست بلکه انحصار فعلی، انحصار 
نظام ســوداگری بــوده که نتیجــه قیمت 
گذاری دستوری اســت زیرا فضای رقابتی 
از بین رفته اســت. در واقع فضای انحصاری 
فعلی صنعت خودروســازی کشــور فقط 
به نفع دلالان و ســوداگران اســت و این در 
حالیســت که در حــال حاضر بــه قیمت 
ایجاد بدهی و زیان های ســنگین، خودرو 
در ایران تولید می شــود و فقط دلالان سود 
آن را می برند. دقت کنید که در حال حاضر 
قیمت خودروی دســت دوم تولید شــده 
در ۱۰ ســال پیش در بازار ایــران با قیمت 

خودروی نو در بازار منطقه برابر شده است!
از ســویی دیگر، دولت برای مصرف کننده 
هم حــق انتخابی نگذاشــته اســت. حق 
انتخــاب فعلی فقط این اســت کــه مردم 
خودرویی را ب خرند که ســود بیشــتری 

داشته باشد.

خودروسازان داخلی مخالف واردات 
نیستند؟

خیــر؛ خودروســازان داخلــی مخالفتی 
بــا واردات خــودرو ندارنــد زیــرا قیمت 
خودروهــای خارجی بالاســت و تعداد هم 
زیاد نیست و مشتریان خاص خود را دارد. از 
ســویی دیگر این امر منجر به متعادل شدن 
عرضه و تقاضا در بازار می شود که این مساله 

به نفع خودروساز داخلی هم است.

 بــه موضــوع آزادســازی قیمت 
برگردیم؛ به نظر شما این امر همزمان 
با عرضه خودروهای وارداتی می تواند 
عاملی برای حل بخشــی از مشکلات 

فروش خودرو شود؟
دقت کنیــد همانطــور که گفتــم قیمت 
گذاری دســتوری، منجر بــه افزایش زیان 
خودروسازان، افزایش تقاضای کاذب و عدم 
توسعه خودروسازان شده اســت. بنابراین 
آزادســازی قیمت نه تنها منجــر به از بین 
رفتن تقاضای کاذب و کمک به خودروساز 
برای افزایش تولید می شــود بلکه سرمایه 
گذار نیز ترغیب می شــود که به این صنعت 
ورود کند زیرا اگر قیمت خودرو آزاد شــود 
و خودروساز، ســهامدار و واردکننده سود 
ببرند شاهد ورود سرمایه گذاران به صنعت 

خودروسازی می شویم.
در حال حاضر به دلیل زیانی که وجود دارد 
و البته سودی که وجود ندارد، کسی حاضر 

به ســرمایه گذاری در صنعت خودروسازی 
نیســت. حتــی دیدیــم کــه در واگذاری 
خودروســازان نیز )واگذاری سهام تودلی( 
کســی حاضر به خرید این ســهام ها نشد. 
متأســفانه در حال حاضر شاهد هستیم که 
دخالت در کار خودروســازان خصوصی نیز 
موجب شــده که این بخش در مــورد ادامه 

تولید دچار شک و تردید شود.
از سویی دیگر اگر از سرمایه گذاران داخلی 
هم چشم پوشــی کنیم، ســرمایه گذاران 
خارجی هــم تمایلــی به ورود بــه صنعت 
خودروســازی ایران ندارند زیرا این صنعت 
هیچ سودی عایدی کسی نمی کند و سرمایه 
گذار نه تنها سودی نمی برد بلکه دچار زیان 
و از دست دادن ســرمایه خود هم می شود.

متأســفانه طی یــک دهه گذشــته عملًا 
خودروسازان ما نه محصول چندان جدیدی 
به بازار عرضه کردند و نه حاشیه سود خوبی 
داشــتند که بتوانند روی افزایش تولید کار 
کنند و نه قطعه سازان توانســتند به موقع 
به نقدینگی خود برســند و مطالباتشــان 

انباشت شد.
نکته دیگر اینکه اگر قیمت گذاری دستوری 
حذف شــود، قیمت بازار کاهش می یابد و 
حاشیه سود خودروســاز داخلی بالا می رود 
و در اینجا دولت باید دخالت کند و بگوید که 
با توجه به حاشیه ســود بالا خودروساز باید 
برنامه افزایش تولید بگیرد. البته مشکلات 
خودروسازی ها با آزادسازی قیمت در کوتاه 
مدت حل نمی شــود اما به هر حال امیدی 

برای حل مشکلات ایجاد می شود.

  با توجه به اینکه صنعت خودروسازی 
کشــور ریســک بالایی دارد، به نظر 
نمی رسد دولت در شرایط فعلی قصد 
آزادســازی قیمت ها را داشته باشد، 
بنابراین به نظر شــما عرضه خودرو 
در بورس می تواند بــه عنوان راهکار 

جایگزین انتخاب شود؟
بورس برای کشــف قیمــت مکانیزم بدی 
نیســت اما مشــکلات خاص خود را دارد. 
فــروش اخیر در بــورس اگرچــه منجر به 
انتفاع خودروســاز و دولت شــد اما در بازار 
آزاد قیمت بالا رفت زیرا عــده ای حرفه ای 
در بــورس در حــال فعالیت هســتند که 
بــا روش های مختلــف خودرو مــی خرند 
و دپــو می کننــد و در نهایت در بــازار آزاد 
می فروشــند. در واقع در اینجا فقط دولت 
و خودروســاز منتفع می شوند و سر مصرف 

کننده بی کلاه می ماند. 
در بورس فقط دولت و خودروســاز منتفع 
می شــوند و ســر مصرف کننــده بی کلاه 
می ماند.بنابراین بورس هم روش مناســبی 
برای فروش خودرو نیســت زیرا کســی که 
برای اولین بــار می خواهد خــودرو بخرد 
باید کد بورســی بگیــرد وبا دردســرهای 
زیادی وارد بازار ســرمایه شــود و با سختی 
خودرویی را ثبت سفارش کند. این روش ها 
پاسخگوی نیاز بازار خودروی ایران و مصرف 
کنندگان واقعی خودرو نیست. در دنیا مردم 
خودرو را از در نمایشــگاه از دم قســط می 
خرند بعد در ایران شــخص باید کد بورسی 
بگیرد سواد بورسی خود را بالا ببرد و با دنگ 

و فنگ یک خودرو را ثبت سفارش کند.
بنابراین به نظر من عرضه خودرو در بورس 

دردی را حل نمی کند.

 با این تفاســیر یعنــی راهی جز 
آزادســازی قیمت برای بهبود فروش 
خــودرو و از بین رفتن ســوداگری 

نداریم؟
دقت کنید که اگر دولت قرار اســت قیمت 
گذاری کند باید ما بــه التفاوت قیمت تمام 
شده به اضافه سود منهای قیمت فروش را به 
خودروسازان باید پرداخت کند اما در حال 
حاضر این کار را نمی کند و زیان خودروساز 
روز به روز بیشتر می شود بنابراین آزادسازی 
قیمت بهترین شــیوه برای حل مشــکلات 
است چراکه باعث می شــود تقاضای کاذب 
از بین برود و حاشیه ســود خودروساز برای 

افزایش تولید بالا رود.
این تجربه را در ســالهای قبل داشــتیم که 
جواب خوبی هــم داد اما متأســفانه همان 
زمان می گفتند که پراید کیلویی چند است 

و این روش کنار گذاشته شد.

چگونگی دریافت مجوزهای کسب و کار از درگاه ملی مجوزها



رئیس ستاد ثبت نام آموزش و پرورش اعلام کرد

تعیین محدوده های جدید ثبت نام برای مدارس

کارشناسان معتقدند

وی کشور سونامی سالمندی، بحران پیش ر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 امدادرسانی به ۱۹۳ نفر از متاثرین سیل
 و آبگرفتگی در ۳ استان کشور

سرپرست سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر از امدادرسانی به 
۱۹۳ نفر از متاثرین سیل و آبگرفتگی ۴۸ ســاعت گذشته در ۳ استان 

کشور خبر داد.
 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی جمعیت هلال احمــر؛ محمودی در این 
باره گفت: در عملیات امداد و نجات در سیل و آبگرفتگی طی ۴۸ ساعت 
گذشته سه استان )سیستان و بلوچستان،کرمان و هرمزگان( نیازمند 

به خدمات امداد و نجات شدند.
وی در ادامه بیان کرد: سه شهرســتان نیازمند به خدمات امداد و نجات 

شدند که در این شهرستان ها به شش روستا امدادرسانی شد.
محمودی در ادامه با بیــان اینکه در این مناطــق مجموعا به ۱۹۳ نفر 
امدادرسانی شد افزود: به ۷۰ نفر اسکان اضطراری داده شد و بر اثر سیل 

و آبگرفتگی در این سه استان یک نفر در )ساردوئیه( فوت کرد. 
سرپرست ســازمان امداد و نجات افزود: ۱۰ تیم عملیاتی شامل ۴۰ نفر  
در این عملیات مشــغول امدادرسانی بودند و ۱۵ دســتگاه چادر، ۱۲ 
تخته پتو، ۱۸ تخته موکت، ۱۰۰ کیلوگرم نایلون، ۵۳ بسته غذایی بین 

متاثرین از سیل و آبگرفتگی توزیع شد.

دادستان تهران مطرح کرد
ارتقای کیفیت تولید در استانداردهای جهانی 

خواست به حق مردم است
دادســتان تهران گفت: ارتقای کیفیت تولید در استانداردهای جهانی، 
بالا بردن امنیت، خواست به حق همه مردم است و صنعتگران این مهم 

را اولویت خود بدانند.
 علی صالحی در بازدید از واحدهای تحقیق و توســعه، ساخت قطعات و 
واحدهای الکترونیکی این مجموعه اظهار کرد: این برنامه در راســتای 
منویات مقام معظم رهبری و دستورات ریاســت محترم قوه قضائیه به 
منظور تحقق شعار سال حمایت از تولید صورت پذیرفته شده و مدیران 

و کارکنان این مجموعه درد دل ها و مشکلات خود را بیان کردند.
دادســتان تهران بیان کرد: با وجود شــرایط تحریم و کارشکنی های 
متعدد، جوانان مخترع و دانشمند ما با نبوغ خود توانسته اند به ارتقای 
کمیت و کیفیــت تولید کمک کنند و با توســعه فــن آوری های نوین 

توانسته اند با صنایع وتکنولوژی روز جهان رقابت کنند.
وی با تأکید بر رعایت حقوق عامه اظهار کرد: مجموعه خودروســازان 
کشــور تلاش کنند امنیت، کیفیت و اســتانداردهای خودرو را برای 
جلوگیری از تصادفات، پیشگیری از جرایم مرتبط با سرقت خودرو، در 

بالاترین سطح قرار دهند.
این مقام عالی قضائی همچنین گفت: اعتماد همراه با توسعه و تحقیق 
علمی به تحول در صنعت و تولید کمک می کند و ما نیز در مجموعه های 

قضائی از صنایع داخلی حمایت و پشتیبانی می کنیم.

وی گفت: دبیرخانه ســتاد اقتصاد مقاومتی در دســتگاه قضائی جهت 
ارتباط با تولیدکنندگان فعال اســت و با طراحی سامانه ای جهت حل 
مشــکلات تولید، حمایت های قانونی خود را در دســتور کار قرار داده 

است.
دادســتان تهــران در ادامه یادآور شــد: ارتقــای کیفیــت تولید در 
اســتانداردهای جهانی، بالا بردن امنیت، خواســت به حق همه مردم 

است و صنعتگران این مهم را اولویت خود بدانند.
وی گفت: تولیدکنندگان و صنعتگران مشــکلات خود را مکتوب و به 
دبیرخانه ستاد اجرای اقتصاد مقاومتی در دادسرای تهران اعلام کنند، 

تا مورد حمایت های قانونی قرار گیرند.
صالحی با اشاره به اینکه مخترعین و صنعتگران ایرانی استعداد شگرفی 
در تحول صنعتی دارند، گفت: مشکلات حل شدنی است به شرطی که 

به دانشمندان و جوانان ایرانی امید و ایمان داشته باشیم.
دادســتان تهران در پایان افزود: با برنامه ریزی مداوم و هفتگی در این 
مجموعه قضائی و با حضور میدانی در شرکت ها و بازدید از کارخانه های 
صنعتی از نزدیک با مشکلات صنعت آشــناییم و جهت حل مشکلات 
تولید و حمایت از اقتصاد مقاومتی تلاش همه جانبه ای خواهیم داشت.

معاون اجتماعی بنیاد 15 خرداد مطرح کرد
اهدای بسته های لبخند مادری به چندقلوهای 

سراسر ایران
فرآیند اهدای بســته های لبخند مادری بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی 

فرمان امام در سراسر کشور سرعت گرفت.
محمدرضا دهقان، معاون اجتماعی بنیاد ۱۵ خــرداد با اعلام این خبر 
تاکید کرد: پس از فراخوان ثبت نام خانواده های دارای فرزند ســه قلو و 
بیشتر در سامانه »ایران جوان« فرآیند اهدای بسته های لبخند مادری 
به این خانواده ها در سراسر کشــور و به ویژه مناطق محروم و روستایی 

تسریع شده است.
دهقان خاطرنشــان کرد: توزیع بســته های لبخند مادری که از سال 
گذشته آغاز شده است، امســال و با طراحی ســامانه »ایران جوان« با 

سرعت و جدیت بیشتری پیگیری می شود.
معاون اجتماعی بنیاد ۱۵ خرداد در تشــریح جزئیات توزیع بسته های 
لبخند مادری گفت: از ابتدای ســال جاری خانواده هــای دارای فرزند 
چند قلو نه فقط در تهران و مراکز اســتان ها که در شــهرهای کوچکی 
ماننــد خدابنده در اســتان زنجان، الوند اســتان قزوین، گچســاران 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد، بیجار استان کردســتان و شیروان در 
استان خراســان شــمالی بســته های لبخند مادری را برای هر یک از 
فرزندان شــان دریافت کرده اند.وی ادامه داد: هر بسته لبخند مادری 
شامل ۴۰ قلم ملزومات مورد نیاز نوزاد از بدو تولد تا یک سالگی به ازای 
هر یک از نوزادان، یک کارت هدیه ۱۰ میلیون ریالی به مادر به ازای هر 
یک از نوزادان و تأمین و اهدای پوشــک مصرفی به میزان شــش ماه به 

ازای هر یک از نوزادان، در مجموع به ارزش ۳۳۰ میلیون ریال است.
دهقان تصریح کرد: خانواده های دارای فرزند سه قلو و بیشتر می توانند 
جهت استفاده از حمایت های بنیاد ۱۵ خرداد به سامانه »ایران جوان« 

به نشانی ir.۱۵۴۲.iranejavan مراجعه و ثبت نام کنند.
به گفته معاون اجتماعی بنیاد ۱۵ خرداد، پویش ملی »ایران جوان« در 
راســتای مأموریت های این بنیاد در موضوع جوانی جمعیت و با هدف 

حمایت از خانواده های دارای فرزند سه قلو و بیشتر طراحی شده است.
دهقان خاطرنشان کرد: بنیاد ۱۵ خرداد در سال ۱۴۰۱ از بیش از ۱۷۰ 
خانواده دارای فرزند چندقلو حمایت کرده اســت.مردم و خیرین برای 
مشارکت در تأمین بســته های لبخند مادری می توانند با شماره گیری 

کد دستوری #۴۲*۷۸۰* در این امر خداپسندانه مشارکت کنند.

دیوار

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: برای واردات 
اتوبوس هــای کارکــرده از دولت و مجلــس مصوبه 
دریافت کردیم و دیگر مخالفت سازمان محیط زیست 

معنایی ندارد.
مهدی چمران در حاشــیه یکصد و پنجاه و هشتمین 
جلسه شورای اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران 
با بیــان اینکه امروز گزارش رؤســای دو کمیســیون 
ســلامت، محیط زیســت و کمیســیون فرهنگی در 
خصوص منطقه ۱۸ ارائه خواهد شــد، اظهار کرد: در 
این جلســه اصلاحیه لایحه بهای خدمات آتش نشانی 

نیز بررسی می شود.
وی با بیان اینکه بر اســاس پیشنهاد سازمان بازرسی و 
با توجه به حجم پرونده ها، به تعداد کمیسیون ها اضافه 
خواهد شــد، خاطرنشــان کرد: دو کمیسیون دیگر به 

کمیسیون ماده ۳۸ اضافه می شود.
چمران با اعلام اینکه حسابرســی های دوره 
پنجم در شــورا به پایان رســید، یادآور شد: 
امروز گزارشــات ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به 
صورت به روز قرائت خواهد شــد و شهرداری 

باید موارد آن را به اجرا بگذارد.
رئیس شورای اســلامی شــهر تهران در 

خصوص واردات اتوبوس کم کارکــرد به پایتخت، 
تصریح کــرد: در درجه اول تلاش مــا این بود که از 
اتوبوس های داخلی خود اســتفاده کنیم. بر اساس 
وعده های مطرح شــده از ســوی خودروســازان و 
قراردادهای منعقد شــده، متأســفانه تا پایان سال 
که انتظار داشــتیم چهــار هزار دســتگاه اتوبوس 
داشــتیم، تنها ۷۴۰ دســتگاه تأمین می شود و به 

همین دلیل با وجود اکراه و با عدم اعتماد 
به اســتفاده از اتوبوس های کم کارکرد، از 
دولت و مجلــس مصوبــه دریافت کردیم 
و دیگر مخالفت ســازمان محیط زیســت 

معنایی ندارد.
وی افزود: اتوبوس های برون شهری و وسایل 
نقلیه شــخصی کم کارکرد نیز در این لیست 
قرار دارد. اتوبوس ها باید کمتر از پنج ســال کار کرده و 
مطابق با اســتاندارد و پشــتیبانی فنی ایران باشند. ما 
هیچ اصراری بر خرید اتوبوس از خارج به ویژه دســت 
دوم نداریم امــا وقتی مردم گرفتار می شــوند ناچار به 

خرید این اتوبوس ها هستیم. 
ما هزار و ۷۴۰ دســتگاه اتوبوس را با احتساب اورهال 
خواهیم داشت لذا نیاز اســت که این اتوبوس ها که در 

حد نو هستند، تأمین شوند.
رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران با بیان اینکه 
وضعیت اتوبوس های مــا خوب نیســت، گفت: کولر 
برخی اتوبوس ها خراب است و بخشــی دیگر نیز کولر 
ندارند؛ تعداد اتوبوس کم اســت و در خیابان ها خراب 
می شوند. تمام بحران ما این است که اتوبوس کم داریم 
و در دوره قبل اتوبوســی اضافه نشد تا اینکه دستگاه ها 

به اندازه ای کار کردند تا خراب شدند.
چمران در خصوص انتخاب وی به عنوان رئیس ســتاد 
مشــارکت های محله ای با بیان اینکه بنــده تمایلی به 
ریاست این ستاد ندارم اما اعضا نامه نوشتند و به اجبار 
باید این مســئولیت را بپذیرم، گفت: پیشنهاد من این 
اســت که این انتخاب تا زمان رفع مشــکلات موقتی 

باشد.

رئیس پلیس فتا فراجا از انسداد بیش از ۳۰۰ سرشماره 
ارســال کننده لینک هــای آلوده حاوی فیشــینگ با 
همکاری پلیس فتا، دادســتانی کل کشــور و وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد.
 ســردار وحید مجید رئیــس پلیس فتــا فراجا اعلام 
کرد: در راســتای اجرای طرح عملیاتــی پلیس فتا در 
خصوص ایمن سازی فضای مجازی و با انجام رصدهای 

پیش دستانه در ســایه تعامل و همکاری ســازمانی با 
دادســتانی کل کشــور و وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات خوشــبختانه از ابتدای ســال جاری تاکنون 
بیش از ۳۰۰ سر شــماره ارسال لینک های آلوده حاوی 
فیشــینگ و بدافزارهای جاسوسی شناسایی و مسدود 
شد.این مقام ارشــد ســایبری ادامه داد: در این راستا، 
اقدام انتظامی و قضائی علیه مرتکبان در حال اجرا بوده 

و تعدادی از این متهمان دســتگیر شده و به جهت سیر 
مراحل قانونی به مراجع قضائی تحویل داده شدند.

وی افزود: ارســال پیامک حــاوی لینک هــای آلوده و 
مخرب یکــی از ترفندهــای مجرمان ســایبری بوده و 
بیش از ۹۰ درصــد پیامک های کلاهبــرداری مربوط 
به سوء اســتفاده از نام و اعتبار ابــلاغ الکترونیک قضائی 
ســامانه ثنا اســت.رئیس پلیس ســایبری کشــور به 

شــهروندان توصیه کرد: از بازکردن پیامک های حاوی 
لینک های آلــوده کــه از طریق سرشــماره تلفن های 
شــخصی، پیام رســان های بومی و غیر بومی برای آنها 
ارسال می شــود اکیداً خودداری کنند.وی گفت: عموم 
مردم در صورت مواجهه با موارد مشکوک و مجرمانه ای 
که نیاز به امداد و فوریت های سایبری دارند می توانند از 
طریق سرشماره ۰۹۶۳۸۰ با پلیس فتا در ارتباط باشند.

شورا

پلیس

صبا صحاف  کشــور در ۱۰ سال گذشته 
با بحران های جمعیتــی همزمانی روبه رو 
بوده که کارشناســان نتایج آن را ســونامی 
ســالمندی در ۲۰ ســال آینده می دانند. 
تمایل زوج ها به زندگــی بدون فرزند یا تنها 
یک فرزند، نرخ بالای مهاجرت جوانان، کم 
شدن آمار ازدواج با توجه به شرایط ناپایدار 
اقتصــادی، افزایش آمار طــلاق و تمایل به 
زندگی مجردی در بین جوانان و میانسالان 
ســبب بروز تغییرات جمعیتــی فاحش در 
ایران شــده اســت .رشــد جمعیت کشور 
اکنون از ۲۵ سال گذشته نیز پایین تر آمده 
و طبق نظر پژوهشگران کشــور تا سه دهه 

دیگر به انفجار سالمندی می رسد.

جمعیت ایران با شتاب روزافزون
 رو به پیری می رود

شــاید دقیق ترین ارزیابی جمعیتی کشور 
در ســال های گذشته توســط مجله معتبر 
انگلیســی زبان لنست منتشــر شده باشد. 
مجله ای که از نظر ضریــب تاثیرگذاری در 
بین مجلات مشــهور دنیای پزشــکی رتبه 

دوم بعد از ژورنال پزشکی نیوانگلند را دارد.
لنست درباره رشــد جمعیت کشور نوشت: 
»ایران در رونــد پیری جمعیت با شــتاب 
روزافزونی رو به رو اســت به طــوری که در 
سال ۲۰۲۲ نســبت افراد بالای ۶۰ سال در 
ایران از ۱۰ درصــد کل جمعیت فراتر رفته 
است، در عین حال نرخ رشد جمعیت ایران 
۷/۰ اســت که این میزان کمترین نرخ رشد 
جمعیت در آمار های ۲۵ سال گذشته بوده 

است.«
لنســت از آلمان، ایتالیا و ژاپــن به عنوان 
پیرترین کشورهای جهان یاد کرده و آینده 
دو دهه آینده ایــران را همراه با چالش های 
دوره ســنی ســالمندی پیش بینی کرده 
است: »در راســتای چالش های سالمندی 
در ایران، سالمندان مجرد یا تنهایی هستند 

کــه در خانواده هایــی با ابعــاد کوچک تر 
زندگی می کننــد. در حال حاضر حدود ۳۰ 
درصد از ســالمندانی که به تنهایی زندگی 

می کنند در سنین ۸۰  و بالاتر هستند.«
این مجله معتبر انگلیسی زبان همچنین به 
ریشه های ایجاد انفجار جمعیت سالمندی 
در ایران اشــاره کرده و مهاجرت جوانان و 
عدم تمایل به بچه دار شــدن را از مهمترین 
دلایل پایین آمدن نرخ موالید در ۱۰ ســال 

گذشته عنوان کرده است.

چالش های سالمندی
به گفته رییــس انجمن ســالمندان ایران 
اکنون ۸۰ هزار ســالمند مجرد داریم اما در 
آینــده نزدیک این رقم بــه ۲ میلیون ۵۰۰ 
هزار نفــر خواهد رســید. »دلبری«رییس 
انجمــن علمــی ســالمندان می گوید که 
چالش های متعددی در مسیر سیاست های 

جوانی جمعیت وجود دارد. مردم این باور را 
ندارند که با تولد یک کودک از آنها حمایت 
صورت بگیرد و با این شــرایط بد اقتصادی 
بیشتر زوج های جوان تمایل به داشتن یک 

فرزند دارند.«
رییس انجمن ســالمندی یادآورد می شود 
که در دهه ۶۰ هم تشــویق بــه فرزندآوری 
بی برنامه صورت گرفــت چرا که برای آینده 
آن جمعیــت برنامــه ای نداشــتیم. مانند 
اکنون که برنامه ای برای دوره ســالمندی 
ایــن جمعیت وجود نــدارد و تا ۲۰ ســال 
آینده چالش های دوره ســالمندی تبدیل 
به اصلی ترین مســائل حــوزه جمعیتی و 

بهداشت و درمان کشور خواهد شد.«

تجرد گرایی تهدید جدی برای دوره 
سالمندی

جمعیت قابل توجهی از میانســالان اکنون 

مجرد هستند و هیچ برنامه ریزی برای دوره 
سالمندی آن ها نشــده است. »دکتر احمد 
دلبری« می گوید که در حال حاضر نگرانی 
برای ســالمندان به مرحله بحران نرسیده 
اســت. ســالمندان ما در خانــواده زندگی 
می کنند و فرزندانی دارند امــا با ادامه روند 
در اولویت قــرار نگرفتــن ازدواج جوانان، 
تمایل به تجردگرایــی و همچنین افزایش 
آمار طلاق کشــور در دو دهه آینده با بحران 
روبرو خواهد شد: »این موضوع نظام درمان 
کشــور را متحول خواهد کــرد. همچنین 
مسئله بیمه سالمندان، پرداخت حقوق به 
آنها و چالش های دیگر نیــز به تبع افزایش 
این جمعیت باید در دســتور کار دولت قرار 
بگیرد. اکنون هیچ نوع زیرساخت اجتماعی 
و فرهنگی یا درمانی برای این چالش بزرگ 
در نظر گرفته نشده است و روند سریع پیری 
جمعیت در ایران و پیامدهای آن در صورت 

نبــود برنامه ریزی درســت مــا را غافلگیر 
خواهد کرد.«

تا سال 1430 جزو نخستین کشور های 
پیر جهان خواهیم بود

اکنــون ۱۱ درصــد از جمعیت کشــور را 
سالمندان تشــکیل می دهند. این در حالی 
است که بسیاری از میانسالان ما در مرحله 
گذار به سالمندی هســتند. یعنی تا دو دهه 
آینده این جمعیــت ۱۱ درصدی به بیش از 
۳۰ درصد از کل جمعیت خواهد رســید و 
در ســال های بعدتر آن بــا انفجار جمعیت 
ســالمندی نظیر آنچه در دهــه ۶۰ و بعد از 
آن با رشد جمعیت کودکان رو به رو بودیم، 

مواجه خواهیم شد.
»محمد ابراهیم پیرانی«پژوهشگر و جامعه 
شــناس در این بــاره می گوید کــه تهدید 
جدی این اســت که در دو دهه آینده دیگر 
هیچ تناســبی میان نرخ موالید و نرخ مرگ 
و میر وجود نخواهد داشــت: »متاسفانه با 
شرایط فعلی و عدم فرهنگ سازی و تسهیل 
نکــردن امر مهــم ازدواج جوانان، شــاهد 
کاهش بی سابقه نرخ موالید هستیم. سال ها 
پیش موازنه ای بین نــرخ موالید، جمعیت 
میانســال و نرخ جمعیت ســالمندان و به 
تبع آن نرخ مرگ و میر وجود داشت که این 
روند با شــروع دهه ۹۰ دستخوش تحولات 
جدی شد. بسیاری از زوج ها به تک فرزندی 
تمایل پیدا کردند و نسل بعدی آنها که اقدام 
به ازدواج کردنــد حالا تمایلی بــه بچه دار 
شــدن ندارند. نبود کار، نوسانات پی در پی 
اقتصادی و از دسترس خارج شدن نیازهای 
ابتدایی مانند تامین مســکن و درآمد ثابت 
برای جوانان باعث تشدید این وضعیت شده 
اســت. به همین دلیل اســت که ما با ادامه 
همین روند تا ســال ۱۴۳۰ به طور قطع در 
فهرست نخســتین کشــورهای پیر جهان 

خواهیم بود.«

علی قدمی  رئیس ستاد ثبت نام آموزش 
و پرورش گفت: امســال مقــرر کردیم هر 
مدرســه در مرکز یک دایــره در نظر گرفته 
شود و مدارس دانش آموزان محدوده خود 

را به صورت شعاعی ثبت نام کنند.
 نشست خبری سید مجتبی هاشمی رئیس 
ســتاد ثبت نام وزارت آموزش و پرورش، با 
موضوع فراینــد ثبت نام مدارس در ســال 

تحصیلی ۱۴۰۲ -۱۴۰۳ برگزار شد.
هاشمی در این نشســت با بیان اینکه ثبت 
نام دانــش آموزان موضوع مهــم و پیچیده 
است که نشان می دهد تعداد دانش آموزان 
در کلاس ها چقدر اســت و چه تعداد معلم و 
کلاس مورد نیاز است؛ گفت: در پروژه مهر، 
ثبت نام یکــی از مراحل و اقدامات اســت، 
البته اقدامات دیگری هم در این زمینه لازم 

است که داشته باشیم.
وی با اشــاره به اینکه برآورد ما این اســت 
که امســال حدود ۱۷ میلیــون دانش آموز 
خواهیم داشــت گفت: البته به دلیل اینکه 
بخشی از این دانش آموزان از اتباع هستند 
ممکن اســت این عدد چندان دقیق نباشد 
که برای رســیدن بــه یک عــدد دقیق ما 

نیازمنــد بررســی متغیرهای بیشــتری 
هستیم.هاشــمی با بیان اینکه بســیاری از 
مســائل به صورت همزمان در حال بررسی 
است گفت: دیروز نشست مشترک شورای 
معاونین برگزار شد و جناب آقای صحرایی 
هم در این جلســه صحبت داشــتند و در 
خصوص ســاماندهی نیروی انســانی هم 
صحبت داشــتند ما در راستای آماده سازی 

نیروی انسانی با استان ها صحبت کردیم.
رئیس ســتاد ثبت نام گفت: بخش هایی از 
حوزه های حاکمیتی و سیاستگذاری داخل 
خارج از مجموعه آمــوزش و پرورش برای 
آغاز صحنه تحصیلی بــا یکدیگر همکاری 
می کنند. از زمانی که ثبت نام ما را شــروع 
کردیم تلاش کنیم که مشکلی دیگر وجود 
نداشته باشد تا مردم بتوانند به راحتی ثبت 

نام خود را انجام دهند.
رئیس ستاد مرکزی ثبت نام دانش آموزان 
با بیان اینکــه ثبت نام دانش آمــوزان را به 
دو شــکل انجام می دهیم گفت: یکی ثبت 
نام میان پایه ای اســت که اطلاعات دانش 
آموزان به صــورت کامل در ســامانه های 
آموزش و پرورش وجود دارد و ثبت نام میان 

پایه اقدام آسان تری است.
وی بــا بیــان اینکه تــلاش کردیــم ثبت 
نــام الکترونیکی بــه صورت کامــل انجام 
شــود گفت: ما منحصــراً به دنبــال ثبت 
نام الکترونیکــی نخواهیم رفــت. اما تمام 
تلاش خود را بــرای افزایش میــزان ثبت 
نــام الکترونیکــی خواهیم داشــت. پیش 
بینــی می کنیم کــه حــدود ۱۳ میلیون و 
۵۰۰ هزار ثبت نــام الکترونیکی میان پایه 
را داشته باشــیم که به صورت الکترونیکی 
توسط مدارس ثبت نام می شود. به استثنای 
دانش آموزانــی که بــه دلیــل تغییر محل 

ســکونت یا تغییر محل کار والدین مدارس 
خود را تغییر داده اند.هاشــمی بــا تاکید بر 
اینکه ثبت نام دانش آموزان پایه اول وابسته 
به متغیرهای پایگاه سنجش سلامت است؛ 
گفت: دانش آموزان پایه اول با سنجش بدو 
ورود ثبت نام خــود را از آذر ماه آغاز کردند 
و تاکنون حــدود یک و نیــم میلیون پیش 
ثبت نام پایه اول داشته ایم. پانصد و دوهزار 
و ۶۱۳ نفر در پایه هفتــم و پایه اول ابتدایی 

ثبت نام قطعی داشته اند.
وی با اشــاره به مشــکلات پیــش آمده در 
موضوع ثبت نــام دانش آمــوزان و تعیین 
محدوده ثبت نام دانش آموزان گفت: امسال 
مقرر کردیم هر مدرسه در مرکز یک دایره، 
شعاع منطقه خود را پوشــش دهد و دانش 
آموزان محدود خود را به صورت شــعاعی 

ثبت نام کند.
هاشــمی افزود: در بحث محــدوده بندی 
مدارس بــرای دانش آموزان یک تســهیل 
گری داشــتیم تا دانش آموزان در مدارسی 
که نزدیــک محل کار والدینشــان ثبت نام 
کنند. کمیته هایی را ایجاد کردیم که وظیفه 
آنها تســهیل گری در امر ثبت نام اســت. 

اختیارهایی به ستادهای ثبت نام داده شده 
اســت که با حفظ خط قرمزها طوری عمل 
کنند که ظرفیت مدارس تا شهریور طوری 
پر نشــود که اگر دانش آموزی در محدوده 
یک مدرســه ممتاز قرار داشت نتواند در آن 

مدرسه ثبت نام کند.
وی با بیان اینکــه برای ثبت نــام مدارس 
باید راحت ترین شــرایط را در نظر بگیریم 
گفت: اگر برای ثبت نام در مدرســه سخت 
بگیریــم دانــش آمــوزان از تحصیــل باز 
می مانند که جبران آن اصلًا آســان نیست 
اگر دانش آموزی از چرخه تحصیل باز بماند 

بازگرداندن آن کار بسیار سختی است.
هاشمی با بیان اینکه الزامی برای مشارکت 
والدیــن در مدارس نداریم گفــت: هرگونه 
الزامی که شــرایط ثبت نام را سخت کند از 
نظر ما غیرقابل قبول اســت. تعیین مبلغی 
برای ثبت نام به هیچ عنــوان مورد قبول ما 

نیست و قطعاً پیگیری خواهد شد.
رئیس ســتاد ثبت نام با بیــان اینکه حضور 
دانش آموز در هنگام ثبت نام الزامی نیست 
گفت: هر یــک از والدین در زمــان ثبت نام 

می توانند اقدامات لازم را انجام دهند.

چمران؛برای واردات اتوبوس های کارکرده مصوبه دریافت کردیم

 انسداد بیش از ۳۰۰ سرشماره ارسال کننده لینک های آلوده حاوی فیشینگ
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وسک ها می شوند سالن های تئاتر میزبان عر
چهار مجموعه نمایشــی خــود را برای میزبانی آثار شــرکت کننده 
در نوزدهمین جشــنواره نمایش عروســکی تهران مبــارک آماده 

می کنند.
 مجموعه تئاترشــهر، مرکز تئاتر مولوی، تالار هنر و دو ســالن بوستان 
و گلستان مرکز تئاتر و تئاتر عروســکی کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان، سالن هایی هستند که از روز پنجشــنبه، ۸ تیر ماه پذیرای 

اجرای نمایش های عروسکی می شوند.  
با در نظر گرفتــن این نکته کــه از میان این مجموعه هــا، تالار هنر 
و ســالن های کانون ویژه مخاطبان کــودک تعریف شــده، به نظر 
می رســد آثار مربوط به کــودک در ایــن دو مرکــز و نمایش های 
بزرگســال در مجموعه تئاتر شــهر و مرکز تئاتر مولوی اجرا داشته 

باشند.
 از آنجاکه در طول سال جریان مستمری برای اجرای نمایش عروسکی 
وجود ندارد، برگزاری جشنواره نمایش عروسکی تنها فرصتی است که 

گروه های فعال در این حوزه می توانند آثار خود را ارایه دهند.
با این همــه وعده داده شــده که بعــد از برگزاری جشــنواره نمایش 
عروسکی، تالار قشــقایی مجموعه تئاتر شــهر به اجرای نمایش های 
عروسکی اختصاص پیدا کند که باید دید این وعده چقدر عملی خواهد 

شد.
جشــنواره نوزدهم نمایش عروســکی تهران مبارک، هشتم تا هفدهم 
تیرماه با دبیری هادی حجازی فر برگزار می شــود. در بخش صحنه ای 
این دوره از جشنواره، ۱۴ نمایش برای تماشاگر بزرگسال و ۱۵ نمایش 

برای تماشاگر کودک روی صحنه می روند.

هِل پوک آماده اجرا می شود
محمدرضا عطایی فــر نمایش »هِل پوک« را کــه برگرفته از موضوعی 

اجتماعی است، به صحنه می آورد.
 محمدرضا عطایی فر، نویسنده، کارگردان و بازیگر تئاتر در جدیدترین 
تجربه نمایشــی خود، »هِل پوک« را مرداد ســال جاری روی صحنه 

می برد.
عطایی فر پیش  از این کارگردانی نمایش های »مرگ گرم«، »پاســتیل 
زرد«، »سایه سکوت«، »غربت، پلاک۱۳«، »هفت پرده«، »سکوتی با 

سه نقطه«، »بانوی سرخ« را انجام داده است.

آخرین اثر او، کارگردانی کنســرت نمایش »مــرگ گرم« در مجموعه 
تئاتر شهر است که با وجود همه گیری ویروس کرونا در آن مقطع زمانی، 

مورد استقبال مخاطبان قرار گرفت.
»هِل پوک« دارای سه اپیزود است که هر کدام از اپیزودها به موضوعی 

اجتماعی و برگرفته از واقعیت در جامعه ایران و حتی جهان می پردازد.
اسامی بازیگران، عوامل اجرایی و اخبار تکمیلی از این اثر به زودی اعلام 

می شود.

هفت سریال خوشمزه در نمایش خانگی
 هفت سریال با موضوع آشــپزی با دوبله اختصاصی در پلتفرم فیلم نت 

عرضه شد.
 سریال های »باربیکیو آمریکایی«، »شکل پاســتا«، »میز سرآشپز: 
پیتزا«، »غذای خیابانی آسیا«، »۲۴ ســاعته به جهنم و بازگشت«، 
»گردون رمزی: کشف نشده« و »سرآشــپز مرحله بعدی، گردون« 
عناوین هفت سریال و مستند سریالی هستند که با مضمون آشپزی 
در پلتفرم فیلم نت بــه صورت دوبله و زیرنویس اختصاصی منتشــر 

شده اند.
این هفت ســریال جزو پربیننــده ترین و محبوب ترین ســریال های 
ســال های اخیر با مضمون آشپزی در کشــورهای مختلف هستند. از 
ویژگی  این سریال ها آشنایی مخاطبان با فرهنگ غذایی ملل مختلف و 

نحوه طبخ آنها به زبان ساده است.
ســریال»باربیکیو آمریکایی« از محصولات کمپانی نتفلیکس و درباره 
مسابقه هایی است که در آمریکا برگزار می شود. در این مسابقه بهترین 
کباب پزان و آشپزان آمریکا دور هم جمع شده اند و برای عنوان بهترین 

کباب پز آمریکا مبارزه می کنند.
سریال »شــکل پاســتا« به بررســی فرهنگ و تاریخ نهفته در اشکال 
مختلف و منحصــر به فرد انواع پاســتا می پردازد که در آن سرآشــپز 
وان ایتالیایــی، ایوان فانکه معروف به »دانشــجوی ابدی پاســتاهای 
دست ساز« سراسر ایتالیا را جستجو می کند تا بهترین استادهای تهیه 

پاستا در ایتالیا را پیدا کند.

سریال»میز سرآشپز: پیتزا« درباره سرآشــپزهایی از سراسر دنیاست 
که یک غذای معمولی ماننــد پیتزا را با طعم های خــاص و برش های 

هنری به نمایش می گذارند.
ســریال »غذای خیابانی آسیا«، به بررســی برخی از غذاهای متنوع و 
غنی در برخی کشورهای آسیایی از قبیل تایلند، تایوان، اندونزی، کره 

و هندوستان می پردازد.
سریال »۲۴ ساعته به جهنم و بازگشت« درباره سرآشپز جهانی گردون 
رمزی است. او در آشپزخانه ســیار و مرکز فرماندهی پیشرفته خود به 
رستوران های مشکل دار در سراسر کشور می رود و سعی می کند آنها را 
نجات بدهد. گردون رمزی تمام این کارها را در عرض ۲۴ ساعت انجام 

می دهد.
سریال »گردون رمزی: کشف نشــده«، ماجراجویی گردون رمزی در 
مورد الهامات آشپزی، ماجراهای حماسی و تجربیات فرهنگی که هرگز 
فراموش نخواهد کرد. او به برخــی از باورنکردنی ترین و دورافتاده ترین 

مکان های تاریخی روی زمین سفر می کند.
ســریال »سرآشــپز مرحله بعدی، گردون«، مســابقه ای اســت که 
شرکت کنندگان آن در سه مرحله با یکدیگر رقابت می کنند. به عقیده 
گردون رمزی، آشپز خوب کسی نیســت که در شرایط خوب و بهترین 
مواد بتواند آشپزی کند، بلکه بهترین آشــپز کسی است که بتواند با هر 

مواد اولیه ای و در بدترین شرایط هم آشپزی کند.

قاب

برندگان اســکار افتخاری ۲۰۲۳ معرفی شــدند و مل 
بروکس و آنجلا باست در فهرســت دریافت کنندگان 

جای دارند.
آنجلا باســت، مل بروکس و کارول لیتلتون از آکادمی 
علوم و هنرهای تصاویــر متحرک، اســکار افتخاری 
دریافت خواهند کرد. میشل ساتر از موسسه ساندنس 
نیز جایزه بشردوستانه ژان هرشولت را دریافت خواهد 
کرد. ۴ تندیس اسکار افتخاری در چهاردهمین مراسم 
سالانه اهدای آن، روز شنبه ۱۸ نوامبر ۲۰۲۳، در لس 

آنجلس به دریافت کنندگان اهدا خواهد شد.
جانت یانــگ رییس آکادمــی گفت: هیات رییســه 
آکادمی به این ترتیب از ۴ پیشــگامی که صنعت فیلم 
را متحول کردند و الهام بخش نســل های فیلمســاز و 

طرفداران سینما بودند، قدردانی می کند.
وی در ادامــه افزود: آنجلا باســت در طــول چندین 
دهه فعالیــت حرفه ای خــود، با بازی هــای متعالی 
اســتانداردهای جدیــدی را در بازیگــری ارایه کرده 
و مــل بروکس با شــوخ طبعی خود قلب ما را روشــن 

می کند و میــراث او تأثیری مانــدگار بر هر 
جنبه ای از سرگرمی گذاشــته است. حرفه 
کارول لیتلتون در تدوین فیلم الگویی برای 
کسانی اســت که پس از او می آیند و میشل 
ساتر یکی از ستون های جامعه فیلم مستقل 
است و نقشــی حیاتی در حرفه فیلمسازان 

بی شماری از سراسر جهان ایفا کرده است.
بازیگر کهنه کار باســت بیش از ۴۰ ســال است که در 
ســینما و تلویزیون یک چهره محبوب بــوده و اولین 
نامزدی اســکار خود را ســال ۱۹۹۳ بــرای بهترین 
بازیگر زن برای بــازی خیره کننــده اش در نقش تینا 
ترنر در »عشــق با آنچه باید کــرد؟« دریافت کرد. این 
بازیگر ۶۵ ســاله به تازگی برای بــازی در نقش ملکه 
راموندا در »پلنگ سیاه: واکاندا برای همیشه« دومین 
نامزدی خود را در نقش مکمــل زن دریافت کرد تا به  
عنوان اولین بازیگر فیلمی از اســتودیو مارول و اولین 
زن در نقش یک ابرقهرمان، تاریخ ســازی کند. از دیگر 
فیلم های وی می توان به »مالکــوم ایکس« )۱۹۹۲(، 

»ماموریت: غیرممکن - فال اوت« )۲۰۱۸( 
و »روح« )۲۰۲۰( اشــاره کرد. وی ۷ بار هم 

نامزد جایزه امی شده است.
مــل بروکــس کارگــردان، تهیه کننــده، 
نویســنده، ترانه ســرا و بازیگر افسانه ای کار 
خود را با نوشــتن برنامه هــای کمدی برای 
برنامه هــای تلویزیونی و ســاخت ســریال 
کلاسیک »هوشــمند شــوید« آغاز کرد. وی با اولین 
فیلمــش »تهیه کننــدگان« در مقــام کارگــردان و 
فیلمنامه نویس در سال ۱۹۶۷ اسکار بهترین فیلمنامه 
اصلی را برد. این فیلم ســپس به عنــوان یک نمایش 
موزیکال در برادوی رکورد کســب بیشــترین جایزه 
تونی را با ۱۲ جایزه بــرد، که ۳ جایــزه از این میان به 
بروکس رســید. وی با فیلم های »زین های شعله ور« 
و »فرانکنشــتاین جوان« در ســال ۱۹۷۴ دو نامزدی 
اســکار برای آهنگ اصلی و فیلمنامه اقتباسی کسب 

کرد.
بروکس ۹۶ ساله یکی از ۱۸ نفری اســت که موفق به 

کســب EGOT )کســب جوایز امی، گرمی، اسکار و 
تونی( شــده اســت.کارول لیتلتون به عنوان تدوینگر 
نزدیک به ۵ دهه کار کرده و تنها نامزدی اســکار خود 
را برای بهترین تدویــن برای فیلم کلاســیک علمی 
تخیلی استیون اســپیلبرگ »ای.تی« )۱۹۸۲( کسب 
کرده است. از دیگر آثار برجسته او می توان به »سرمایه 
بزرگ« )۱۹۸۳(، »مکان هایی در قلــب« )۱۹۸۴( و 

»نامزد منچوری« )۲۰۰۴( اشاره کرد.
جایزه بشردوستانه ژان هرشولت که به معنی دریافت 
یک تندیس اسکار است و به فردی اهدا می شود که در 
هنر و علوم ســینمایی با تلاش های بشردوستانه برای 
این صنعت اعتبار کســب کرده به میشــل ساتر مدیر 
ارشد موسس برنامه های هنرمندان موسسه ساندنس 
اهدا می شــود که بر تاثیر فرهنگی حمایت از داستان 
نویســان مســتقل تمرکز دارد. او با فعالیت هایش در 
طول بیش از ۴۰ سال، صدها فیلمساز برجسته و برنده 
جوایز را در سازمان غیرانتفاعی کشف کرده و پرورش 

داده است. 

سینما

خریدار   نوازنده فلوت ارکســتر علیرضا 
قربانی با اشــاره بــه مشــارکت قابل توجه 
مخاطبان در اجرای قطعه  »روزگار غریب« 
در کنســرت این خواننده، گفت: برگزاری 
کنســرت های موســیقی زنده عــلاوه بر 
مخاطب، نوازنده را نیز بــه وجد می آورد و 
جذابیت خاصی برای همگان به همراه دارد.

شــقایق صادقیــان نوازنده »فلــوت« در 
گــروه نوازندگان کنســرت علیرضا قربانی 
با تاکید بر اســتقبال مخاطبان از اجراهای 
اخیر این خواننده اظهارداشــت: مشارکت 
علاقه مندان و دوســتداران موسیقی طی 

روزهای اخیر برایم بسیار جالب بود.
وی گفت: با توجه به ســکوت چند ساله ای 
که به ســبب گســتردگی کرونــا و بعضی 
موضوع های دیگر شکل گرفت مردم دوست 
داشتند بار دیگر به کنسرت بروند و برگزاری 
تورکنســرت های علیرضا قربانــی در دوره 
جدید توانســت اســتقبال مخاطبان را بار 

دیگر به همراه داشته باشد.
صادقیان که کارشناســی ارشــد موسیقی 
خود را از دانشگاه تهران کسب کرده است، 
برگزاری اجرای زنده از نــگاه نوازندگان را 
مورد بررســی قرار داد و افزود: برنامه های 
مختلفی برای ضبط و یا تدریس پیش روی 
بســیاری از نوازندگان موسیقی وجود دارد 
اما بایــد بگویم که برگزاری کنســرت های 
زنده علاوه بر مخاطب، نوازنده موســیقی را 
نیز به وجد می آورد و جذابیت خاصی برای 

همگان به همراه دارد.
این نوازنده فلوت درباره مشارکت مخاطبان 
در اجراهــای زنــده بیان کرد: مشــارکت 
علاقه مندان در قطعه هایی همانند »روزگار 
غریب« و یا قطعه »خیال خوش« به خوبی 
نشــان می دهد که مخاطبان تا چه اندازه به 
مشارکت در موســیقی علاقه دارند. اجرا و 

همخوانی این دو قطعه، میزان ارتباط حضار 
با قطعاتی که در کنســرت اجرا می شــود و 
میزان علاقه آنان به خواننده محبوبشــان را 

نشان می دهد.
وی که در بیشــتر ســال های فعالیتش به 
عنوان نوازنــده در ارکســترهای متعددی 
حضور داشــته اســت، برگزاری تــور در 
شهرســتان ها را یکــی از نقــاط عطــف 
کنسرت های اخیر علیرضا قربانی دانست و 
اظهارداشــت: یک گروه متشکل از هفت تا 
هشت نوازنده در کنسرت های شهرستان ها 

همراه آقای قربانی بود.
ایــن  گفــت: خوشــبختانه  صادقیــان 
تورکنسرت ها در شهرســتان ها و تهران با 
اســتقبال بسیار خوبی از ســوی مخاطبان 
روبه رو شده اســت و این برای من به عنوان 

یک نوازنده بســیار جذاب و در عین حال به 
عنوان یک تجربه فشرده و سخت محسوب 
می شود اما اعتراف می کنم که جذابیت های 
این تورکنسرت بسیار بیشتر از سختی ها و 

دشواری های آن بوده است.
این نوازنــده فلوت در مــورد کار گروهی و 
ضرورت همــکاری در کنســرت بیان کرد: 
خوشبختانه گروهی همراه و هم پیمان برای 
کنسرت علیرضا قربانی شکل گرفته است، 
همه اعضای گروه برای اجرای خوب تلاش 
می کنند و خوشــبختانه این گروه توانسته 
بســیار موفق عمل کند. رمــز این موفقیت 
همراهی و هماهنگی اعضا بــوده که زمینه 
این حجم از اســتقبال ها را در این کنسرت 

فراهم آورده است.
وی که از کودکی به نواختن ســاز »فلوت« 

پرداخته و در ارکستر سمفونیک و ارکستر 
ملی نواخته است در مورد حس خود نسبت 
به قطعه هایی که توسط علیرضا قربانی اجرا 
شده است، افزود: در بین تمام قطعات قطعه 
»روزگار غریب« و »می دانی تو« را بیشتر از 
همه دوست دارم؛ این دو قطعه برای من به 

عنوان نوازنده فلوت جذابیت ویژه ای دارند.
کنســرت علیرضا قربانی خواننده موسیقی 
سنتی از ۲۳ خرداد ســاعت ۲۱ در تهران، 
مجموعه فرهنگی تاریخی ســعدآباد آغاز 
شده و تا ۲۶ تیرماه ادامه دارد؛ این کنسرت 
پیش از این در شــهرهای مختلف از جمله 
گرگان، رشــت، تبریــز، شــیراز، کرمان، 

سیرجان و جزیره کیش اجرا شده است.
»عروج« با شــعری از ابوســعید ابوالخیر و 
آهنگســازی حســام ناصری، »همگناه« با 

شعر حسین غیاثی و آهنگســازی علیرضا 
افکاری، »پلُ« و »پریشــانی« با شعر احمد 
امیرخلیلی و آهنگسازی حســام ناصری، 
»شــروع ناگهان« با شعر حســین غیاثی 
و آهنگســازی علیرضا افــکاری، »لیلا« با 
شــعر اهورا ایمان و آهنگسازی ستار اورکی 
و »می دانی تو« با شعر ابوســعید ابوالخیر و 
آهنگسازی حسام ناصری، قطعه بی کلام با 
عنوان »شوشتری« ساخته حسام ناصری، 
»روزگار غریــب« با شــعر احمد شــاملو و 
حمید خلف بیگی و موسیقی حسام ناصری، 
»عاشقانه نیســت« با شــعر اهورا ایمان و 
موسیقی حســام ناصری، »ارغوان« با شعر 
هوشنگ ابتهاج و موســیقی مهیار علیزاده، 
»بوی گیســو« با شــعر واقف لاهــوری و 
موســیقی حســام ناصــری و »بی گناه« و 
»خیال خوش« با شــعر حســین غیاثی و 
موســیقی علیرضا افکاری از قطعه های این 

کنسرت هستند.
اعضای ارکســتر کنســرت علیرضا قربانی 
عبارتنــد از تنظیم قطعات برای ارکســتر، 
پیانو و سازهای الکترونیک؛ حسام ناصری، 
ویولن یک؛ سامان صمیمی، امین عطایی، 
آرمین قضاتی، برهان همتی، بهار فلســفی 
و ســارا نادری، ویولن ۲؛ دانیال جورابچی، 
آرش جامع، زهرا کریمــی، آنیتا عظیمی، 
شکیبا خسروی و پویا عشــقی نژاد، ویولا؛ 
طناز اســدالهی، مهــدی منــادی، الهام 
عادلــی زاده و صــدف نقیبی، ویولنســل؛ 
مسعود فیروزی نژاد، پروشات زندآیین، علی 
آقاجانی و سینا آذرآباد، تار و سه تار؛ هومن 
مهدویان، کمانچه؛ سامان صمیمی، فلوت؛ 
شقایق صادقیان، ابُوا؛ حســام صدفی نژاد، 
هورن؛ مهسا یوسفی نژاد و نرگس تقی پور، 
پرکاشــن؛ زکریا یوسفی، شــایان ریاحی و 

آیدین شفائی و گیتار باس؛ دارا دارایی.

وکس و آنجلا باست اسکار افتخاری می گیرند برای پیشگامی در صنعت سینما؛مل بر

در نشست نقد و بررسی مطرح شد

»۶۵۷«، نمایش رنج های یک ملت است

خریدار   نشســت نقد و بررســی نمایش 
»۶۵۷« به کارگردانی شــهرام گیل آبادی 
با حضــور اعضای کانون انجمــن منتقدان 
برگزار شــد. منتقد حاضر در این نشســت 
گفت: شخصیت اصلی نمایش مجموعه ای 
از همزادپنــداری و رنج های یــک جامعه و 

ملت را نشان می دهد.
نشســت نقد و بررســی نمایش »۶۵۷« به 
کارگردانی شهرام گیل آبادی با حضور رضا 
آشفته، فریال آذری، سپیده اسکندرزاده و 
محسن خیمه دوز اعضای انجمن منتقدان 
و نویســندگان خانه تئاتر شــب گذشــته 
دوشــنبه پنجم تیرماه در ســالن اســتاد 

سمندریان تماشاخانه ایرانشهر برگزار شد.
محسن خیمه دوز، منتقد و پژوهشگر تئاتر 
در ابتدای این نشســت که با مدیریت رضا 
آشفته برگزار شد، گفت: بازیگری، موضوع 
نمایش، متن و اجــرا از مهم ترین مباحثی 
هســتند که در نمایش »۶۵۷« مورد توجه 

قرار می گیرد.
او ادامه داد: موضــوع نمایش »۶۵۷« پیش 
از این کمتر مورد توجه قرار گرفته اســت. 
در نتیجه نویسنده، کارگردان و بازیگر باید 
اطلاعات خوبی در این زمینه داشته باشند. 

نویســنده با تمرکز بر زیســت جهان کولبر 
متن را روایت کرده اســت و به جای اینکه از 
اسطوره ها و شــخیصت های طنز برود روی 
موضوع بسیار ســاده و در عین حال جذاب 
و دراماتیک کار کرده کــه جزو ویژگی های 

نویسنده است.
این منتقــد تئاتر افزود: متن ظاهرا ســاده 
اســت ولی ابعاد پیچیده و جذابــی دارد و 
نویسنده روی ســوژه ای ســهل و ممتنع 
کار کرده اســت. دو خوانش در متن هست 
خوانــش برونگرایانــه و دیگــری خوانش 

درونگرایانه.
خیمه دوز با بیان اینکه خوانش درونگرایانه 
با تاملات روانشناسی همراه است و خوانش 
برونگرایانــه با عملکرد اجرایــی بیان کرد: 
کارگــردان در این اجرا تابــع خوانش دوم 
است. در اجرا کمتر سکوت و تامل می بینیم 

و بیشتر از عنصر حرکت استفاده می شود.
او اظهار کرد: خوبــی این خوانش کارگردان 
باعث می شود؛ تماشاگر تا انتها با کار همراه 
شود اما متاســفانه کاراکتر )شخصیت( در 
ســطح می ماند و ما در هیچ بخشــی شاهد 
ورود به لایه های عمیق شخصیتی کاراکتر 
نیســتیم. در واقع هر بار کــه می خواهیم 

به ســمت عمق برویم بازیگر ما را به سطح 
دیگری از کاراکتر می بــرد. اگر این ویژگی 
تعمدی باشــد، مثبت اســت اما اگر بر اجرا 

تحمیل شده باشد یک معضل خواهد بود.
این منتقد با بیان اینکه این شــیوه اجرایی 
مخاطب را وارد داســتان نمایش می کند، 
گفت: تئاتر کاربردی با فاصله گذاری برشت 
تفاوت دارد. فاصله گذاری برشــتی یک نوع 
گسســت بین فضای تئاتر و مخاطب ایجاد 
و او را نســبت به موضوع هشیار می کند. اما 
در تئاتر کاربردی در عین حال که مخاطب 
هشیار هســت با کار ارتباط می گیرد. یعنی 
در عین حال که بخشــی از مسئله نمایش 
می شود؛ حتی انتهای نمایش را هم تعیین 
می کند. در واقــع مخاطب بــه گونه ای در 
این اجرا تاثیر دارد که هر شــب شاهد یک 

پایان بندی متفاوت خواهیم بود.
او درباره بازیگــری در »۶۵۷« توضیح داد: 
این اجرا بازیگر محور است و از این منظر باید 
برای انتخاب سیما تیرانداز و دیگر بازیگران 
به کارگــردان تبریک گفت چراکــه افراد 
دیگری را بــرای بازی در ایــن اثر نمی توان 
متصور شــد.خیمه دوز ادامه داد: این خوب 
بازی کردن صرفا مبتنی بر تکنیک بازیگری 
نیســت. خانم تیرانداز دو ویژگــی دارد که 
ناخواســته و بی آنکه به رخ بکشد مخاطب 
را میخکوب می کند. یکی موســیقی گفتار 
اســت که یک پدیده کاملا فراموش شــده 
در بازیگــری تئاتر ایران به شــمار می آید. 
موســیقی گفتار به این معنا کــه می توان 
خوانش های متفاوتی از متن داشت اما تنها 
یکی از آن ها را که بهترین اســت برای بیان 

استفاده کرد.

او افزود: دیگر ویژگی این بازیگر موســیقی 
رفتار اســت. این موســیقی غیر از آمادگی 
بدن به شــمار می آید و به عبــارت دیگر در 
بســیاری از موارد مخاطب را از وابستگی به 
کلام و زبان بی نیاز می کند.این منتقد گفت: 
متاسفانه نمایش بیشــتر از نزدیک شدن به 
تئاتر کاربردی در مرحله فاصله گذاری باقی 
می  ماند و پایان بندی ها روی دوش بازیگر و 

کارگردان است تا مخاطب.
او ادامــه داد: در مورد موضوع نیز مســئله 
کولبر در حد آسیب شناسی باقی می ماند و 
به سمت نقد زیستی و تعاملاتی که جامعه بر 
این افراد تحمیل کرده است، وارد نمی شود. 
این موضوع شاید به دلیل سانسور و شاید به 

واسطه عدم خواست کارگردان باشد.
سپیده اســکندرزاده دیگر منتقد حاضر در 
این نشســت گفت: در این نمایش هم بازی 
می بینیم، هم بازی می خوریــم و هم بازی 
می گیریم. فرم این بازی به دلیل نداشــتن 
یک روایــت تک خطــی باعث می شــود 
مخاطب وارد بــازی نمایشــنامه و بازیگر 
شود. در واقع این فرم نشــان دهنده دنیای 
پست مدرن ماست چراکه یکی از نشانه های 
ادبیات پســت مدرن بازی دادن و شــناور 

بودن است.
او با بیان اینکه بحث دوم بازی در این نمایش 
ورود به مرزهــای جدید اســت؛ ادامه داد: 
شــخصیت حاضر در این نمایــش به خاطر 
پــول، نقش های جدیــدی ایفــا می کند. 
نقش هایــی از کولبــری، مرده شــوری، 
کافه من و ... در این بازه شــرایط اجتماعی 

هویت و حرمت ها را تغییر می دهد.
این منتقد با بیان اینکه پسا استعمار و تغییر 

هویت بنا به شــرایط اجتماعی یکی دیگر از 
موارد قابل توجه در »۶۵۷« اســت؛ گفت: 
پول در این اثر اصل ماجرا و ســازنده روابط 
ماست. شخصیت به خاطر پول حاضر است 
در هر نقشی و جایگاه شــغلی از کولبری تا 

کافه منی قرار بگیرد.
اســکندر زاده در پایان سخنانش با اشاره به 
اینکه نکته مهم نمایش تک افتادگی است، 
مطرح کرد: ما در نمایش »۶۵۷« شاهد دو 
مهاجرت هســتیم. ابتدا مهاجرت شــغلی 
از کولبری بــه نقش های دیگــر و دیگری 
مهاجرت از خاک و ســنت ها. تاثیر گسست 
بیــن دهه های اخیر با نســل دهه شــصت 
در این اثر بــه خوبی روایت می شــود. ما به 
سمت تنهاشــدگی و اجتماع تک افتاده ها 
می رویم. ما همیشــه به جامعــه نیاز داریم 
اما با آن ارتباط نمی گیریم. امروزه بیشــتر 
با اپلیکیشــن های مجازی ارتبــاط داریم 
چون چشــم ها دروغ می گوینــد و زبان نیز 
باعث سوتفاهم می شود. در اصل نکته مهم 

نمایش تک افتادگی است.
فریــال آذری، دیگر منتقد حاضــر در این 
نشســت، گفت: نمایــش »۶۵۷« یکی از 
ترس های اگزیستانسیال ما یعنی مرگ را از 
ناخودآگاه به خودآگاه می آورد و درباره اش 
حرف می زند. مــرگ به معنای ایســتادن 
ضربان قلب است اما در اینجا مفاهیمی مثل 
خانواده، ارتباط و ... دچار مرگ شــده اند.او 
ادامه داد: شــخصیت نمایــش در جاهایی 
دچــار فرافکنی اســت. او ماشــین خوابی 
را کــه مثابــه بی خانمانی اســت، بهترین 
اتفاق می داند و در اصــل تمام رنج هایش را 

فرافکنی می کند.
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میدان

با وجود توضیحاتی که راجع بــه بودجه ۴۰۰ میلیارد 
تومانی نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آســیا داده 
شد اما با بررسی دستورالعمل سقف بودجه باشگاه ها به 
نظر می رسد که این دستورالعمل در مورد پرسپولیس، 

سپاهان، نساجی و تراکتور اجرا نشده است.
پس از پایان جلســه هیات رئیســه فدراسیون فوتبال 
مشخص شــد که نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا )پرســپولیس، ســپاهان، نســاجی و تراکتور( 
می توانند تا ســقف ۴۰۰ میلیارد تومان بودجه شان را 

ببندند که این موضوع بــا واکنش های مختلفی همراه 
بود.این واکنش ها اغلب منفی بود و در انتقاد به عملکرد 
سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال رخ داد چرا که اهالی 
فوتبال معتقدند که اجرای دستورالعمل سقف بودجه 
خیلی زود با شکســت مواجه شــده و مدیران فوتبال 
ایران در همین ابتدای کار دســتورالعمل خودشان را 
زیر پا گذاشــتند.پیش از این و براساس دستورالعمل 
منتشر شــده، حداکثر بودجه باشگاه های لیگ برتری 
۳۲۵ میلیارد تومــان در نظر گرفته شــده بود و چهار 

نماینده ایران در لیــگ قهرمانان آســیا می توانند به 
این سقف برســند؛ اما حالا این ســقف بودجه به ۴۰۰ 
میلیارد تومان افزایش یافته اســت.در همین راســتا 
منصور قنبرزاده، نایب رئیس دوم فدراسیون فوتبال در 
توضیح افزایش سقف بودجه نمایندگان ایران در لیگ 
قهرمانان آســیا عنوان کرد که دســتورالعمل اعلامی 
زیرپا گذاشته نشده چرا که آن دستورالعمل مربوط به 
اصل قراردادهای اعضای باشگاه بوده است. او در ادامه 
با اشاره به تعیین ســقف برای میزان آپشن قراردادها 

گفت: باشــگاه ها تا ۲۰ درصد اصل قراردادهای شــان 
می توانســتند برای آپشــن ها در نظــر بگیرند. جمع 
آپشن ها با اصل قرارداد به حدود ۳۹۵ تا ۴۰۰ میلیارد 
تومان می رســد، در نتیجه عــدد ۴۰۰ میلیارد تومان 
جدید نیست.اشــاره قنبرزاده به بخشــی از آیین نامه 
جدید نقل و انتقالاتی اســت که در آن آمده اســت: در 
تعهدات مالی باشــگاه، جمع میزان مزایا و آپشن های 
مندرج در قرارداد، نمی تواند بیش از بیست درصد مبلغ 

پایه قرارداد یک فصل در نظر گرفته شود.

فوتبال

خریدار  پیشکســوت باشگاه پرسپولیس 
می گوید اســتقلال و ســپاهان اشتباهات 
خود در طول فصل را به گردن پرســپولیس 
انداخته اند.پرســپولیس موفق شــد فصل 
بســیار خوبی را با کسب ســه جام به اتمام 
برســاند. به همیــن بهانه تماســی با رضا 
شــاهردوی، چپ پای محبوب ســال های 
گذشــته سرخپوشان، داشــتیم که اگرچه 
کمتــر تمایــل بــه مصاحبــه دارد، اما به 
درخواســت ما پاســخ مثبت داد و درباره 
فصلی که یحیی گل محمدی و شاگردانش 
با موفقیتی تاریخی پشــت سر گذاشتند، با 
این ملی پوش اسبق فوتبال ایران گفت وگو 

کردیم.این مصاحبه را در ادامه بخوانید.

فقط پرسپولیس فوتبال بازی می کرد 
تبریــک می گویم به همه پرسپولیســی ها 
بابت ســه گانه. لیــگ برتر، جــام حذفی و 
سوپرکاپ. خیلی زحمت کشیدند. خودتان 
می دانید تیمی که بخواهد سه جام را بگیرد، 
کار بزرگی اســت. بازیکنــان و کادر فنی به 
کمک هم توانســتند به این مهم دست پیدا 
کنند. همه تیم ها قابل احترام هســتند، اما 
به نظرم تنها تیمی که فوتبال بازی می کند، 
پرسپولیس اســت. در دو دربی پرسپولیس 
توانســت از نقاطی که استقلال آسیب پذیر 

است، نفوذ کند و گلزنی کند و برنده بشود.

استقلالی ها هم می گویند حق 
پرسپولیس بردن بود

حالا یک سری دوستانه حرف هایی می زنند. 
باید فرهنگ سازی کنیم. پرسپولیس واقعا 
در این مدت زحمت کشید و در دو بازی هم 
به نظرم خیلی بهتر از اســتقلال ظاهر شد و 
حقش هم برد بود. اســتقلالی ها هم گاهی 
اوقات ما را در خیابان می بینند و می گویند 
که حق پرسپولیس بردن بود. دیگر چیزی 

باقی نمی ماند.

برخی افراد چیزی از فوتبال نمی فهمند
اینکه تیم ها یا رقیبــان می روند و بازی ای را 
واگذار می کنند و امتیاز عقب می افتند، این 
دیگر تقصیر پرسپولیس نیســت و یا اینکه 
بخواهی وزیر را پیش بکشــی! به نظرم این 
افراد چیزی از فوتبال نمی فهمند. این افراد 
به جای اینکه بیایند از پرسپولیس به عنوان 
یک تیــم قدرتمند که یکی یکــی تیم ها را 
شکســت داده و هیچ باختی را پس از شروع 
ســال جدید تجربه نکرده، تعریف و تمجید 
کنند، خودشــان را به حاشــیه می برند و 
می گویند وزیر بوده و مســائل دیگر را پیش 
می کشــند! یک تیمی می رود مقابل ملوان 
بازی می کند و امتیاز می دهد؛ دیگر این که 
دیگر مقصرش پرسپولیس نیست. به نظرم 

با این کار فرار رو به جلو می کنند.

مربی یک تیم از نظر تاکتیکی
 چیزی نداشت

بعد هم تیمی مــی رود مربی ای می آورد که 
به نظــرم کار تاکتیکی آنچنانی نداشــت و 
فقط به بیرون زمین حواســش بود. در واقع 
بیرون زمین کارهایی انجام می داد که برای 
هواداران جلــب توجه کند. همــه تیم ها و 
هوادارانشان برای من قابل احترام هستند و 
اگر بیایند و با بار فنی صحبت کنند، می توان 
پذیرفــت، اما اینکــه بیایند طــور دیگری 
حرف بزنند، قشــنگ نیســت. الان دیگر 
هم هواداران فوتبال را بیشــتر می فهمند و 
هم مربیان و بازیکنان. به نظرم بهتر اســت 

تمرکزشان را روی تیم خودشان بگذارند.

گلر آنها زاویه بسته خورده، 
مدافع شان سرتوپ!

البته اگر اشتباهات صورت نگیرد، گلی هم 
رد و بدل نمی شــود. در تیم رقیب بالاخره 
یک ضعف هایی وجود داشــته اســت. مثلا 
گلر آنها از زاویه بسته گل خورده. این دیگر 
مقصرش پرســپولیس نیســت و مقصر آن 
دروازه بان اســت. یا دفاع وسط آنها سرتوپ 
می خورد. این ها مشکلات خودشان است و 
نباید تقصیر کســی بیندازند. باز هم تاکید 
می کنم که هواداران استقلال، سپاهان و هر 
تیم دیگری برای من قابل احترام هســتند، 
اما بهتر است برویم ضعف هایمان را پوشش 
دهیم. ایــن حرف ها به نظرم فقط توســط 

افراد غیرفنی زده می شود.

پرسپولیس در هفته های آخر
 تمرکز کرد

پرسپولیس در هفته های آخر خیلی تمرکز 
کرد. من یکی-دو بار به تمرین این تیم رفتم 

و واقعا حس برنده شدن را در تمرینات شان 
می دیدم. خدا را شــکر کــه اتفاقات خوبی 
افتاد. مبارک همه هواداران و پیشکسوتان 

باشگاه.

شنیده ام با افشین پیروانی قرارداد 
نبسته اند! 

این را باید حتمــا بگویم کــه بازیکنان هر 
جا بروند، پرســپولیس نمی شــود. این را 
خودشــان هم می داننــد. داشــتیم چند 
بازیکن که رفتند و باز برگشــتند. هیچ جا 
پرسپولیس نمی شــود. آقای درویش باید 
تیم و کادر فنی را حفظ کند. من شــنیده ام 
با افشین پیروانی، دوســت عزیزم، قرارداد 
نبســته اند. ایــن اتفاقات نبایــد رخ بدهد. 
افشــین پیروانی از جانش برای پرسپولیس 
مایه گذاشــته اســت. نه اینکه دوســت و 
همبازی قدیمی ام باشــد و ایــن حرف ها را 
بزنم، واقعــا او در بدنه پرســپولیس خیلی 
کمک کرده است. واقعا حیف است. خودش 

یکی از قدیمی های پرسپولیس است.

اگر انتخابی هم باشد، به قدیمی های 
پرسپولیس می رسد

ایــن را هــم بگویــم از نظر من کســی که 
زیر ۵ ســال در پرســپولیس بوده باشــد، 
پرسپولیسی به حساب نمی آید. من خودم 
۱۰ ســال در پرســپولیس بوده ام و افشین 
ســابقه بیشــتری از من دارد. البته من در 
خلال دوران حضورم به خارج از کشــور هم 
رفتم. البته حــرف من فقط روی افشــین 
نیست. بگذارید اسم ببرم؛ مجتبی محرمی، 
مرتضی کرمانی، بهــروز رهبری فرد، جواد 
منافی  و... این ها بدنه پرســپولیس هستند 
و اگر قرار اســت در رده های آکادمی و پایه 

باشگاه هم انتخابی بشود، به این ها می رسد.

 نمی خواهم حاشیه درست کنم، اما...
چون ما در شرایط مالی ســخت باشگاه به 
پرســپولیس کمک کرده ایم. من خودم به 
ترکیه رفتم و ۳۰۰ هزار فرانک به باشــگاه 
وارد کردم. به چین رفتــم و آن موقع ۴۰۰ 
هزار دلار وارد باشگاه کردم. اینکه می روند 
و انتخاب هایــی می کنند، اصلا درســت و 
قشنگ نیست. نمی خوام اســم بیاورم ولی 
می رونــد و یک اســتقلالی را مشــاور تیم 
می کنند. نمی خواهم حاشیه درست کنم، 
چون الان فصل تمام شده و من دو سه سالی 

بود که اصلا صحبت نمی کردم.

در بدنه پرسپولیس از قدیمی ها 
استفاده کنید

به نظرم یــک اتاق فکری شــکل بدهند، تا 
تصمیمات بهتری گرفته شود و مثلا رئیس 
آکادمــی را از پیشکســوتان تیــم انتخاب 
کنند. آنهایی که واقعا خاک پرســپولیس را 
خورده اند، آن موقع که پرسپولیس بی پول 
بود و پولی نگرفتند. امیــدوارم از این افراد 
اســتفاده کنند. الان بازیکنــان پول های 
میلیــاردی می گیرند، اما زمــان ما چنین 
پول هایی نبود. نوش جانشان. من می گویم 
فوتبالیســت باید ۱۰ سال مفید پول بگیرد. 
حالا در این مــدت محرومیت و مصدومیت 
هــم هســت. مفیدش ۱۰ ســال بشــود. 
فوتبالیست باید پول بگیرد. اما من می گویم 
برای بدنه پرســپولیس باید از افراد قدیمی 
باشگاه اســتفاده کنند. من حرفم این است 
که الان باید افشــین پیروانی را حفظ کنند؛ 
بازیکنان را هم حفظ کننــد و چند بازیکن 

مورد نظر یحیی را هم جذب کنند.

اسم پرسپولیس 10 میلیارد بالاتر
 از تیم های دیگر است

بالاخره شاید در باشگاه های دیگر به بازیکنان 
پول بهتــری بدهند، اما بازیکــن باید به این 
فکر کند که اینجا پرســپولیس است؛ یک نام 
بزرگ و هر جا دوستان بروند با این نام آنها را 
خواهند شناخت. پول شــاید در پرسپولیس 
کمتــر از جاهای دیگر باشــد، اما اســمش 
۱۰ میلیارد بالاتــر از تیم های دیگر اســت. 
پرســپولیس یک تیم مردمی است و شما هر 
کجا در کوچــه و خیابان می رویــد، با همین 
نام شما را می شناسند. ضمن اینکه از طریق 
همین تیم من هم به تیم دالیان چین و ترکیه 
ترانسفر شــدم. اما بیشــتر حرف من درباره 
تیم های داخلی اســت. در لیگ برتر تیم های 
صنعتــی ای داریم که وضعیت مالی بســیار 
خوبی دارند. شــاید این تیم ها پیشــنهادات 
خوبی به بازیکنان بدهنــد، اما حرف من این 
است که هیج جا پرسپولیس نمی شود. چند 
بازیکن هم داشته ایم که به خوبی این تجربه 
را درک کرده اند. مثل سروش و امید عالیشاه 
و چقــدر هم ایــن دو بازیکن بــه تیم کمک 
کردند. پرســپولیس نام بزرگی است و ما هم 
اگر عزت و احترامی داریم به خاطر هواداران و 

نام بزرگ این تیم است.

تیم تقویت بشود و برویم برای 
قهرمانی آسیا

باید قطعا تیم تقویت بشــود. یحیی هم در 
سال های اخیر نشــان داده مربی باهوشی 
اســت. چند روز پیش مصاحبه او را تماشا 
می کردم. قطعا بازیکنانــی مدنظرش بوده 
و لیســت را به آقای درویــش داده که باید 
مهره های مورد نظر او جذب تیم شوند. برای 
لیگ قهرمانان آســیا تیم باید تقویت بشود. 
الان همــه بازیکنان خوب هســتند. فقط 
در یکی دو پســت تیم باید تقویت بشــود. 
حالا خــود یحیی در کنار تیم بــوده و قطعا 
این اتفــاق می افتد. دیگر بایــد برویم برای 

قهرمانی آسیا.

سال آینده هم با اقتدار قهرمان
 لیگ هستیم 

من به عنوان یک هوادار و پیشکســوت این 
را از هواداران می خواهم که مثل چند سال 
گذشته تیم را تنها نگذارند. همیشه حاشیه 
وجود دارد. می دانم که یحیی گل محمدی و 
کادرش به خوبی کارشان را انجام می دهند 
و می خواهنــد بهترین عملکرد را داشــته 
باشند تا شما عزیزان شــاد باشید. امیدوارم 
که افشــین پیروانی هم حفظ بشود، تا همه 
چیز مهیای شــروع یک فصــل فوق العاده 
شــود. با این تفاســیر باز هم ایــن حرف را 
می زنم که مــا فصل آینــده هم بــا اقتدار 

قهرمان لیگ هستیم.

چرا سقف بودجه نمایندگان ایران در آسیا ۴۰۰ میلیارد شد؟

فشار باشگاه به ستاره ها برای کاهش قرارداد

ونمایی از مشکل بزرگ نکونام در استقلال ر
خریدار  در روزهای گذشــته نام بعضی 
بازیکنان در فهرســت خروجی اســتقلال 
قرار گرفته که در واقع در فهرست خروجی 
نکونام قرار ندارند و به دلیل اینکه باشــگاه 
نتوانســته با آنها به توافق مالی دســت یابد 

نام شان در این لیست دیده می شود.
 یکی از ایــن بازیکنان مهــدی مهدی پور 
اســت. بازیکنی که باشــگاه از او خواسته 
بود دســتمزدش را کاهش دهــد تا فصل 
بعد نیــز در این تیــم بماند امــا از کاهش 
قراردادش امتناع کرده اســت. حتی گفته 
می شود باشــگاه اســتقلال جواد نکونام را 
مأمور مذاکــره با برخی بازیکنــان کرده تا 

قراردادشان را به نفع باشگاه کاهش دهند.
با قوانینی که گذاشــته شــده قرار اســت 
باشگاه ها مبلغ ۱۵ میلیارد تومان را به عنوان 
حداکثر دســتمزد برای بازیکنان شاخص 
خود در نظر بگیرند و باشــگاه استقلال هم 
درصدد اجــرای این قوانین اســت اما تا به 
امــروز موفق به انجــام چنیــن مأموریتی 
نشده است. مهدی پور چه در مذاکراتی که 
با برخی مسئولان داشــته و چه در مصاحبه 
خود صراحتــاً اعلام کرده راضــی به انجام 

چنین کاری نیســت و به همین دلیل نام او 
در فهرســت خروجی قرار گرفتــه که برای 
بسیاری از کارشناســان هم تعجب برانگیز 

بوده است.
مهدی پــور بــا اینکــه فصل پیــش دچار 
مصدومیت شــد اما در هفته هــای پایانی 
به ترکیــب این تیــم بازگشــت و نمایش 
امیدبخشــی داشــت. این بازیکن که پیش 
از جــام جهانی نیــز در لیســت کی روش 
قرار داشــت و جــزو بازیکنانی محســوب 
می شــود که در دایره ۵۰ نفره ملی پوشان 
فوتبال ایــران قــرار دارد، همیــن حالا با 
پیشــنهادهای قابل توجهی روبه رو است و 
اگر باشگاه اســتقلال بخواهد او را از دست 
بدهد، باید بازیکنــی را به خدمت بگیرد که 
از لحاظ فنی نســبت به مهدی پور شرایط 
فنی مطلوب تری داشته باشد که بی تعارف 
اکنون در لیگ برتــر بازیکنی با کیفیت تر از 
مهدی پور چندان یافت نمی شــود و باشگاه 
استقلال با چنین ترفندی که درباره او به کار 
گرفته و قصد دارد با حربه فشــار قراردادش 
را کاهش دهد، به موفقیت نخواهد رسید و 
اگر مهدی پور نیز جدا شــود، چه بازیکنی را 

به جای او به لیست فصل بعد اضافه خواهد 
کرد.

قراردادهایی کــه به زعــم تصمیم گیران 
کنونی باشگاه اســتقلال به لحاظ مالی بالا 
است در فصول گذشــته منعقد شده و نکته 
حائز اهمیــت اینکه همین آقــای حجت 
کریمی کــه الان عزمش را جــزم کرده از 
قراردادهــا بکاهد، خــودش در عقد چنین 
قراردادهایی نقش کلیدی داشته و به عنوان 
رئیس هیأت مدیره حق امضــا نیز با او بوده 
است و مشخص نیســت حالا چه اتفاقاتی 
رخ داده که او قصــد دارد برخلاف رویه ای 
که خودش یکی از عامــلان اجرایش بوده، 
حرکت کــرده و می خواهد قــرارداد مالی 

بازیکنان را کاهش دهد.
دو فصــل پیش نیــز همیــن وضعیت در 
استقلال رخ داد و باشگاه تلاش کرد قرارداد 
برخی بازیکنان را کاهش دهد که سرانجام 
نیز موفق نبود. از اینها گذشــته مشــخص 
نیست چرا فقط باشگاه اســتقلال به دنبال 
کاســتن از قرارداد بازیکنان خود اســت و 
خبری دال بر اینکه دیگر باشگاه ها به دنبال 
کاهش قــرارداد بازیکنان خود باشــند به 

گوش نمی رسد.
ظاهراً مســئولان باشگاه اســتقلال قصد 
دارند با این سیاست به نوعی از حجم عظیم 
بدهی ها بکاهند اما این سیاســت محکوم 
به فنا و نابودی اســت و از یــاد نمی بریم که 
مدیران پیشــین باشگاه اســتقلال هر چه 
تلاش کردند موفق نشــدند قرارداد رشید 
مظاهــری را کاهش دهند و ســرانجام این 
دروازه بــان همــه آن دســتمزدی که در 
قراردادش نوشــته شــده بود را از باشــگاه 

استقلال گرفت و این تیم را ترک کرد.
البته مهدی پور تنها هدف مسئولان باشگاه 
اســتقلال برای کاهش قرارداد نبوده است. 
در روزهای گذشــته زمزمه هایــی درباره 

کاهش قرارداد رضاوند نیز به گوش رسیده 
اســت. حتی گفته می شود مســأله اصلی 
باشگاه اســتقلال با سیدحســین حسینی 
همین موضــوع اســت و تلاش هایی برای 
تحت فشــار قرار دادن این بازیکن به جهت 
کاهش قرارداد شــده که تا کنون بی نتیجه 
مانده است. شاید برای باشگاه استقلال راه 
حل بهتر این باشد که دست کم در مواجهه با 
بازیکنان سابق خود دنبال اجرای این قانون 
نباشــد و برای جذب بازیکنان جدید چنین 
قوانینی را به اجرا بگذارد تا کمتر وارد چالش 
شود. هر چند بعید است اســامی ای که مد 
نظراســتقلال قرار دارند راضــی به گرفتن 

سقف قرارداد شوند.

در دیدار وزرای ورزش دو کشور مطرح شد
موافقت با برگزاری بازی دوستانه تیم های ملی 

فوتبال ایران و آذربایجان
 وزرای ورزش ایران و آذربایجان درباره توســعه روابط ورزشی بویژه در 
بخش بانوان، تدوین و اجرای برنامه اجرایی و برگزاری دیدار دوســتانه 
تیم های ملی فوتبال دو کشــور به توافق رســیدند.در حاشیه برگزاری 
هفتمین اجلاس وزرا و مقامات ارشــد ورزش کشورهای عضو یونسکو، 

وزرای ورزش ایران و آذربایجان با یکدیگر دیدار و گفت وگو کردند.
در این دیدار ســید حمید ســجادی با قدردانی از میزبانی آذربایجان 
از اجلاس وزرا، بــه نقش ورزش در ارتباطات کشــورها اشــاره و ابراز 
امیدواری کرد که تعاملات ورزشــی بتواند به ارتباط هــر چه بهتر دو 

کشور کمک کند.
او با اشاره به برگزاری بازیهای کشــورهای اسلامی در قونیه اظهار کرد: 
جو خوبی را به ویژه در ورزش بانوان در طول برگزاری این بازیها شــاهد 

بودیم و این فضا را می توان در آذربایجان نیز مشاهده کرد...

بازیکنی که دوست دارد در پرسپولیس بماند
مدافع پرســپولیس می گوید دوســت دارد در تیمش به ترکیب اصلی 

برسد و انگیزه اش برای فصل پیش رو چند برابر شده است.
محمدمهدی احمدی، مدافع چپ پرسپولیس  درباره عملکرد تیم ملی 
امید در رقابت های زیر ۲۳ ســال غرب آسیا اظهار کرد: فکر نمی کردیم 
مسابقات این قدر پر شــور و پرهیجان شود. کیفیت تیم ها هم خوب بود 
و ما به این رقابت ها نیاز داشتیم. فقط یک هفته رضا عنایتی کار کردیم 
و بعدش به مســابقات رســیدیم. ۷، ۸ ماه اردو برگزار نشــده بود و بعد 
مقدماتی آسیایی هیچ اردویی نداشتیم. جو عراق از نظر تجربی کمک 
بســیاری به ما کرد. بعد از حضور آقای عنایتی، خدا را شکر شرایط و جو 
تیم خیلی خوب شــد. جمع کردن تیم در یک هفته خیلی سخت است 

اما عنایتی با آمدنش بسیار به تیم کمک کرد. 
او ادامه داد: عنایتی نیاز به زمان دارد. ما تمرین زیادی با هم نداشــتیم. 
کار بدنسازی و تاکتیکی نداشــتیم اما جو تیم نسبت به قبل خیلی بهتر 
شده بود و بعضی از بازیکنان با حضور در رقابت های غرب آسیا باتجربه 
تر شدند. در مســابقاتی که قبلا با آقای مهدوی کیا به ازبکستان رفتیم، 
چنین شرایط خوبی بود و ما با تجربه تر شدیم. تیم خوبی داریم و لژیونر 
هم در بین بازیکنان ما وجود دارد. از نظر تاکتیکی باید بیشتر کار کنیم 

اما در این مدت زمان کوتاه عنایتی خوب مدیریت کرد.

با عنایتی پیشرفت کردم
مدافع پرســپولیس درباره کار با رضــا عنایتی گفت: من بــا او در نفت 
مسجدســلیمان هم کار کردم و از نظر فنی بسیار شرایط خوبی دارد. با 
حضور او پیشرفت کردم و می توانیم با این مربی به موفقیت برسیم. تیم 
ما استعدادهای خوبی داریم و می توانیم به المپیک برسیم. فدراسیون 
این بار بهتر از دفعه های قبل حمایت کرد و پر شــور تر بودند. آقای تاج 

چند بار به اردوی ما آمدند و این دلگرمی خوبی برای تیم ما بود.

او در رابطه بــا ادامه همکاری اش با پرســپولیس گفت: مــن به تیمم 
برگشتم و چهارشنبه در شروع تمرینات با تیمم تمرین می کنم. باشگاه 
گفته بمانم و ان شاءالله باید ببینم در آینده چه می شود. نظرشان نسبت 
به من مثبت است و در لیست خروج قرار ندارم. ان شاءالله می مانم اما به 
شرایط بازی هم بستگی دارد. دوست دارم بازی کنم و پارسال هم آقای 
گل محمدی از من راضی بودند اما شرایط بازی پیدا نکردم. من به نفت 
رفتم چون دوست داشتم بازی کنم. بازی نکردن باعث کم شدن انگیزه 
و افت می شــود و نظر آقای گل محمدی هم همین بود. انگیزه من برای 

فصل آینده چند برابر شده تا در ترکیب قرار بگیرم.

حراست شرکت توسعه اتفاقات ووشو را متوجه 
فدراسیون دانست

 رئیس حراست شــرکت توســعه و نگهداری اماکن ورزشی گفت: اگر 
همان شبی که پدر چند دختران سانداکار تلفنی مسئولان فدراسیون 
را تهدید کرد باید اطلاع رسانی به ما، حراست یا مدیر مجموعه یا پلیس 

می شد. بهتر بود که امیر صدیقی این موضوع را به ما اطلاع می داد.
 

رقابت های ووشو قهرمانی رده های ســنی دختران کشور اواخر خرداد 
به میزبانی زاهدان برگزار شــد. این پیکارها همچون ســال گذشته با 
حاشیه همراه بود. در خلال این رقابت ها، درگیری شدیدی بین احسان 
ده پهلوان پدر چند سانداکار همدانی با عوامل برگزاری و برخی داوران 

شکل گرفت که کار به ورود نمایندگان حراست و بازداشت کشیده شد.
ده پهلوان ســال گذشــته نیز با دو تن از مربیان و قهرمان بخش بانوان 
درگیر شــده بود. وی در گفت وگو با ایرنا، اظهار داشت: ۲ دختر من به 
فینال بخش ساندا رسیدند و با اختلاف برنده بودند که بازهم حق خوری 
شد و آنان را بازنده کردند. بدون اینکه جواب قانعی کننده ای بدهند ما را 
از سالن بیرون کردند و حتی همســر و فرزندانم نیز کتک خوردند. همه 

چیز را گردن من انداختند و تیم  همدان را بیرون کردند.
اما این پایان ماجرا نبود بلکه ده پهلــوان، طبق تصاویر، ویدیوها و بیانیه 
فدراسیون، به همراه همسر و فرزندان خود، در اعتراض به نتایج کسب 
شده در مسابقات قهرمانی کشــور و حذف دختران از این مسابقات، به 
ساختمان فدراســیون ووشو در مجموعه ورزشــی آزادی تهران حمله 
کرده و باعث آسیب رســیدن به اموال عمومی، خوابگاه تیم ملی زنان و 

زخمی شدن چند تن از ملی پوشان شد.
مهدی ملک نیا رئیس حراست شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
روز سه شنبه در گفت وگویی، اظهار داشت: شنیدم که گفته بودن شب 
قبل از حمله ده پهلــوان تماس می گیرد و دوســتان را تهدید می کند. 
او حتی در فضای مجــازی تهدید کرد. اصلح بود کــه امیر صدیقی این 
موضوع را به ما اطلاع می داد. از ســابقه این موضوع اطلاع داشــتیم اما 
به فراموشی سپرده شــد.وی افزود: اگر همان شبی که ده پهلوان تلفنی 
مسئولان فدراسیون را تهدید کرد باید اطلاع رســانی به ما، حراست یا 

مدیر مجموعه یا پلیس می شد. 



شــیراز-چراغی  به همت مهندسان و 
کارشناسان ســازمان منطقه ویژه اقتصادی 
انــرژی پــارس و تلاش هــای دبیرخانــه 
مســئولیت های اجتماعی، طرح آبرسانی به 
شهرستان جم با تکمیل و تجهیز و راه اندازی 
خطوط انتقال و ایستگاه های پمپاژ به صورت 

آزمایشی مورد بهره برداری قرار گرفت. 
شــکیبایی معاون فنی و زیربنایی سازمان 
با اشــاره به بهره برداری آزمایشی انتقال آب 
از تاسیســات آب شــیرین کن واقع در خط 
ساحلی شــیرینو به شهرســتان جم گفت: 
کلیه تاسیسات انتقال آب به شهرستان جم 
مطابق با نیازهای فنی و مطالعاتی مورد بهره 
برداری قــرار گرفت و هم اکنــون به صورت 
آزمایشی آب شــیرین در مخازن جم ذخیره 

سازی شده است. 
وی تصریح کرد: تولیــد 28500 متر مکعب 
آب شیرین، احداث 42  کیلومترخط لوله ی 
فلزی با قطر 800 تا 900 میلیمتر ،6 مخزن 
ذخیره و 5 ایســتگاه پمپاژ آب از مهمترین 
مشــخصات این پروژه است که آب مورد نیاز 

شهرســتان جم را پس از شــیرین سازی در 
تاسیسات شــیرینو آب را ازساحل به ارتفاع 

640 متری از سطح دریا منتقل میکند. 
شــکیبایی عوارض طبیعی مســیر و تامین 
و انتقــال نیــروی بــرق بــرای راه اندازی 
ایستگاه های پمپاژ را از مهمترین مشکلات 
فنی طرح دانســت و گفت: خوشــبختانه به 
همت مهندســان و کارشناسان خوش فکر 
ســازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس  
انتظار 15 ساله شهرستان جم به پایان رسید 
ضمن آنکــه نمونه گیری آزمایشــگاهی از 
پارامترهای کیفی آب انجام و برای بررســی 
و تایید نهایی به واحد آزمایشگاه اچ،اس،ایی 
ســازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس 
ارسال شده اســت  که آزمایش های اولیه نیز 

کیفیت مطلوب آب را تایید می کند.
معاون فنی و زیر بنایی سازمان افزود: با وجود 
مشــکلات فنی، مالی و اداری که ســالهای 
زیادی این طــرح را در وضعیت بلاتکلیفی 
قرار داده بود اما  با تاکید مدیر عامل سازمان 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس که همواره 

مسئولیت اجتماعی در برابر مناطق پیرامونی 
از اولویت های کاری خود  می داند این طرح 
پس از سالها مورد بهره برداری آزمایشی قرار 
گرفت و امیدواریم پس از صدور مجوزات لازم 
از ســوی اچ ،اس ،ایی ســازمان منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی پارس آب شــیرین شده در 

نهایت به منازل شهروندان جمی برسد. 
طرح آبرسانی به شــهرکهای وزارت نفت و 
شهرستان جم در سال 1389 با تامین اعتبار 
اولیه 510  میلیــارد ریال از ســوی وزارت 
نفت به منظــور مشــارکت 50 درصدی در 
ســاخت خط انتقال آب به جم، با شرکت آب 

و فاضلاب استان بوشهر منعقد شد.
در ادامــه و به منظــور تداوم اجــرای خط 
انتقال آب ســال 1393 نیــز مبلغ تصویب 
1080میلیارد ریال، اعتبار سهم وزارت نفت 
به 1590  میلیارد ریال افزایش یافت. با توجه 
به مسائل اقتصادی و مشکلات اجرائی طرح، 
طی الحاقیه تفاهم نامه ســال 1401مشاور 
وزیر و مدیر کل دفتر وزارت نفت با تخصیص 
مبلغ 1700 میلیارد ریال به منظور تکمیل 

کارهای باقیمانــده برقی خــط انتقال آب 
و کارخانه آبشــیرین کن ســیراف، از سوی 

وزارت نفت دوباره تامین اعتبار شد.
این طرح پس از تکمیل و تست خط انتقال 
آب و نرمال ســازی کارخانه آبشــرین کن 
ســیراف که توســط بخــش خصوصی با 

ظرفیت اســمی 28000 مترمکعب در روز 
اجرا و در 1 تیرماه ســالجاری با ارســال و 
ذخیر آب در مخازن ذخیره ایستگاههای 6 
گانه و ارسال آب به مخازن ذخیره شهرک 
توحید به صورت آزمایشی به بهره برداری 

رسید.

البرز - مظفری  کتابدار: رویکرد مدیریت شهری توجه 
ویژه به وضعیت اشتغال و معیشت پاکبانان است

رییس شورای اســلامی شــهر چهارباغ گقت:رویکرد 
مدیریت شهری چهارباغ توجه ویژه به وضعیت اشتغال 
و معیشــت پاکبانان زحمتکش است.مهندس کتابدار  
در دیدار با پاکبانان شــهرک ابریشم در دفتر مدیریت 
ناحیه 3 شهرداری چهارباغ، با تشکر از عوامل خدماتی 
مدیریت شــهری بر ضرورت تکریم این قشــر متعهد و 
پرتلاش تاکید کــرد.وی تصریح کــرد: در کنار تکریم 
پاکبانان عزیز، انتظار داریم مجموعه عوامل خدماتی با 
صبوری و جدیت در حد و اندازه شان و جایگاه شهروندان به 

ارایه خدمات شهری در سطح چهارباغ و نواحی بپردازند.

البــرز - مظفری  دیــدار مردمــی مدیریت 
شــهری نظرآباد در امامــزادگان احمد و محمود 

برگزارشد
دکتر صفری شهردارنظر آباد ، مهندس آزادفلاح 
رئیس شــورا ، مهنــدس اکبرزاده نائــب رئیس 
شــورا ، مهندس تقوایــی دبیر شــورا و مهندس 
صمــدی عضو شــورا با حضــور در امامــزادگان 
احمدومحمود)ع(با مردم و جمعی از بانوان شــهر 

دیدار کردند.
در این نشســت در خصوص مســائل شــهری از 
جمله باغ بانوان و احداث مجموعه ورزشــی ویژه 

بانوان گفتگوهایی صورت گرفت.

البرز البرز

نشست صمیمانه پاکبانان شهرک ابریشم 
با رییس شورای اسلامی شهر چهارباغ

دیدار مردمی  مدیریت شهری نظر آباد 
در امامزادگان احمد و محمود

پایانی بر انتظار 15 ساله؛

انتقال آب به شهرستان جم به صورت آزمایشی به بهره برداری رسید
مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت ارشاد:

جامعه رسانه ای کشور از نبود سازمان صنفی 
حرفه ای رنج می برد

اراک  مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت ارشاد با بیان 
اینکه آیین نامه جامع خبرنگاران در حال تدوین است، افزود: متأسفانه از 

فقدان یک سازمان نظام صنفی در عرصه رسانه رنج می بریم.
 ایمان شمسایی  در آئین اختتامیه ســومین جشنواره مطبوعات استان 
مرکزی، بیان کرد: هر اتفاق رســانه ای در کشور که منجر به ایجاد رقابت 
و گردهمایی اصحاب رسانه باشد از سیاست های همیشگی وزارت ارشاد 
بوده و به شدت آن را دنبال می کنیم و امســال بعد از حدود 11 سال وقفه 

جشنواره رسانه های کشور نیز برگزار می شود.
وی با اشاره به جنگ رسانه ای دشــمن افزود: در جنگی که پیش روست 
رســانه های دنیا حقیقت را انعکاس نمی دهند و انصافاً رسانه های ما در 
حوادث اخیر خوب درخشیدند. اهالی رســانه ایستادگی کردند و رسانه 

سعی کرد موضوعات را درون خانواده ایران حل کند.
شمســایی ادامه داد: دغدغه رهبر انقلاب در جهــاد تبیین گویی تأکید 

ایشان بر ماده 2 قانون مطبوعات و گوشزد کردن این وظیفه است.
این مقام مســئول اضافه کرد: اطلاع رسانی شــفاف، نفی مرزبندی های 
کاذب و تفرقه انگیز، تأکید بر سیاست نه شرقی و غربی جمهوری اسلامی 
و تأکید بر اهداف نظام اســلامی و مبارزه با فرهنگ استعماری مواردی 

هستند که اگر به این ها خوب عمل شود جهاد تبیین صورت گرفته است.
مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت ارشــاد تأکید کرد: 
توفیقات مختلف در عرصه سیاست خارجی و داخلی و روابط منطقه ای 
به این خاطر است که اتکا به داخل داشــته ایم و سهم عمده ای را رسانه ها 

به خوبی انعکاس داده اند.
شمســایی با تأکید بر لزوم توجه به ماده 46 قانــون مطبوعات که به امر 
امنیت شــغلی خبرنگاران اختصاص دارد، گفت: بحث بیمه خبرنگاران 
جزو قانون اســت و حمایت های مــادی و معنوی وزارت ارشــاد برای 

رسانه هایی است که به بیمه خبرنگاران توجه دارند.
وی با بیان اینکه آئین نامه جامع خبرنگاری در حال تدوین اســت، افزود: 

متأسفانه از فقدان یک سازمان نظام صنفی در عرصه رسانه رنج می بریم.
شمســایی تصریح کرد: تلاش کردیم تا ضمن رفع نواقص سامانه جامع 
رسانه ها خبرنگاران بیشتری به این سامانه بپیوندند و با مطالبه از صندوق 
اعتباری هنر تعداد اهالی رسانه عضو این صندوق از 2500 نفر به 8 هزار 

نفر رسیده است.
مدیرکل مطبوعــات و خبرگزاری هــای داخلی وزارت ارشــاد با تقدیر 
از توجه اســتاندار مرکزی به حوزه رســانه ای اســتان گفت: در استان 
مرکزی حدود 134 رسانه به ثبت رسیده اســت و به ازای هر رسانه یک 
خبرنگار عضو سامانه جامع رسانه هاســت اما واقعاً ظرفیت استان بیش 

از این هاست.

رئیس امور تدارکات و عملیات کالای گاز استان:
هیچ کالای بلا تکلیفی در انبارهای گاز کرمانشاه 

موجود نمی باشد

 کرمانشاه -حسنا فخارزاده   فرمــان رضایی رئیس امور تدارکات و 
عملیات کالای گاز اســتان در رابطه با عملکرد و و ظایف این واحد، بیان 
داشــت: واحد کالا تأمین کلیه اقلام گازرســانی و بهره برداری در سطح 

استان را بر عهده دارد.
وی افزود: تهیه کالا یا از طریق خرید توسط واحد انبار و یا توسط ایندنت و 
بر اساس نیاز واحدهای مختلف انجام می شود و روش دیگر تبادل کالایی 
با استان ها است، یعنی کالاهای مازاد هر استان با کالای مورد نیاز، مبادله 

می گردد.
رضایی بیان داشــت: یکی از نقاط قوت و برتری های ما این اســت که تا 
کنون هیچ پیمانکاری کالایی تقاضا نکرده که در انبارهای خود نداشــته 

باشیم و دیگر این که هیچ کالای بلا تکلیفی در انبارهای ما موجود نیست.
وی تعداد کارکنان واحد امور کالای گاز استان را 17 نفر اعلام و گفت: ما 
سه نوع انبار شامل انبار تعمیرات)قطعات تعمیراتی(، انبار عمومی و انبار 
قطعات پروژه ها داریم که در آنها اقلام مهم گازرسانی شامل انواع ایستگاه 

ها، شیرآلات و لوله ها و اتصالات پلی اتیلن و فلزی، نگهداری می شود.
رضایی در ادامه گفت: خریدهای واحد کالا سه نوع است که شامل خرید 
های جزئی )فاکتوری(، متوسط)اســتعلامی( و کلان )مناقصه ای( می 

باشد.
رئیس امور تدارکات و عملیات کالای شــرکت گاز استان گفت: در سال 
دو مرتبه انبارگردانی داخلی توسط بازرس انبار و یک بار نیز انبارگردانی 

پایان سال توسط حسابرس اداره کل بازرسی استان انجام می شود.
رضایی موجودی کل اقلام انبارهای واحــد کالا را 3هزار قلم اعلام کرد و 
گفت: لوله و اتصالات پلی اتیلن و فلزی، انواع ایســتگاه ها و انواع فیلترها، 
ماده بودار کننده گاز جزو اقلام بسیار پرمصرف شرکت گاز محسوب می 

شوند.
وی در خصوص اقلام اســقاطی شــرکت گاز اســتان گفــت: این اقلام 
در واحدهای مختلف طی فرآیند خاصی جمع آوری و به انبار ارســال و 
هر دو ســال یک بار طی فرآیند مزایده به فروش می رســند. رئیس امور 
تدارکات و عملیات کالای شرکت گاز اســتان بیان داشت : ورود و خروج 
کلیه کالاهای انبار با اســناد MIV و MRV و نظارت حراست درب انبار، 

صورت می پذیرد.
وی گفت: در ابتدای هر سال با بررســی و هماهنگی لازم با تمام واحدها، 
نیازهــای کالایی آنان را احصاء و تأمین و اســناد مربوطــه به امورمالی، 

خدمات طرح ها و واحد متقاضی ارسال می گردد.
رضایی در پایان ضمــن بیان اینکه در ســال 1401، تعداد کل کالاهای 
خروجی دو هزار و 474 فقره و کالاهای برگشتی آن 472 فقره بوده، اعلام 
کرد: در ســال 1401، در مجموع 372 فقره کالا به مبلغ 2300 میلیارد 

تومان توسط این واحد خریداری شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کردستان
با حضور سرپرست اداره کل استاندارد استان؛

جلسه  کمیسیون ماده ۴۲ در کردستان تشکیل شد
ســنندج-فاطمه ملایی فرهاد حیدری سرپرســت اداره کل اســتاندارد 
استان کردستان از بررسی هشــت پرونده واحدتولیدی استان،  توسط اعضای 
کمیسیون ماده 42 قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد در سال1402 خبر داد.

وی اظهار کــرد: مطابق با ماده ی 42، این کمیســیون مرکــب از یکی از قضات 
دادگســتری به انتخاب رییــس قوه ی قضائیه، مدیرکل اســتاندارد اســتان و 
نماینده ی سازمان حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و نماینده اتاق های 
بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی، تعاون مرکزی و اصناف استان حسب  مورد 

تشکیل می شود.
این مقام مسئول افزود: در راســتای اجرای ماده 41 و 43 قانون تقویت و توسعه 
نظام اســتاندارد با موضوع رســیدگی به تخلف واحدهای تولیدی  دارای پروانه 
کاربرد علامت استاندارد اجباری یا تاییدیه از سازمان که اقدام به تولید پایین تر 
از کیفیت اســتاندارد کرده اند و همچنین تعیین تکلیــف درخصوص کالاهای 

توقیفی ، جلسه ی کمیســیون ماده 42 قانون تقویت و توســعه نظام استاندارد 
برگزار شد.

سرپرست اداره کل اســتاندارد استان کردستان با اشــاره به اینکه در این جلسه 

حسب ماده 41،  پرونده ی تخلف شش واحد تولیدی  و حسب ماده 43 پرونده ی 
تعیین تکلیف دو  مورد کالای توقیفی بررســی شد، عنوان کرد: برای چهار واحد 
تولیدی جریمه، دو واحد تولیدی تذکر و اخد تعهد و در خصوص کالاهای توقیفی 

یک مورد امحای کالا و یک مورد اصلاح و بهسازی کالا رای صادر شد.
حیدری تأکید کرد: تصمیمات کمیسیون ظرف مدت ســی روز پس از ابلاغ در 
مراجع قضایی ذی صلاح قابل اعتــراض خواهد بود در غیراین صورت تصمیمات 

کمیسیون قطعی محسوب می گردد.
 سرپرست اداره کل استاندارد اســتان کردســتان در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: تعیین ماهیت )تعیین نوع( گاز خنک کننــده )گاز مبرد( موجود در 
کولرهای گازی و یخچال های وارداتی مشــمول اســتاندارد اجبــاری نبوده و 
مشمول ضوابط تعیین ماهیت کالا حسب تبصره ی ذیل ماده ی 31 قانون تقویت 

و توسعه نظام استاندارد می باشد.

بوشــهر –هادی مینایی پور  نماینده ولی فقیه در اســتان بوشهر در 
نشست با مسئولان و کارکنان شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر نقش آب در 
حیات بشر و جامعه را مورد اشاره قرار داد و اظهار داشت: استان بوشهر از دیرباز با 

مشکل کم آبی مواجه بوده و در این راستا اقدامات مهمی انجام شده است.
آیت الله صفایی بوشــهری با تأکیــد بر مدیریت مصــرف آب در بخش های 
مختلف شرب، کشــاورزی، صنعتی و معدنی گفت: یکی از مشکلات آینده 
جهان امنیت غذایی و آب مصرفی اســت که استانداردسازی تأمین، تولید و 

مصرف آب یک ضرورت است.
امام جمعه بوشهر وضعیت منابع آب استان بوشهر را برشمرد و افزود: منابع 
آبی در مناطق مختلف اســتان باید همواره مورد رصد و شناسایی قرار بگیرد 
و بهره برداری شود.رئیس شورای فرهنگ عمومی استان بوشهر، بازسازی و 
به روزرســانی فرهنگ مصرف آب را مورد تأکید قرار داد و گفت: مصرف آب 
در بخش های کشاورزی، فضای سبز، صنایع و معادن باید از سیستم سنتی 

خارج و به نوین تبدیل شود.
وی با تأکید بر حل مشکل تاریخی در تأمین آب شرب گفت: صنایع بزرگ به 
ویژه مجتمع های پتروشیمی باید به پیوســت تولید آب مجهز شود، چرا که 

استفاده از منابع آب زیرزمینی این استان را دچار بحران کرده است.

آیت الله صفایی بوشــهری با تأکید بر توجه به ترویج فرهنگ مصرف آب در 
بخش های مختلف کشاورزی، شرب و صنعتی گفت: پیوست تأمین آب در 

صنایع بزرگ استان بوشهر از جمله مجتمع های پتروشیمی اجرایی شود.
نماینده ولی فقیه در استان بوشهر بهسازی و بازسازی شبکه  های آبرسانی در 
شهرها و روستاها را یک ضرورت دانست و افزود: با توجه به مدیریت مصرف 
آب بر اســاس اســتاندارد و الگو تعیین شــده، باید از هدر رفت آب از شبکه 

آبرسانی با نوسازی جلوگیری شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر نیز با تبریک عید سعید قربان 
گفت: تامین آب شرب پایدار از مســائل اولویت دار دولت سیزدهم در استان 

بود که در همین راستا اقدامات مهمی انجام شده است.
ابوالحســن عالی طرح جهاد آبرســانی را از پروژه های مهم استان دانست و 
گفت: طرح جهاد آبرسانی در 9 شهرســتان و 200 روستای استان با اعتبار 
بالغ بر 860 میلیارد تومان در حال اجرا می باشــد که رفع تنش آبی از جمله 

اهداف این طرح مهم می است.
وی با بیان اینکه با اقدامات ترکیبی فنی و اجرایی صورت گرفته در چند سال 
اخیر، کاهش هدر رفت آب از 38 درصد به 30 درصد رســیده اســت، افزود: 
مجوز توسعه شبکه جمع آوری وتاسیسات فاضلاب در مناطق جنوبی شهر 

بوشهر از جمله اقدامات مهم شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر می باشد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با اشاره به به روزرسانی حقوق 
کارگران، گفت: کارگران رکن اساسی مجموعه محسوب می شوند و ارتقای 
معیشت و رضایت شغلی این قشر نقش اساســی در ارتقا شاخص بهره وری 
شرکت دارا می باشد. وی تصریح کرد: بعد از 15 سال با همت و اهتمام وزارت 
نیرو در دولت سیزدهم خط انتقال آبرســانی به شهرستان جم تکمیل و به 

بهره برداری رسید.

امام جمعه استان بوشهر: 
است ورت  ضر یک  آب  مصرف  و  تولید  تأمین،  استانداردسازی   

بوشهر

مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز از ســاخت و بازســازی  اهواز-محمد مجدم 
بیش از  هزار و 700 قطعه نیروگاهی توسط متخصصان این نیروگاه خبر داد.

محسن حافظی مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز گفت: تکیه بر دانش و توانمندی 
متخصصان خلاق و اســتفاده از پتانســیل و ظرفیت داخلی یکــی از مهمترین 
رویکرد های ما بمنظــور تامین نیاز های خود، رفع مشــکلات فنی، صرفه جویی 
ارزی و ریالی و همچنین گذر از چالش های اقتصادی و تحریمی است.  او  در ادامه 
تعداد کل قطعات مورد ساخت و بازسازی در 3 ماهه نخست امسال  را  هزار و 753 
قطعه برشمرد که شامل تعداد 816 قطعه ساخته شده و 937 قطعه بازسازی شده 

هستند.
مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز  با اشاره به تنوع و حساسیت بالای قطعات مورد نیاز 
واحد های تولید برق نیروگاه رامین و هزینه بــالای تامین این قطعات از بازار های 

داخلی و خارجی، تنوع کل قطعات ساخته شده در اولین فصل سال 1402 را 161 
نوع قطعه و تنوع قطعات بازسازی شده را 252 نوع قطعه اعلام نمود.

حمدالله ممبینی سرپرســت کارگاه های عمومی نیروگاه رامین، ساخت شافت 
بوستر پمپ و متعلقات آن، ســاخت قطعات کوپلینگ درایو ابزاردقیق، ساخت 
شــافت پمپ CH و متعلقات، ســاخت درپوش الکترموتور برج های خنک کن، 
ساخت پیچ های انبســاطی پمپ PTH واحد 3 را از جمله برجسته ترین قطعات 
ساخته شده در 3 ماهه نخست امسال  برشــمرد.او  همچنین سنگ زنی و تراش 
کلید های عرضی ســیلندر های IP و HP توربین واحد 5، ســنگ زنی و صیقل 
کاری اسلیپ رینگ ژنراتور واحد 2، ترمیم و پولیش کاری بیرینگ های ایرهیتر، 
زنش گیری پروانه های پمپ PTH واحد 3، تراش همــه دفیوز ها و درپوش های 
 HP و IP واحد 3، ســنگ زنی و تراش کلید های عرضی سیلندر های PTH پمپ
توربین واحد 5 و کف تراشــی روتور الکترموتور برج خنک کن فاز یک را از جمله 

فعالیت های برجسته در حوزه بازسازی قطعات نیروگاهی عنوان کرد.

وگاه رامین اهواز وگاهی توسط متخصصان نیر ساخت و بازسازی بیش از  هزار و ۷۰۰ قطعه نیر
خوزستان



تقدیر رییس کل بانک مرکزی از حمایت های 
اشتغال آفرینی بانک کارآفرین

دکتر فرزین رییس کل بانک مرکزی در بازدید 
از غرفه بانک کارآفرین ، از تلاش های این بانک 
در حمایت از کارآفرینی و اشــتغال زایی تقدیر 

کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین، دکتر 
محمدرضا فرزین رییــس کل بانک مرکزی و 
دکتر نوروزی سرپرست ســتاد اجرایی فرمان 
امام )ره( با همراهی دکتر احمد بهارونــدی مدیرعامل بانک کارآفرین 
با حضور در نمایشــگاه »تلاش با برکت«از غرفه بانک کارآفرین بازدید 

کرد. 
در این بازدید که با همراهی محمد ترکمانــه مدیرعامل بنیاد برکت و 
سایر مدیران عامل بانک ها انجام شــد، رییس کل بانک مرکزی ضمن 
صحبت با کارآفرینان حمایت شــده از ســوی بانــک کارآفرین ابراز 
امیدواری کرد که در ســال های آتی شــاهد موفقیت های بیشتر بانک 

و کارآفرینان باشیم.
 در این بازدید دکتر بهاروندی توضیحاتــی در خصوص فرآیند و میزان 
اعطای تســهیلات و اقدامات انجام  شــده توســط بانک کارآفرین در 

راستای حمایت از تولید و اشتغال ارایه کرد. 
گفتنی است، نخستین جشنواره و نمایشــگاه تلاش با برکت به همت 
بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( و در راستای تحقق 
شعار ســال با حضور مدیران عامل بانک های کشور، تسهیل گران بنیاد 
برکت، مسئولان دستگاه های اجرایی کشور، خیرین و کارآفرینان برتر 
در محل دائمی نمایشــگاه های ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 

برگزار شد.

امکان معرفی حساب سپرده تجاری مشتریان 
بانک دی

با پیاده سازی زیرساخت های لازم، تمامی مشتریان حقیقی بانک دی 
می توانند از طریق وب ســایت بانک و یا مراجعه به شــعب این بانک در 

سراسر کشور نسبت به معرفی سپرده تجاری خود اقدام کنند.
به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ بر اساس مفاد »دستورالعمل ناظر بر 
حساب سپرده تجاری و خدمات بانکی مرتبط با آن« ابلاغ شده از سوی 
بانک مرکزی ج.ا.ا، تمامی حسابهای ســپرده بانکی اشخاص حقوقی، 

حساب تجاری محسوب می شوند.
همچنین تمامی حســابهای ســپرده اشــخاص حقیقی، غیرتجاری 
محسوب می شــود مگر آنکه اطلاعات حساب ســپرده بانکی و پرونده 
مالیاتی از سوی مشتری به ســازمان امور مالیاتی و یا بانک اعلام شود و 

تاییدیه سامانه  سیاح را دریافت کند.
 بر اساس این گزارش، از این پس با ابلاغ این دستورالعمل، هر گونه ارائه 
خدمات بانکی برای تامین ارز مربــوط به واردات کالا و خدمات، اعطای 
تســهیلات ریالی و ارزی در امور تجاری، اعطای هر گونه ابزار پذیرش 
و صدور هرگونه ضمانت نامه و نیز گشــایش اعتبار اســنادی منوط به 

داشتن سپرده تجاری است.
همچنین بانک مرکزی با مدنظر قــرار دادن ماهیت و میزان فعالیت 
تجاری صاحبان حســابهای تجاری، مشــوق هایی از جمله کاهش 
حد نصاب بازگشت برگ های آخرین دســته چک برای صدور دسته 
چک جدید )از ۸۰ درصد به ۶۰ درصد(، افزایش ســقف نقل  و انتقال 
وجوه به  صورت غیرحضــوری )روزانه حداکثرتــا ۵ میلیارد ریال و 
ماهانه حداکثر تا ۳۰ میلیارد ریال(، اعمال تخفیف در کارمزد برخی 
خدمات بانکی )حداکثر تا ســقف ۴۰ درصــد(، در اولویت قراردادن 
ضمانت اشخاص دارای حســاب تجاری به  عنوان یکی از وثایق قابل 
قبول برای اعطای تســهیلات خــرد و عدم اعمــال محدودیت های 
مربوط به تعداد مجاز افتتاح و نگهداری سپرده تجاری برای مشتری 

را در نظر گرفته است.

بازار مسکن آماده خواب سه ماهه می شود؟
نرخ های پیشنهادی در بازار مسکن شــهر تهران بین ۲۰ تا ۲۵ درصد 
نسبت به اردیبهشت ماه کاهش یافته و معاملات در رکود به سر می برد؛ 
این در حالی است که احتمال ادامه  رکود تا پایان ماه های محرم و صفر 

وجود دارد.
واسطه های ملکی از ادامه ی انتظارات کاهشی در بازار مسکن پایتخت 
خبر می دهند و می گویند در برخی فایل های فروش شاهد کاهش ۲۰ 
تا ۲۵  درصدی قیمت ها در مقایسه با اردیبهشت ماه هستیم. بررسی ها 
از مناطق پرمعامله ی تهران نشــان دهنده ی ارســال دســت کم سه 
سیگنال کاهشی به بازار مسکن است. این جهت دهی از حدود یک ماه 
قبل آغاز شد که امیدواری به چشم انداز اقتصاد ایران ناشی از گسترش 

تعاملات بین المللی افزایش پیدا کرد و نرخ ارز کاهش یافت.

معاملات مســکن در تهران همانند پنج سال گذشــته در رکود به سر 
می برد اما تفاوت این دوره با ســال های قبل در این اســت که انتظارات 
افزایشی جای خود را به انتظارات کاهشی داده است. این موضوع از یک 
سو افزایش تعداد فروشنده های آپارتمان و از طرف دیگر رشد عرضه ی 
واحدهای مرغــوب را در پی دارد؛ هرچند هنوز تعــداد قابل توجهی از 
مالکان بر اســاس انتظاراتی که در زمان ایجاد حبــاب قیمتی در ذهن 

دارند نرخ ها را کاهش نداده اند.
برآورد کلی از بازار مســکن در پایتخت گویای آن اســت که انتظارات 
افزایشی به طور کامل از بازار محو شــده است. اما چالشی بین دو طرف 
عرضه و تقاضا دیده می شود که ممکن اســت فرآیند رونق معاملات را 
به تعویق بیندازد. به نظر می رســد بازار برای  پذیــرش کاهش قیمت 
نیاز به یک دوره اســتراحت همراه با رکود معاملات دارد. این  می تواند 
فروشــندگان بالقوه را مجاب به پاییــن  آوردن قیمــت کند و ریزش 

بیشتری در بازار اتفاق بیفتد.
بررســی ها نشــان می دهد علاوه بر نبود تقاضای مصرفــی، تقاضای 
سرمایه گذاری نیز از بازار مسکن شهر  تهران کنار کشیده است. برخی 
ســفته بازان منتظر دریافت نشــانه ای قوی از صعود بازار ارز هستند؛ 
نشانه ای که احتمال ارســال آن در کوتاه مدت بســیار ضعیف به نظر 

می رسد.
یکی دیگر از موضوعاتی که می تواند حداقل ســه ماه دیگر به رکود بازار 
مســکن بیافزاید نزدیک شــدن به ماه های محرم و صفر است که از ۲۳ 
روز دیگر آغاز می شود. در حال حاضر کنش گران بازار ملک معاملات را 
معلق کرده اند و این در حالی است که ماه های محرم و صفر معمولا بازار 
ملک کساد می شود. بنابراین احتمالا تا ســه ماه دیگر نمی توان انتظار 

رونق چندانی در بازار املاک را داشت.

مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران مطرح کرد
 تولید ۳ برابری میادین مشترک نسبت 

به میادین مستقل
محسن خجســته مهر گفت: ۸۶ درصد میادین مشــترک در اروندان 
است که نسبت تولید میادین مشترک نسبت به میادین مستقل ۳ به ۱ 
است.محسن خجسته مهر مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در رویداد 
گام معکوس بهره وری در عملیات حفاری گفت: با شــروع به کار دولت 
سیزدهم تلاش کردیم که ســریع تصمیم بگیریم و تاکنون هر اقدامی 

انجام شده مطابق با استراتژی دقیق بوده است.
بســیاری از موضوعــات در مواردی انتظــار داشــتند در دوران صلح 
قراردادهای متعدد، افزایش تولید و.... داشــته باشد اما نمی گفتند باید 
نفت بفروشــیم اما در دوران جنگ که وارد شــدیم جنــگ اقتصادی 
می گفتند باید نفت فروخت اصــلًا چنین امکانی وجــود دارد و گفته 

می شد که ۳۰۰ هزار بشکه به فروش می رسد و آیا امکان دارد.
وی ادامه داد: ۸۰ میلیون بشکه میعانات بر روی آب ها وجود داشت که 
رویکرد دولت قبل اجاره کشــتی بود که شرکت ملی جدید توانست آن 

را به فروش برساند.
به گفته این مقام مسئول اکنون بیش از دوبرابر صادرات نفت و میعانات 
داریم آن هم در سخت ترین شــرایط تحریم ها اکنون هیچ میعاناتی بر 

روی آب نداریم زیرا آن را فروختیم و پول آن را دریافت کردیم.
وی ادامه داد: بیــش از ۴۸۰ هزار میلیارد تومان کســری بودجه وجود 
داشت که با افزایش صادرات نفت این کســری بودجه از طریق شرکت 
ملی نفت جبران شد. زیرا دیپلماســی انرژی را احیا کردیم و با این رویه 

بیش از دوبرابر صادرات را افزایش دادیم
وی ادامه داد: مرکز آمار ایران گــزارش می دهد در آمدهای نفتی ایران 
در سال ۱۴۰۱ به نســبت ســال ۱۴۰۰ نزدیک به ۷۹ درصد افزایش 
داشــته اســت.مدیر عامل شــرکت ملی نفت اضافه کــرد: زمانی که 
می گوئیم جدیت و اقتدار اقتصادی را در شــرکت ملی ببینیم با حرف 
زدن که نمی شــود اقتدار یعنی افزایش صادرات و فروش میعانات و در 
تأمین مالی دولت اقدامات مؤثری صــورت گرفت که حاصل فهم زمان 
است که ما در عمل اقتدار اقتصادی را به نمایش گذاشتیم.به گفته این 
مقام مســئول زمانی که صادرات افزایش پیدا کرده به همان تناســب 
تولید هــم افزایش پیدا کرده اســت.وی توضیح داد: طی شــش ماه با 
هزینه کرد ۵۰۰ میلیون دلار ظرفیت یک میلیونی از دســت رفته نفت 
را برگرداندیم و به ۳میلیون ۱۰۰ هزار بشــکه در روز رســیدیم و یک 

میلیون بشکه نفت خام به تولید افزوده شد.
خجســته مهر اضافه کرد: ۸۶ درصد میادین مشترک در اروندان است 
که نسبت تولید میادین مشترک نسبت به میادین مستقل ۳ به ۱ است 
به عبارتی سه برابر نفت از میادین مشترک تولید می کنیم و یک برابر از 

میادین مستقل.
وی ادامــه داد: برای اولین بــار در بخش گاز رکورد زدیــم تولید گاز بر 
خلاف بازار نفت اســت منوط به صادرات نیســت ما سال گذشته ۷۰۵ 
میلیون متر مکعب از بزرگترین میدان گازی جهان تولید داشته ایم که 
رکوردی قابل تأمل بود.وی تصریح کرد: تولید نفت سنتزی )مخلوطی 
از میعانــات گازی و نفت ســنگین ایــران( از عوامل مهــم در افزایش 

صادرات و مشتریان جدید است.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران تصریح کرد: در ۲۰ ماه اخیر شاهد 
انعقاد حجم زیادی از قراردادهــای و تفاهم نامه های داخلی و خارجی 
در صنعت نفــت بوده ایم. با توجه به ناترازی گازی در کشــور در فاز ۱۱ 
پارس جنوبی به صورت زودهنگام قرار است تولید را با چهار حلقه چاه در 
این فاز آغاز کنیم. در حالی قرار اســت در آینده نزدیک از این فاز تولید 
گاز داشته باشــیم که این موضوع بیش از ۲۰ سال دست به دست شده 

بود.

خجســته مهر راه اندازی واحد شیرین ســازی میعانات فاز ۲ و ۳ پارس 
جنوبی، اختصاص بودجــه و دکل حفاری برای توســعه میدان بلال، 
نهایی شــدن قرارداد توســعه لایه نفتی پارس جنوبی، شروع ساخت 
جکت میدان فرزاد بی، تســریع در طرح افزایش تولید میدان فروزان، 
حل مشکلات زیست محیطی میدان سهراب، حفاری و تولیدی کردن 
۴۰ حلقه چاه در میدان آزادگان و افزایــش تعداد دکل های حفاری در 

این میدان را از مهمترین اقدامات شرکت ملی نفت برشمرد.
این مقام مســئول خاطر نشــان کرد: تا پایان امســال خبرهای خوبی 
از افزایش تولیــد نفت در میدان های مشــترک خواهیم کرد. ما تلاش 
کردیم با همکاری شورای عالی تأمین و شورای عالی اقتصاد مشکلات 
پیمانکاران و ســرمایه گذاران را با رفع بوروکراســی های اداری کاهش 
دهیم.خجســته مهر خاطر نشان کرد: توســعه میدان مشترک میدان 
آزادگان به صورت جامع را با توان بانک ها و شرکت های اکتشاف و تولید 
داخلی شــروع کرده ایم، شرکت به ثبت رسیده از ســوی این بانک ها و 
شــرکت ها تاکنون ۱۸ همت ســرمایه محدودی به ثبت رسانده اند و 
به زودی قرارداد توسعه این میدان به ارزش ۷ میلیارد دلار امضا خواهد 

شد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت خاطر نشان کرد: ابتدایی ترین و مهم ترین 
لازمه تحقق اهداف صنعت نفت را حفاری اســت و حــدود ۵۰ درصد 
هزینه های توســعه ای میدان های نفتی و گازی مربوط به بحث حفاری 
است، از این رو رفع چالش های این صنعت می تواند بهره وری در اقتصاد 

کلان کشور را افزایش دهد.
وی در خاتمه خاطر نشــان کرد: ذخایر قابل اســتحصال نفتی ایران را 
حدود ۱۶۰ میلیارد بشــکه اســت که برای افزایش تولید نفت و گاز در 

کشور به برنامه ریزی مدونی نیاز داریم.

رشد ۸.۵ درصدی مصرف برق صنایع در سه 
ماهه نخست امسال

 مدیرکل مدیریت انرژی و امور مشــتریان شرکت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق ایران )توانیر( گفت:مصرف برق صنایع در سه ماهه نخست 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشــد ۸.۵ درصدی روبرو 
شده اســت .»عبدالامیر یاقوتی« در جمع خبرنگاران افزود: این رشد 
مصرف برق نشان می دهد محدودیت های برقی مشکلی برای فعالیت 

صنایع ایجاد نکرده است.
وی ادامه داد: همراهی خوب وزارت صمت و نیز اســتقبال خود صنعت 
از برنامه اعلامی مدیریت بار سبب این بدون اثر بودن اعمال محدودیت 
برقی برای صنایع بوده اســت.این مقام توانیر عمــده راهکار مدیریت 
مصرف بار را اعمال جابجایــی فعالیت صنایع و رعایــت صرفه جویی 
دانست و افزود: این دو راهکار کمک موثری به صنعت برق داشته است.
یاقوتی گفت: روند رشد صنایع نشــان می دهد نه تنها محدود نشده اند 

بلکه همه نیازهای برقی آنهاتامین شده است.
یاقوتی گفــت: همچنین مصرف برق بخش کشــاورزی در ســه ماهه 

نخست امسال با رشد ۱۰ درصدی همراه شده است.

صفحه 8
چهارشنبه     7  تیر 1402    شماره 1353

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

 ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی
وشی اشتباه  وعده ای درست ر

مونا رمضــان پور  ســاخت ۴ میلیــون واحد 
مســکونی از وعده های انتخاباتی رئیس جمهور 
بود که اگر روش اجرا اصلاح شود قطعا دولت می 

تواند آن را عملیاتی کند.
 کارشناســان هدفگذاری ساخت ســالانه یک 
میلیون مســکن را نه تنها شــدنی بلکه حداقل 
نیاز دانسته و مشــکل را در راهبرد انتخاب شده 
توســط دولت می دانند و اعلام می کنند دولت به 
جای آنکه دنبال مقصر وضع باشــد وظیفه اش را 
در ساخت واحدهای مســکونی به درستی انجام 

دهد.
اساساً انکار موضوعات متفاوت در فضای سیاسی 
معاصر خیلی عجیب و غریب نیست. معمولاً بعد 
از شکست طرح و ایده ای، مســئولان مربوطه یا 
اصلًا دربــاره آن صحبت نمی کننــد و یا به دنبال 
برداشتن بار مســئولیت از شــانه خود هستند. 
اظهارات اخیر سخنگوی دولت را در همین راستا 

می توان ارزیابی کرد.
ســخنگوی دولت با تاکید بر این که آغاز طراحی 
قانون ســاخت چهار میلیون مسکن به این دولت 
ارتباطی نداشته و مربوط به گذشته است، توپ را 

به زمین دولت قبل و مجلس انداخت.
اما از سوی دیگر رئیس جمهور در جریان تحویل 
برنامــه هفتم بــه مجلس، در خصوص ســاخت 
مسکن در کشــور بیان کرد: »برخی در سخنان 
خود می گویند شــما قــول داده اید ســالی یک 
میلیون واحد مسکن بسازید. من در پاسخ عرض 
می کنم ســالی یک میلیون مســکن نیاز کشور 
اســت؛ آنهایی هم که ســال های قبل نیز مسکن 
نساخته اند باید پاسخگو باشــند. حداکثر سالی 
۲۵۰ هزار واحد شــهری و روستایی ساخته شده 

است.«
او ادامه داد: »این یک میلیون هم نیاز کشــور، هم 
مصوبه قانونی مجلس و هم وعده ای اســت که ما 

دادیم و به دنبال اجرای آن نیز هستیم.«
از ســخنان رئیس جمهور چنین بــر می آید که 
وی به دنبــال عملیاتی کردن وعــده انتخاباتی 
خود است اما عملکرد ضعیف طرح نهضت ملی 
مسکن باعث شــده برخی دولت مردان به جای 
آسیب شناســی این مســاله فرار به جلو داشته 

باشند.
فرشید ایلاتی، کارشناس حوزه مسکن دراینباره 
و با بیان این نکتــه که هدف گذاری ســالی یک 
میلیون ســاخت در زمان دولت قبــل بوده، بیان 
کرد: »نکته ای که آقای جهرمــی عنوان کرده اند 
مبتنی بر این است که پیشرفت پروژه نهضت ملی 
مسکن متناســب با اهداف تعیین شده نبوده و به 
دنبال توجیه این عملکــرد ضعیف، صحیح بودن 

این هدف گذاری را زیر سوال بردند.
اما اشــاره ای که به زمان شــکل گیری این طرح 
شده تا حدودی درست اســت. این طرح در سال 
۹۸ طراحی و شهریور سال ۱۴۰۰ به عنوان قانون 

جهش تولید مسکن ابلاغ شــد. طبق این قانون 
دولت مکلف به ساخت یک میلیون خانه در سال 

شده است. 
هدف گذاری ســالی یک میلیون ربطی به این 
دولت نداشــته و متعلق به دوره قبل است اما 
دو سوال اصلی قابل طرح اســت اول آنکه آیا 
این هــدف گذاری ناظــر بر نیاز کشــور بوده 
یا خیر؟ و ســوال دوم این اســت که آیا اساساً 
این هدف گــذاری قابلیت عملیاتی شــدن را 

دارد؟«
وی در پاسخ به ســوال اول گفت: »در اینباره باید 
دو نکته را مدنظر داشــت، نکته اول، همزمان با 
معرفی آخوندی به عنوان وزیر مســکن در دوره 
ریاســت جمهوری روحانی، بازنگری طرح جامع 
مسکن در دستور کار وزارت راه وشهرسازی قرار 

گرفت. 
در همان زمان ما برای اینکه نیاز واقعی کشــور به 
مسکن چقدر است؟ گزارشــی را آماده کرده ایم. 
برآورد ما در آن زمان عدد یک و نیم میلیون تا دو 
میلیون بود، ولی دوســتان با بازنگری، عدد یک 

میلیون را مطرح کرده اند.
 بنابراین این تکلیف یک میلیونی ذیل طرح جامع 
بازنگری مســکن در ســال ۹۳ عنوان شده و به ۷ 
ســال قبل از این دولت تعلق دارد، بنابراین ما یک 
چیزی در نظامات برنامه ریزی کشور، طرح جامع 
مســکن، قانون جهش تولید مســکن داریم که 
همان هدف گذاری یک میلیونی ساخت مسکن 

بوده است.
اما نکته بعد، هدف گــذاری مطابق با حداقل نیاز 
ما است. آن ملاکی که دوستان برای تعیین تعداد 
واحد مورد نیاز مورد اســتناد قــرار داده اند، نرخ 

ازدواج است. 
آنچه برآورد کردند البته در آن زمان، سالانه ۴۰۰ 
ازدواج اتفــاق می افتد و همین عــدد در تعیین 

هدف گذاری نقش داشته است.
اما یک نکته ای وجــود دارد، ما تقریباً ۱۴ میلیون 
دختر و پســر در ســن ازدواج داریم. کشور برای 
فراهم کردن این تعداد مســکن در بازه ۱۰ ساله، 
نیاز به ۷ میلیون مســکن دارد، که می شود سالی 
۷۰۰ هزار واحــد، بنابرایــن ۳۰۰ هــزار واحد 
بیشــتر از هدف گذاری اولیه است، در نتیجه این 
۱ میلیون واحــد، باید به ۱میلیــون و ۳۰۰ هزار 
واحد مسکونی برســد. هدف گذاری اتفاق افتاده 
با حداقل های ممکن ســازگار بوده و جنبه های 
اجتماعی را هم نظیر: ســن ازدواج و بحران پیری 
جمعیــت و.. مد نظر قرار نداده اســت، به عبارتی 
طبق وضع موجود تصمیم گیری شــده نه وضع 

مطلوب.«

برای موفقیت طرح نهضت ملی مسکن 
زمین عرضه کنید

ایلاتی افزود: »اما در قبال ســوال دوم، دولت اگر 

بخواهد با همین رویکرد فعلــی که خودش تمام 
این عدد را بخواهد برنامه ریزی کرده و بلندمرتبه 
بسازد، قطعاً نمی تواند. اساســاً قبل از آنکه دولت 
بخواهد مداخله ای داشته باشد، بخش خصوصی 
۴۰۰-۵۰۰ هــزار واحد را خودش می ســاخت. 
دولت بایــد زمین به مــردم واگذار کنــد. آنچه 
می تواند منجر بــه تحقق این وعده شــود و نیاز 
کشــور را برطرف کند، واگذاری زمین به مردم و 

گسترش محدوده شهرهاست.
از طرفی مداخلات دولت به شــکل ساخت خانه 
حمایتی و روستایی، بافت فرســوده، شهرهای 
جدید، دنبال شــده و ســاخت مســکن توسط 
دولت، به عددی نزدیک ۴۰۰- ۵۰۰ هزار واحد 
برسد در اینصورت، تحقق این وعده امکان پذیر 

است.«
وی در آخر افزود: »نکته مهم این اســت که اساساً 
در شــهرهای بزرگ زمین در ســطح شهر وجود 
ندارد و زمین های خارج محدوده شــهری دست 
دولت اســت. بنابراین اگر بخواهــد تحریکی در 
حوزه ساخت مســکن اتفاق بی افتد، باید از ناحیه 

عرضه زمین با قاعده باشد.«

وعده درست، روش اشتباه
اینکه ســاخت مســکن باید متناســب با رشد 
جمعیت باشــد یکی از مسلمات مدیریت شهری 
است، اما شــیوه ســاخت در نتیجه کار تعیین 
کننده است. بلند مرتبه سازی، قراردادهای سه 
جانبه و این شیوه از دخالت دولت عامل اصلی در 
شکست طرح نهضت ملی مسکن تاکنون بوده و 
اگر تا کنون نهضت ملی مسکن نتوانسته گره ای 
از مشــکلات حوزه مســکن را حل کند؛ دلیلش 
شــیوه اشتباهی اســت که مســئولان در پیش 

گرفته اند.
بارهــا و بارهــا کارشناســان این حــوزه و حتی 
بازوی پژوهشــی مجلس بــه دولتمــردان این 
مســاله را گوشــزد کرده اند که دولت با این مدل 
از تصدی گری نمی توانــد کاری از پیش ببرد. راه 
اصلی عرضه و شکســت انحصار زمین است. فارغ 
از اینکه این هدف گذاری در کدام دوره مدیریتی 
کشور اتفاق افتاده است؛ مهم نیاز ضروری کشور 

به ساخت این تعداد واحد است. 
با توجه به نظر کارشناسان این تعداد واحد، عددی 
حداقلی برای نیاز کشــور به شمار می رود و دولت 
موظف است برای برون رفت کشــور از ابرچالش 
مسکن، رویکرد مداخلاتی صحیحی را که همان 

عرضه زمین است در دستور کار قرار دهد.
در نهایت از مســئولان دولت انتظــار می رود به 
جای آنکه توپ را در زمین دولــت قبل و مجلس 
و غیره بیاندازند؛ مانند شــخص رئیس جمهور بر 
وعده ســاخت ۴ میلیون پای بند بــوده و با تغییر 
راهبرد برای برآورده کردن این نیاز کشــور، اقدام 

کنند.

نفت

قلاونــد گفــت: از مشــکلات 
موجــود می تــوان بــه کمبود 
دکل هــای خاص بــرای انجام 
حفاری های ویژه، طولانی شدن 
بالادســتی  پروژه های  زمــان 

اشاره کرد.
 هرمــز قلاوند، مدیــر نظارت بر 
تولید شرکت ملی نفت در رویداد 
گام معکــوس بهبــود بهره وری 
در عملیــات حفــاری گفــت: 
۱۳۳ دکل حفاری در خشــکی و 
دریایی وجود دارد که ۱۱۴ دکل 
در خشکی اســت که از این تعداد 
۱۰۲ دکل فعــال و ۱۲ دکل غیر 

فعال است.
وی افــزود: از آمــار ۱۲ دکل، 
۱۰ عــدد در حال بازســازی و به 

روزرســانی و بــرای ۲ 
دکل در حــال انعقــاد 

قرارداد هستیم.
وی ادامه داد: ۱۹ دکل 
دریایی داریم که از این 
تعداد ۱۱ دکل دریایی 
در حال عملیات و یکی 

در حالت موینــگ و ۷ دکل غیر 
فعال است.قلاوند با اشاره به توان 
حفاری دکل های دریایی گفت: 
از ۱۹ دکل حفاری دریا ۱۴ دکل 
۳۰۰۰، ســه دکل ۲۰۰۰، یــک 
دکل ۱۰۰۰، یــک دکل ۴۰۰۰ 

اسب بخار است.
وی خاطر نشــان کــرد: از ۱۳۳ 
دکل ۱۰۶ دکل اســتاندارد و ۲۷ 
دکل فاقد اســتاندارد هستند و 

کلیــه دکل هــا در ۳۶ 
میدان در حال فعالیت 

هستند.
مدیر نظــارت بر تولید 
نفت  ملــی  شــرکت 
اضافه کرد: از مشکلات 
موجــود می تــوان به 
کمبــود دکل های خــاص برای 
انجام حفاری های ویژه، طولانی 
شدن زمان پروژه های بالادستی 
بــا توجــه بــه کمبــود مالی و 
مشکلات حقوقی، طولانی شدن 
فرایند انجــام مناقصات، کمبود 
تجهیــزات مورد نیــاز حفاری، 
محدودیت تأمین کالاهای خاص 
برای حفاری هــای ویژه، تحریم 
و مشــکلات قانونی بــه جهت 

اســتفاده از وســایل نامرغوب، 
محدودیــت نیــروی انســانی 
متخصص، مشکلات لجستیکی 
بــرای جابجایی دکل هــا، عدم 
تأمین بــه موقع کالاهــا، عدم 
تأمین به موقع تجهیزات اشــاره 

کرد.
وی افزود: افزایش ناوگان حفاری 
به ویــژه دریایی، بروز رســانی 
ناوگان حفاری، توسعه سرویس 
خدمات فنی، راه اندازی ســامانه 
مدیریت حفاری، توسعه نیروی 
انســانی، افزایش ناوگان حفاری 
سنگین و فوق ســنگین از جمله 
مواردی اســت کــه بــه عنوان 
پیشــنهاد برای گذر از وضعیت 

فعلی می توان ارائه داد.

۲۷ دکل از تعداد دکل های موجود فاقد استاندارد است

شعبه

مسکن

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


